


VIZITA PREȘEDINTELUI 
CONSILIULUI DE STAT, 

NICOLAE CEAUSESCU, ÎN S.U.A.

De la balconul Casei Albe, 
gazde și oaspeți 
salută asistența 
din marele parc.

După ce a participat la ședința festi
vă de încheiere a sesiunii jubiliare 
consacrate împlinirii unui sfert de 
secol de existență a Organizației Na
țiunilor Unite, președintele Nicolae 
Ceaușescu și-a continuat, săptămîna 
aceasta, vizita în Statele Unite.

Președintele Nicolae Ceaușescu, cu 
soția sa. Elena Ceaușescu, Dumitru 
Popescu, membru al Comitetului Exe
cutiv, secretar al C.C. al P.C.R., de
putat în Marea Adunare Națională, și 
Corneliu Mănescu, ministrul Afaceri
lor Externe, au petrecut o zi în orașul- 
muzeu Williamsburg, vechea capitală 
a statului Virginia. Inalții oaspeți ro
mâni, primiți cu multă stimă și căldură 
de oficialitățile orașului, au vizitat mo
numentele și locurile istorice ale 
așezării, celebră datorită semnificației 
deosebite pentru începuturile istoriei 
S.U.A.

Răspunzînd invitației președintelui 
Richard Nixon și a soției sale, Patricia 
Nixon, președintele Nicolae Ceaușescu 
și soția sa. Elena Ceaușescu, au fost 
apoi oaspeții Casei Albe, unde li s-a 
pregătit o primire oficială, potrivit 
ceremonialului rezervat șefilor de stat. 
Importanța momentului s-a oglindit în 
atmosfera solemnă, caracteristică ma
rilor evenimente, marilor întîlniri la 
nivel înalt.

La Casa Albă a avut loc o întrevedere 
între președintele Consiliului de Stat

trec în revistă 
garda de onoare.

aflați în fața Casei Albe 
salută cu căldură 
pe inalții oaspeți români.

Sosirea la Casa Albă. 
Cei doi președinți

Numeroși cetățeni 
ai Washingtonului



al Republicii Socialiste România, 
Nicolae Ceaușescu, și președintele Sta
telor Unite ale Americii, Richard Nixon, 
prilej cu care au fost exprimate intere
sul și dorința comună de a acționa 
pentru lărgirea și intensificarea în con
tinuare a raporturilor dintre cele două 
țări, în spiritul deplinei egalități în 
drepturi, al respectării suveranității 
și independenței naționale, neames
tecului în treburile interne și avanta
jului reciproc.

Cu prilejul vizitei la Casa Albă, șeful 
statului român a avut de asemenea 
întrevederi cu înalte personalități ofi
ciale americane, printre care William 
Rogers, secretarul Departamentului de 
Stat al S.U.A., George Shultz, director 
al Oficiului pentru buget și problemele 
conducerii, Clifford M. Hardin, ministru 
al agriculturii. în cadrul unei ceremo
nii solemne, președintele Nicolae 
Ceaușescu a depus o coroană de flori la 
Monumentul Eroului Necunoscut din 
cimitirul național Arlington. Președin
tele Richard Nixon și doamna Patricia 
Nixon au oferit, la Casa Albă, un dineu 
în onoarea președintelui României, 
Nicolae Ceaușescu,și a soției sale,Elena 
Ceaușescu.

Zilele petrecute de înalții oaspeți 
români la Casa Albă au constituit un 
moment de o deosebită importanță în 
cadrul vizitei președintelui Nicolae 

* Ceaușescu în S.U.A., o contribuție de 
seamă la dezvoltarea colaborării dintre 
popoarele român și american.

în cursul scurtei plimbări în parcul Casei Albe, 
cetățeni ai capitalei Statelor Unite 
fac înaltului sol al poporului român, 
președintele Nicolae Ceaușescu, 
o călduroasă manifestație 
de stimă, prietenie și firețuire.

înalții oaspeți români 
la «Asociația
de politică externă a S.U.A.», 
unde președintele 
Nicolae Ceaușescu 
a făcut o expunere 
asupra politicii externe 
a României.



reportaj de șapte zile
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ÎNTRE DOUĂ CINCINALE:

perspectivele 
unui bilanț 
rodnic

Cunosc aproape toate obiec
tivele înscrise pe hartă, în de
cursul actualului cincinal de către 
I.S.C.M.-Craiova, și trebuie să 
mărturisesc că numărul și volu
mul lor sînt de-a dreptul impu
nătoare. De altfel, nu cred că 
este cititor al acestor rînduri 
care să nu cunoască,la rîndul său. 
cel puțin unul dintre șantierele 
acestei întreprinderi: Combina
tul chimic-Craiova (numai aici 
au fost construite 19 fabrici), Li
zina mecanică de material rulant 
(la care se mai construiește încă 
o impunătoare hală), Fabrica de 
solvenți organici de la Timișoara, 
Uzina de vagoane de la Turnu 
Severin. Lista ar putea continua 
cu obiective de aceeași mărime 
și de aceeași însemnătate, «plan
tate» în 5 județe ale țării. Alte
ori însă devii beneficiarul direct 
al acestor constructori care, mo
dești, nu-și lasă săpată semnătu
ra; e cazul șantierului de locuin

țe de la Rîmnicu Vîlcea, al hote
lurilor turistice «Traian» din Tur
nu Severin și «Jiul» din Craiova.

Ai fi tentat poate — aflînd că 
în anul curent volumul de inves
tiții al întreprinderii este egal

oră de oră, 
zi de zi

în aceste zile, din toate regiu
nile țării ne parvin știri despre 
efortul intens depus de oamenii 
muncii din agricultură pentru 

terminarea cît mai grabnică a re
coltării, transportului și depozi
tării porumbului și a celorlalte 
culturi tîrzli. Concomitent, se 
continuă însămînțarea griului pe 
întreaga suprafață prevăzută. De 
la Ministerul Agriculturii și Sil
viculturii am aflat că pe data de 
23 octombrie, porumbul fusese 
recoltat în proporție de 81 la 
sută de pe suprafețele din cadrul 
întreprinderilor agricole de stat 
și în proporție de circa 73 la sută 
de pe suprafețele cooperativelor 
agricole. Datele centralizate e- 
vidențiază stadiul avansat al lu
crărilor de recoltare din județele 
Teleorman, lași, Dolj, Dîmbovița 
și Gorj, precum și importantele 
rămîneri în urmă semnalate în ju
dețele Mureș, Timiș, Satu Mare.

Tot din datele centralizate re
zultă că mai sînt suprafețe însem
nate de pe care n-au fost recol
tate sfecla de zahăr și cartofii. 
De asemenea, cantități aprecia
bile din aceste recolte mai stau 
în cîmp și riscă să fie depreciate 
într-un mod iremediabil dacă nu 
sînt transportate și însilozate fără 

cu cel al Ministerului-Construc
țiilor Industriale în ansamblul 
său, cu numai 5 ani în urmă — să 
crezi că abia se poate face față 
sarcinilor! Ar fi o părere erona
tă, infirmată de adevărata stare 
de lucruri: actualul plan cincinal 
a fost realizat înainte de termen 
cu aproape 6 luni, iar foarte multe 
dintre șantierele sale și-au în
cheiat lucrările cu trei, patru sau 
șase luni înainte de datele înscri
se în grafic. Semnificativ ni se 
pare și un alt amănunt față de 
anul 1966: la sfîrșitul acestui cin
cinal indicele de productivitate 
a muncii a crescut cu 35,1%.

Și ai fi tentat poate să crezi că 
la adunarea generală a salariați- 
lor, cînd s-au discutat sarcinile 
anului viitor și ale cincinalului 
care urmează, să domnească auto- 
mulțumirea și laudele. Ar fi o 
nouă eroare fiindcă majoritatea 
vorbitorilor au fost preocupați 

de găsirea celor mai eficiente mij
loace de creștere a productivită
ții muncii, de pregătirea investi
țiilor, de reducerea prețului de 
cost sau de utilizarea cît mai ra
țională a parcului de mașini și a 
utilajelor. Pentru că salariații 
I.S.C.M.-Craiova știu că numai 
astfel pot să-și realizeze în con
diții bune cele peste 120 de o- 
biective înscrise în planul anilor 
1971-1975.

Petre ANGHEL

întîrziere. Sînt necesare eforturi 
înzecite, este absolut obligatorie 
o concentrare maximă de forțe 
care să accelereze substanțial rit
mul acestor lucrări. înrăutățirea 
vremii, ploile care au început să 
cadă în toate regiunile țării, im
pun cu atît mai mult o grabnică 

încheiere atît a recoltatului dife
ritelor culturi cît și a însămînțării 
griului. Procentele realizării sau 
nerealizării acestor lucrări vor 
suferi în următoarele zile modi
ficări substanțiale. în ce ne pri
vește, dorim să consemnăm în 
următorul număr al revistei în
deplinirea lor totală, de sută la 
sută. Dar pentru aceasta, încă o 
dată, este nevoie de muncă fără 
preget, de mare eficiență, acum, 
zi de zi, ora de oră!

M. GLIGORE

în întîrziere, 
un complex 
intercooperatist

La Gîrcov, localitate situată la 
numai cîțiva kilometri de Cora
bia, a început în urmă cu șase 
luni construirea unui important 
obiectiv intercooperatist — com
plexul de creștere și îngrășate 
a porcilor. Pînă la sfîrșitul lunii 
septembrie 1971 urmează să fie 
terminate halele și celelalte acce

sorii în care vor fi introduși 
30 000 de porci.

Conform eșalonării lucrărilor, 
pînă la sfîrșitul acestui an trebuie 
date complet în exploatare trei 
hale. De asemenea, în stadii a- 
'vansate ar urma să se afle alte 
pat.ru hale, centrala termică, dru
murile de acces, rețeaua de ali
mentare cu apă.

Care este situația în prezent 
pe șantier? Din valoarea devizu
lui de lucrări de peste 5 milioane 
lei ce trebuiau executate pînă 
aproape de sfîrșitul lunii octom
brie, s-au realizat doar 2,5 milioa
ne. Foarte puțin au fost utilizate 
și termenele pe credit lung, abia 
ceva mai mult de 160 000 lei.

La patru hale s-a turnat doar 
fundația și se mișcă greu zidăria. 
La halele I și II arbaretierii și pa
nele s-au montat în proporție 
de 50%.
Au fost atacate lucrările la alte 
două hale, centrala termică și la 
drumurile din incintă.

După cum ne relata Gheorghe 
Tudor, șeful lotului de construc
ții al șantierului ce aparține de 
I.S.C.M.-Slatina, o serie de mate
riale de strictă necesitate sînt în 
cantități foarte mici. Prefabrica
tele, panele și vata minerală nu 
ajung decît pentru două hale. 
Cele 25 tone oțel-beton și 20 
tone ciment sînt de asemenea 
insuficiente. Altele, cum sînt con
fecțiile metalice, cărămida efi
cientă, întîrzie să sosească. Se 
resimte din plin lipsa utilajelor 
de calitate.

Cele două grupuri electroge
ne, de care sînt strîns legate 
betonierele, funcționează la voia 
întîmplării. Excavatorul stă de 
peste 10 zile, așteptînd sosirea 
basculantelor de la autobaza Co
rabia destinate transportului pă- 
mîntului.

Lucrările sînt mult rămase în 
urmă și datorită faptului că din 
necesarul de 200 muncitori nu

In sălile Institutului de arhitectură «Ion Mincu» din Capitală 
este deschisă expoziția «București în anul 2000». Mai mult 
decît denumirea ei atractivă, care sugerează anticipația, 
expoziția expune planurile de ansamblu și detaliu ale siste
matizării municipiului București, inclusiv pe cele de imediată 
aplicare, preconizată pentru următorul plan cincinal. Modul 
de organizare și expunere o transformă într-un teren al dis
cuțiilor concrete. Specialiștii, opinia publică, toți cei interesați 
sînt chemați să se pronunțe asupra conturului și aspectului 
viitor al Capitalei, asupra dezvoltării sistemului de odihnă și 
recreație, a rețelei de transport în comun etc. Este vorba nu 
numai de obișnuita consultare a înțelepciunii colective de către 
o.rganele de stat, ci și de ideea că Bucureștiul este orașul cu 
aproape două milioane de gospodari.

într-un număr viitor, revista noastră va răspunde și ea invi
tației la dezbaterea publică asupra Capitalei de mîine.

lucrează pe șantier mai mult de 
60-70, deși în ultima vreme s-au 
construit special pentru ei trei 
barăci prevăzute cu dormitoare 
și sală de mese.

Conducerea întreprinderii ju
dețene de construcții a promis 
de nenumărate ori că se va ocupa 
de livrarea ritmică a prefabrica
telor, de aprovizionarea șantie
rului cu alte materiale de primă 
urgență — var, ciment, balast, 
plăci de azbociment. Promisiuni
le n-au fost însă respectate decît 
în foarte mică măsură. Din planul 
de măsuri stabilit de comun a- 
cord cu conducerea șantierului 
și beneficiar, cu 17 puncte, avînd 
termene precise eșalonate pînă 
la 15 septembrie, n-au fost reali
zate decît 9.

Sperăm ca în timpul scurt care 
a mai rămas pînă la finele acestui 
an, situația de pe șantierul aces
tui important obiectiv zootehnic 
intercooperatist să revină li nor
mal. E nevoie în primul rînd de o 
mai bună aprovizionare cu mate
riale, asigurarea forței de muncă 
necesare în mod permanent, ur
mărirea îndeaproape a modului 
de funcționare a utilajelor.

Radu LEVÂRDĂ

M. H. Maxy 
la 75 de ani

Generațiile mai tinere au putut 
cunoaște opera lui M.H. Maxy in 
urmă cu cinci ani, datorită amplei 
expoziții retrospective de la Sala 
Dalles. Vernisajul ei coincidea cu 
cei 70 de ani de viață pe care 
pictorul îi aniversa. în lunile oc
tombrie și noiembrie 1965, în 
fața celor 175 de exponate — 
uleiuri, guașe, colaje, tușuri și 
acuarele — a fost o impresionan
tă defilare. Dar n-au lipsit nici 
cei din generația artistului care, 
cu acest patetic prilej, și-au re
adus pe retină imagini și culori 
de mult cunoscute, de mult iubite. 
Ele sintetizau o jumătate de veac 

de frămîntări și de reușite în 
transpunerea sensibilității con
temporane.

Cu drept cuvînt s-a susținut, 
încă dintru începuturile ei, că 
pictura lui Maxy e totdeauna a- 
ducătoare de mesaj. Și nu s-a 
dezmințit în curgerea deceniilor. 
Nu uit prima întîlnire cu opera 
acestui entuziast cutezător la lași, 
în mai 1918. în Sala de depeșe a 
ziarului socialist-revoluționar 0- 

pat.ru


mul liber, întemeiat șl redactat 
de N,D. Cocea, trei tineri, dintre 
care unul era sublocotenentul 
M.H. Maxy (ceilalți Steurer și 
Ross), expuneau acuarele, pic
turi, desene.

Erau desene și picturi cu tema
tică din război. Ce a urmat de 
atunci, de-a lungul unei jumătăți 
de veac, nu ne vom încumeta să 
enunțăm măcar în corsetul u- 
nui medalion: zeci de expoziții 
personale, cu Grupul plastic, cu 
gruparea de la Contimporanul. 
participări la expoziții în nume
roase țări europene.

încă în 1920, cu prilejul unei 
expoziții, N. Tonitza scria: «D. 
Maxy, fidel unui crez (care-și 
face drum foarte greu în plămada 
sufletească a actualei generații), 
are oroare de orice soi de conce
siuni pe ogorul artei. (...) D-sa a 
înțeles din timp că arta nu este 
un simplu joc —și, deci, mai pu
țin o jucărie — ci o taină mare 
pentru a cărei săvîrșire se cere 
un sacrificiu indispensabil: pro
pria viață a artistului» (Izbinda, 
18_ noiembrie 1920).

în 1925 a întemeiat revista de 
sinteză modernă Integral, una din
tre remarcabilele publicații pe
riodice ale mișcării de avangardă 
constructiviste. Revista — care 
milita pentru integrarea artei 
naționale în arta universală — 
avea redacții la Paris (B. Fondane 
si Mattis Teutsch) și la Roma 
(Mihail Cosma, viitorul poet de 
expresie franceza Claude bernet), 
redacția bucureșteană o asigu
rau Ion Călugăru, llarie Voronca, 
F. Brunea-Fox și inițiatorul. Re
vista a apărut pînă în martie 1928 
și a strîns în jurul ei pe aproape 

toți literații, eseiștii și pictorii 
ale căror nume au rămas indes
tructibil legate de avangarda 
românească la capitolul construc- 
tivism-integralism.

încununare a valoroasei și mul
tilateralei sale activități antiscle- 
rozante a fost numirea, în 1949. 
în funcția de director al Muzeului 
de artă al R.S.R. Marele așeză- 
mînt de cultură, în forma în care 
poate fi vizitat azi, este în mare 
măsură opera lui M.H. Maxy.

La a 75-a aniversare a zilei de 
naștere îi urăm lui Maxy însănă
toșire, pentru a ne strînge cît 
mai curînd în fața unor noi izbînzi 
picturale.

Sașa PANĂ

A X-o CONFERINȚĂ 
NAȚIONALĂ 
DE TUBERCULOZA

rifampicină - 
o nouă speranță 
în combaterea
unei boli străvechi

în zilele de 15-16 octombrie a 
X-a Conferință națională de tu 
berculoză a reunit în Capitala 

țării pe cei mai buni specialiști 
din țară și străinătate, care și-au 
închinat viața luptei împotriva 
tuberculozei. Căci și astăzi, din 
păcate, această boală străveche 
'se menține în actualitate, lată 
ce ne-a declarat unul dintre cei 
mai mari ftiziologi ai lumii, parti
cipant la conferința de la bucu
rești, profesorul Georges 
Brouet, care în afara activității 
sale științifice și didactice, deține 
și prestigioasa funcție de decan al 
Facultății de medicină din Paris.

— Pare de necrezut, dar tuber
culoza nu este astăzi «controlată» 
(termen folosit de ftiziologi pen
tru acele cazuri cînd mortalitatea 
TBC nu depășește 1—2 la 100 000 
locuitori), decît în două țări din 
Europa (Olanda, Suedia) și par
țial în Marea Britanie. Și subliniez 
că nu mă refer decît la situația 
din Europa, tâcînd cu totul ab
stracție de statele subdezvoltate. 
Celelalte țări europene, din care 
fac parte Franța și România, de 
pildă, se află în categoria «medie» 
pe planul TBC, cu excepția Spa
niei și Portugaliei, unde situația 
este mult mai proastă. Doar în 
țara mea în fiecare an apar 50 000 
de cazuri noi de tuberculoză! 
Este drept că marea majoritate 
a acestora sînt lichidate pe par
curs — circa 80 la sută — dar 
cifra de 50 000 constituie, totuși, 
o tristă realitate.

— Există o speranță nouă în 
eradicarea acestei maladii, care 
prin durata și efectele ei înde
lungate rămîne una din marile 
probleme medicale ale contem
poraneității?

— Da, există. Pot spune că 
asistăm la o «spargere» pe fron

tul TBC, echivalentă cu apariția 
Remifonului, prin 1952. Mă refer 
la antibioticul Rifampicină. Rezul
tatele sînt fantastice: circa 90 la 
sută din bolnavii pe care i-am 
tratat cu Rifampicină s-au însă
nătoșit. Acest medicament oferă 
o nouă speranță și țărilor sub
dezvoltate. El acționează cu atîta 
putere încît chiar în condițiile 
unui nivel de trai scăzut — pro
blemă vastă care, după cum se 
știe, nu poate fi soluționată de 
pe o zi pe alta — ar asigura 
controlarea maladiei.

— Ce ne puteți spune despre 
reuniunea științifică de la Bucu
rești ?

— Primirea călduroasă care mi 
s-a făcut mie personal și celorlalți 
specialiști de peste hotare m-a 
impresionat enorm. îmi dau sea
ma că pentru dv. și cititorii dv. 
această afirmație poate părea ba
nală, dar ea nu este de loc banală 
pentru mine. Am cutreierat în
treaga lume, am asistat la nenu
mărate conferințe și congrese, 
și pot să judec, am termeni de 
comparație. în altă ordine de 
idei, nivelul științific al confe
rinței de la București este cu 
totul remarcabil. De altfel, pe 
președintele Comitetului de 
organizare, eminentul ftiziolog 
prof. dr. C. Anastasatu, îl cunosc 
personal de mai mulți ani. Specia
listul român a lucrat săptămîni 
întregi alături de mine și de 
predecesorul meu, prof. Etienne 
Bernard, la spitalul Cochin din 
Paris.

— Domnule profesor, dv. sîn- 
teți și decanul Facultății de medi
cină. Pentru români, pentru 
medicii români, cuvintele «Facul- 

te de mădecine de Paris» au o 
rezonanță particulară. Mulți din 
marii noștri savanți și-au făcut 
ucenicia acolo....

— Din păcate, sau poate mai 
curînd din fericire, această solidă 
«instituție» culturală a capitalei 
franceze își trăiește, literalmente, 
ultimele zile.

— Din fericire?!
— Da. Facultatea devenise prea 

mare, nu mai putea fi condusă 
în mod eficient de la un singur 
centru. Gîndiți-vă: 35 000 de stu- 
denți... Începînd din anul viitor, 
în locul ei vor lua naștere zece 
facultăți absolut autonome, gru
pate în jurul unor spitale: Saint 
Antoine, Salpâtriere, Necker-En- 
fants malades etc.

— Reorganizarea administra
tivă va antrena și schimbări în 
procesul de învățămînt?

— Firește. Am diminuat greu
tatea specifică a cursurilor «de 
a catedră» și în schimb am mărit 
considerabil rolul seminariilor. 
în fond, un curs sau o carte 
(adeseori este același lucru) stu
dentul le poate citi și singur.

Am mulțumit pentru interviu 
profesorului Brouet, ultimul de
can al Facultății de medicină 
din Paris...

într-un număr viitor vom re
veni la problema Rifampicinei, 
care a stat în atenția celei de-a 
X-a Conferințe naționale detuber- 
culoză și care a format obiectul 
unui simpozion organizat, după 
conferință, cu concursul științific 
al Institutului de ftiziologie. O 
speranță nouă în combaterea unei 
boli străvechi....

L. N.

săptămîna 
economiei

Ca și în anii trecuți, și în acest 
an care încheie cel de-al Vll-lea 
deceniu al veacului nostru, Casa 
de Economii și Consemnațiuni 
a Republicii Socialiste România a 
organizat în întreaga țară «Săptă
mîna economiei». Această amplă 
acțiune s-a concretizat în multiple 
și variate manifestări organizate 
între 25 și 31 octombrie în orașele 
și numeroasele localități rurale 
din toate județele patriei.

Evenimentul ne-a prilejuit o 
discuție cu tovarășul L. Vass, 
vicepreședinte al Consiliului de 
administrație al Casei de Econo
mii și Consemnațiuni care, la 
întrebările noastre, ne-a dat răs
punsurile mai jos consemnate.

— Care este scopul Săptăminii 
economiei ?

— Săptămîna economiei, ade
vărată sărbătoare închinată spiri
tului de economie, omagiu adus 
chibzuințe! și cumpătării, nu-i o 
simplă succesiune de festivități 
menite să confere relief sărbă
toresc unor zile din cel mai 
îmbelșugat anotimp al anului — 
toamna.

Pentru noi, organizarea acestei 
săptămîni înseamnă o perioadă 
de intensificare a muncii, de culti
vare a spiritului de economie și 
chibzuință; pentru cetățenii care 
sînt beneficiarii întregii activități 
a unităților C.E.C. «Săptămîna 
economiei» poate fi un bun prilej 
de a medita asupra importanței 
folosirii cu simț gospodăresc și 
spirit de prevedere a veniturilor 
personale, asupra avantajelor eco
nomisirii prin C.E.C. Este tocmai 
ceea ce ne-am propus în această 
săptămîna.

Aș mai vrea să adaug că ultima 
zi a Săptămînii economiei, 
31 octombrie, coincide cu «Ziua 
mondială a economiei».

Acest fapt evidențiază acordul 
nostru cu o măsură importantă 
adoptată pe plan internațional, 
în scopul promovării și dezvol
tării spiritului de economie.

— începînd din acest an Casa de

Economii și Consemnațiuni și-a lăr
git sfera de activitate prin opera
țiunile de acordare de credite popu
lației pentru construirea de locuințe 
proprietate personală.

Am dori să menționați felul cre
ditelor pe care C.E.C. le acordă 
cetățenilor pentru construirea de 
locuințe proprietate personală ?

— Casa de Economii și Con- 
semnatiuni acordă populației 
credite pe termen lung (15-25 ani) 
pentru diferența dintre prețul 
de deviz prevăzut în contractul 
încheiat cu organizațiile con

structoare și avansul depus ante
rior, credite pe termen mijlociu 
(5-10 ani) pentru constituirea 
avansului minim sau pentru com
pletarea prețului integral al locu
ințelor în vederea contractării 
lor cu prioritate și credite pentru 
construirea de locuințe în regie. 
Această deservire bancară 
a populației, complet nouă in 
activitatea C.E.C.srăspunde întru 
totul cerințelor populației.

Prin apariția și dezvoltarea a- 
cestei noi ramuri de activitate. 
Casa de Economii și Consemna
țiuni și-a lărgit și diversificat și 
mai mult relațiile cu cetățenii, 
devenind, cum pe bună dreptate 
s-a spus, o «bancă a populației».

— Cum satisface instituția dv. 
solicitările cetățenilor de credite 
pentru construirea de locuințe?

— Pînă la 30 septembrie s-au 
acordat credite pe termen lung 
pentru construirea de locuințe 
proprietate personală în antre
priză, în valoare de 926,8 milioane 
lei.

De asemenea, în primele nouă 
luni ale anului curent s-a încheiat 
un număr de 6 247 contracte de 
împrumut pentru construirea de 
locuințe proprietate personală 
in regie (din care 4 175 contracte 
— 67% — în mediul urban), 
acordîndu-se credite în valoare 
de 108,6 milioane lei.

Pentru a veni în sprijinul cetă
țenilor care nu aveau mijloace 
bănești proprii pentru constitui
rea avansurilor minime, în majori
tate tineret, cît și al acelora care 
doreau contractarea construirii 
cu prioritate a apartamentelor. 

s-au încheiat pînă la 30 septem
brie a.c. 22 069 contracte de 
credite pentru constituirea avan
surilor minime și 1 668 contracte 
de credite pentru completarea 
costului integral al locuințelor 
în vederea contractării lor cu 
prioritate, în valoare totală de 
434,8 milioane lei.

— in prezent, în țara noastră 
există peste 6 milioane de titulari 
de librete de economii în afara 
acelor care economisesc pe obliga
țiuni CEC. Vă rugăm să vă referiți 
la măsurile luate de Casa de Econo
mii și Consemnațiuni pentru con
tinua îmbunătățire a deservirii a- 
cestor depunători.

— îmbunătățirea continuă a 
deservirii populației, atît prin 
unitățile C.E.C. de la orașe cît 
și prin cele de la sate, a constituit 
un obiectiv central al Casei de 
Economii și Consemnațiuni.

în acest scop s-a extins rețeaua 
de unități C.E.C. de deservire a 
populației. La 30 septembrie 1970 
existau 5 777 unități prin care 
se execută operațiuni C.E.C. din 
care 1 512 unități proprii (1 116 
în mediul rural) și 4 265 unități 
mandatare (unități poștale, ghi
șee în întreprinderi și instituții 
etc.) din care 3 659 funcționează 
în mediul rural.

în primele trei trimestre ale 
anului 1970 s-au înființat 30 agen
ții, din care un număr de 27 în 
mediul rural. Această acțiune de 
dezvoltare a rețelei unităților de 
deservire a populației va con
tinua și în viitor, urmînd ca pînă 
la sfîrșitul anului să se mai înfiin
țeze circa 50 agentii C.E.C. în 
mediul rural.

Este semnificativ faptul că în 
ultimul deceniu numărul unită
ților C.E.C. proprii a crescut 
cu 1 045 unități în timp ce în 
81 ani de activitate sub regimul 
burghezo-moșieresc, în anul 1945, 
Casa de Economii și Consemna
țiuni avea în întreaga țară doar 
6 unități proprii.

La sfîrșitul anului 1969 o unitate 
operativă C.E.C. revenea în medie 
pe țară la 13 486 locuitori; iar 
în mediul sătesc la 11 192 locui
tori, față de 39 000 și respectiv

64 400 locuitori cît revenea la 
sfîrșîtul anului 1960.

Extinderea rețelei a mers mînă 
în mînă cu consolidarea unități
lor existente, în vederea îmbună
tățirii deservirii depunătorilor.

Pînă la 30 septembrie a.c. s-au 
efectuat de către unitățile C.E.C. 
peste 64 milioane operațiuni pri
vind economiile populației și alte 
economii bancare.

Pe baza rezultatelor bune obți
nute în cadrul unor experimen
tări, s-a generalizat la toate unită
țile C.E.C. sistemul de lucru prin 
care același salariat efectuează 
operațiunile în libret și jurnal, 
operațiuni care anterior se efec
tuau de salariați diferiți.

De asemenea, s-au mecanizat 

lucrările la un număr de 50 ghișee 
cu volum mare de operațiuni, 
ceea ce a determinat scurtarea 
substanțială a timpului de efec
tuare a acestora.

La unitățile C.E.C. cu volum 
mare de operațiuni au fost insta
late aparate telex care asigură 
obținerea rapidă a confirmărilor 
de sold, ceea ce contribuie la 
scurtarea duratei de efectuare a 
operațiunilor de restituire.

în același timp ne preocupăm 
de ridicarea nivelului profesional 
al salariaților C.E.C., de educarea 
acestora în spiritul unei compor
tări civilizate, atente față de cetă
țeni, pentru creșterea continuă 
a operativității de deservire.



in materie de investiții, vechiul și 
arhibanalizatul «toamna se numără bo
bocii» capătă o semnificație aparte. 
Drept care, n-am așteptat chiar ultima 
zi a anului în curs (era să scriem a tri
mestrului IV) pentru a vedea cum se 
realizează în cîteva întreprinderi in
vestițiile, ci am pornit-o mai din timp. 
Fiindcă ceea ce s-a făcut sau... nu s-a 
făcut în zece luni, poate fi foarte bine 
apreciat de pe acum. Iar un semnal de 
alarmă tras ceva mai devreme mai 
poate, sperăm, îndrepta «in extremis» 
lucrurile. O nerealizare la timp a unei 
investiții atrage după sine o întreagă 
reacție în lanț, cu consecințe dintre 
cele mai negative asupra producției și 
muncii. Din acest motiv, legea obligă 
ferm întreprinderile să-și realizeze pla
nul de investiții. S-ar părea că invo
carea acestei autorități este suficientă 
ca lucrurile în acest domeniu să meargă 
bine. Și totuși...

zile
care valoreaza 
aur

LANȚUL SLĂBICIUNILOR

La «Electroaparataj», întreprindere 
de prim ordin din Capitală, aflată de 
cîțiva ani într-un continuu proces de 
modernizare, anul în curs a coincis cu 
importante lucrări de extindere, me
nite să dezvolte capacitățile uzinei. 
S-au alocat printre altele fonduri de 
cîteva milioane pentru construirea unei 
turnătorii. Termenul de punere în 
funcțiune a utilajelor acestei noi secții — 
l-ați ghicit desigur! — trimestrul IV, 
mai precis data de 30 decembrie. în 
ziua în care am vizitat uzina, planul de 
investiții era realizat într-o proporție 
ae circa 70% . «Bine, ni s-ar putea răs
punde, dar lăsați oamenii în pace, mai 
au pînă la termenul stabilit prin con
tract». Așa este, și nu din sadism ana
lizăm aici stadiul acestor lucrări. Ci, 
neplăcut impresionați de mersul mai 
mult decît lent al lucrărilor de con- 
strucții-montaj. Trustul 2 construcții, 
antreprenorul lucrării, înaintează în 
pas de melc. După aprecierile benefi
ciarului — uzina «Electroaparataj» — 
pe șantierul turnătoriei ar trebui să 
lucreze zilnic cîteva zeci de oameni. 
De obicei, nu găsești mai mult de trei- 
patru... La repetatele solicitări ale be
neficiarului, constructorul nu răspunde. 
Sau dacă răspunde, aruncă un liniștitor: 
«mai este pînă în decembrie». Bine
înțeles că mai este, dar,contemplînd 
hala descoperită, prin care vîntul vu
iește, mormanele de materiale de con
strucții și cei cîțiva lucrători care mai 
cîrpesc o cărămidă, mai amestecă puțin 
balast, chiar și optimismul nostru fun
ciar se clatină. Situația prezentă are mo
tivarea ei. Întîrzierile de acum sînt 
rezultatul unei prime defecțiuni în 
munca constructorului, încă din vară, 
într-adevăr. Trustul 1 construcții a 
schimbat la un moment soluția con
structivă la un cuptor (de ce n-o fi fa- 
cut-o de la început?!), lucru care a dus 
la luni de tărăgănări, la întîrzieri de uti
laje, la demararea nefericită a inves
tiției respective, cu alte cuvinte. O 
defecțiune antrenează, într-un «lanț 
al slăbiciunilor», altă defecțiune. Se
zonul rece i-a surprins pe constructori 
nepregătiți. Instalațiile de introducere 
de aer cald, care la ora actuală trebuiau 
să funcționeze atît pentru noua turnă
torie cît și pentru cea veche, n-au fost 
montate. Este frig, oamenii lucrează 
în condiții neadecvate. N-au fost puse 
în funcțiune nici ventilația, nici insta
lația de forță, nici canalizarea și apa.

Va produce 
sau nu va produce 
la 30 decembrie? 
lată întrebarea 
hamletiană 
într-o ipostază 
contemporană 
la «Electroaparataj»-Bucurețti.

de Mihai HETCO 
Fotografii de Eugen țAROVICi

care dispune constructorul (oameni 
calificați, materiale de construcții și 
utilaje în cantități suficiente, ritm de 
muncă susținut etc.) mai poate salva 
situația. Dar acum,din păcate, un ase
menea reviriment nu se face încăsimțit...

CONSTRUCTORUL 
E CONTRA...

— Și cînd te gîndești că totul debu
tase sub cele mai favorabile auspicii...

în glasul inginerului Gheorghe Cor- 
nățeanu, șeful serviciului investiții al 
Uzinei de medicamente-București, se 
simte destulă amărăciune. Explicabilă. 
Lucrările de construcție a instalației 
de sinteze organice și condiționare 
medicamente (pavilionul I și II) dema
raseră rapid și creaseră, la un moment 
dat, chiar și un avans față de plan, pînă 
cînd... Dar să-l lăsăm pe inginerul 
Gheorghe Cornățeanu să-și spună păsul:

— ...Lucrările de modernizare și 
extindere alș uzinei noastre au început

Echipamente scumpe, provenite din 
import, încep să se îngrămădească în 
curțile interioare ale uzinei în canti
tăți îngrijorătoare. Nu vrem să cobim, 
dar ca mîine vor începe să curgă pena
lizările. Și atunci? Te mai pot liniști

asigurările constructorului că «mai este 
timp»? O analiză la obiect, precisă, fă
cută la serviciul de investiții al uzinei 
de către șeful acestui serviciu, tov. 
Gheorghe Vintilă, indică fără dubii că 
o concentrare a tuturor forțelor de



Pavilioanele acestea 
de la Uzina 
de medicamente-București 
trebuie terminate 
la sfîrșitul 
anului 1970.
O sa fie un revelion 
pe cinste!

în 1965 și-aa-fost eșalonate pe anfi ur
mători. Pentru cel în curs și cel viitor 
se prevede punerea în funcțiune a in
stalației de sinteze. ICMB — construc
torul — a deschis șantierul în ianuarie. 
Toată iarna s-a lucrat, după cum am 
spus, din plin. Culmea «ghinionului», 
tocmai la începutul sezonului cald, lu
crările stagnează, din lipsă de prefa
bricate. Cînd totuși acestea au sosit 
(prin iunie-iulie), n-am avut macarale 
ca să le ridicăm și să le montăm. Așa 
se face că lucrările au început să fie tot 
mai întîrziate. lată cum un avans poate 
deveni... restanță.

...Urmările nerealizării acestei in
vestiții, care s-au accentuat lună de 
lună, încep să se vadă. Utilajele din 
import au sosit în cea mai mare parte, 
ele ar trebui montate. în locul unor 
secții complet etanșe, în care să se asi
gure temperaturi constante, o anumită 

luminozitate etc. — elemente proprii 
producției de medicamente — ne-a în- 
tîmpinat același dezolant peisaj al ha
lelor descoperite, bătute de ploaie și 
vînt. Chiar în eventualitatea că pînă 
la sfîrșitul anului cele două pavilioane 
ale instalației vor fi terminate, bene
ficiarul tot va pierde la capitolul ne- 
realizare valorică, nemaiavînd timpul 
necesar de instalare și rodare a uti
lajelor. Se apreciază că utilaje în va
loare de circa 15 milioane lei vor ră- 
mîne imobilizate pînă la sfîrșitul anului 
(și probabil și în primele luni ale lui 
1971).

Și pe acest șantier se simte o acută 
lipsă de muncitori calificați: dulgheri, 
zidari, betoniști.

— Am propus constructorului, afir
ma inginerul Gheorghe Cornățeanu, 
ca noi, adică beneficiarul, să fim cei 
care să indicăm frontul de lucru ce tre
buie atacat, zi de zi, săptămînă de săptă- 
mînă. Constructorul însă refuză. Preferă 
să-și realizeze planul de lucrări prin ata
carea unor fronturi de lucru ușoare (es
te din păcate o regulă), săpînd mai multe 
fundații, de exemplu, decît să termine 
la o anumită dată fixă o secție, b hală, 
își realizează valoarea de lucrări plani
ficate și gata! Ce contează că benefi
ciarul așteaptă cu utilajele în aer liber?

Incursiunea prin două întreprinderi 
bucureștene cu planul de investiții ne
realizat nu-și propune decît să tragă 
un semnal de alarmă, acum, în această 
foarte scurtă perioadă de timp care a 
mai rămas pînă la sfîrșitul anului. Cele 
două exemple sînt, credem, destul de 
elocvente. Nu o dată din cauza unor 
asemenea situații se compromit de
mararea unui obiectiv industrial im
portant, producția acestuia. Are de 
suferit, cu alte cuvinte, întreaga noas
tră economie. O analiză pertinentă 
demonstrează în cele mai multe cazuri 
că o acțiune hotărîtă, o muncă de mare 
eficiență și concentrare a tuturor fac
torilor interesați pot salva situații ce 
păreau compromise. Este ceea ce am 
dorit să cerem insistent în articolul 
de față...

Instalațiile de introducere a aerului cald zac nemontate. Constructorul așteaptă 
oare să se mai încălzească atmosfera? Să nu se frigă!

Utilajele așteaptă 
în aer liber, 
beneficiarul plătește penalizări, 
iar constructorul urmărește 
buletinul meteorologic, 
poate, poate, 
i se vor oferi scuze.



VULCAN.
APOLLO 

SI 
MERGUR

de Radu BUDEANU
Fotografii de Elena GHERA

Discuții ale căror concluzii se soldează 
în tranzacții de milioane.

Gîndirea tehnică a sfîrșitului de deceniu și-a dat 
întîlnire la București cu dorința mărturisită a tuturor 
participanților de a stabili, pornind de la multiplele 
posibilități oferite de actualul stadiu al dezvoltării 
industriei și tehnicii, noi legături în domeniul schim
burilor de bunuri materiale. Avînd în vedere că Tîrgul 
Internațional de la București este prima manifes
tare de acest gen organizată de țara noastră, am fost 
interesați să aflăm din partea numeroșilor noștri 
oaspeți cîteva opinii asupra acestei «premiere» ro
mânești.

La întrebările noastre au răspuns directori ai nu
meroase pavilioane printre care: Walter Bossart 
(Elveția), Istvan Szepesy (R.P. Ungară), Manuel 
Urios Fel is (Spania), Ole S. Carstens (Danemarca), 
Nica N. Nicola (R.S. F. Iugoslavia), Henrica Lavomus 
(Finlanda), Miguel I. Gibbons (Argentina), Jan Fularski 
(R.P. Polonă), Shinzo Totani (Japonia), Mirko Di
mitrov (R.P. Bulgaria), I.S. Gupta (India), R.H. Ed
mondson — director în departamentul «Tîrguri in
ternaționale» din cadrul Ministerului Comerțului 
(Marea Britanie), Arnold Groeneweg (Olanda).

Discuția cu interlocutorii noștri a debu
tat, într-un mod firesc, cu dorința de a cu
noaște opiniile domniilor-lor asupra oportu
nității și importantei tîrgurilor internaționale 
în contextul dorinței popoarelor lumii de 
a-și adinei și diversifica legăturile. în aceeași 
ordine de idei, ne-a interesat ce loc ocupă 
tîrgul de la București In cadrul acestor 
manifestări.

Walter Bossart (Elveția): «Nu văd unde 
anume, mai intens ca în cadrul unui b'rg 
internațional, se manifestă o mai strînsă 
legătură între producători și clienți. Pe 
de altă parte, un tîrg devine un spațiu al 
comparației între capacitățile de produc
ție ale unei țări sau alta, devine, așadar, 
un spațiu posibil al prospectării și finali
zării schimburilor reciproc avantajoase. 
Competiția între «altitudinile» atinse de 
cele mai variate industrii conferă un anu
mit «puls» tîrgurilor internaționale — cel 

de la București fiind, după opinia mea, 
extrem de viu».

R.H. Edmondson (Marea Britanie): 
«Deși Tîrgul de la București este la prima 
sa ediție, calitatea organizării sale îl im
pune ca o manifestare prestigioasă, com
parabilă cu altele, în posesia unei reale 
tradiții, ca cele de la Budapesta, Poznan, 
Brno etc. Acestea sînt familiare industriei 
britanice și au favorizat în mod categoric 
dezvoltarea relațiilor noastre comerciale 
cu țăriie-gazdă. Transmit cele mai căldu
roase felicitări organizatorilor români care, 
de altfel, ne-au creat condiții optime și cu 
ocazia expozițiilor noastre din România 
în 1962, 1965, 1966 precum și aceea, de 
mari proporții, din 1968».

Istvan Szepesy (R.P. Ungară): «Ne-am 
prezentat la București cu satisfacția că 
exponatele noastre, peste 300, aparținînd 
principalelor 8 firme de comerț exterior, 

pot fi urmărite în cadrul unei manifestări 
de o calitate remarcabilă. Dorința noastră 

de a ne cunoaște mai bine, de a coopera 
mai adînc, a găsit în capitala dv. toate 
condițiile care să ne permită afirmația că 
acest tîrg și-a îndeplinit perfect scopul».

Manuel Urios Felis (Spania): «Un tîrg 
internațional bine organizat — și acesta 
este cazul celui de la București — deter
mină o «stare de contact» permanentă 
între cei mai diferiți producători (în cazul 
de față proveniți din industria construc
toare de mașini, utilaje, echipamente dife
rite etc.) și cei mai diferiți utilizatori. Inte
resul manifestat, de o parte și de alta, 
impune constatarea că tîrgul de la Bucu 
rești a devenit inima vieții comerciale 
mondiale în acest sfîrșit de octombrie».

Nica N. Nicola (R.S.F. Iugoslavia): 
«Pentru edificarea multilaterală a unei 
economii, prezentarea ei, alături de alte 
tari, la un tîrg internațional permite o mai 
lucidă apreciere a rezultatelor, si. totodată, 
oteră posibilitatea de a aborda noi schim 
buri. Așadar, ocazia de a împărtăși o 
gamă largă de realizări stabilește un dia
log complex al dorinței de a ne cunoaște 
mai bine, de a ne strînge relațiile. în pri
vința tîrgului de la București, dincolo de 
perfecta sa organizare, el marchează o re
marcabilă prezență industrială româ
nească». *

Conducătorii pavilioanelor vizitate fiind 
specialiști în economie și avînd o precisă 
orientare pe agenda relațiilor economice 
dintre România și țările pe care le reprezintă, 
i-am solicitat să expună pentru cititorii re
vistei «Flacăra» cîteva opinii asupra stadiu
lui acestor reiatii și a perspectivelor lor in 
contextul stimulării acestora de Tîrgul In
ternational de ia București.

Mirko Dimitrov (R.P, Bulgaria): «Par
ticiparea țării noastre la prima ediție a Tîr
gului Internațional de la București repre
zintă, cu limpezime, dorința sinceră a gu
vernului țării mele de a adînci relațiile co
merciale cu România. în legătură cu ni
velul atins de schimburile noastre bilate
rale, țin să remarc că este rezultatul unei 
evoluții în permanență ascendentă. De la 
cifra globală de 20 milioane ruble în 1965, 
in 1969 am ajuns la 42 milioane ruble, 

pentru ca prevederile pe 1970 să avanseze 
cifra de 59 milioane ruble. Pentru viitor 
avem toate motivele să ne considerăm 
optimiști. Numai în domeniul prospec
țiunilor geologice în comun (petrol, gaz 
etc.), pentru a da un singur exemplu, se 
prevede o netă adîncire a bunei noastre 
cooperări»,

Miguel I. Gibbons (Argentina): «Un 
tîrg internațional fără rezultate concrete 
este greu de imaginat. Am venit la Bucu
rești pentru a tranzacționa. într-un plan 
mai larg, dorința noastră de a colabora 
cu România, în diverse sectoare econo
mice, este un fapt concret. Tratatul co
mercial care consfințește bunele noastre 
relații economice, semnat în septembrie 
1969, demonstrează cum nu se poate mai 
evident gama variată de produse care fac 
obiectul schimburilor comerciale româno- 
argentiniene».

Jan Fularski, directorul pavilionului 
Poloniei: «Participarea Poloniei la ediția 
inaugurală a I îrgului Internațional Bucu
rești reprezintă un nou pas în direcția 
strîngerii relațiilor economice dintre țările 
noastre, relații care în ultimii ani au înre
gistrat un accentuat curs ascendent. în 
acest sens, vă pot spune că încă în preaj
ma deschiderii tîrgului s-au purtat discu
ții între reprezentanții întreprinderilor de 
comerț exterior poloneze și române, evi- 
dențiindu-se intenția ambelor părți de a 
extinde cooperarea. Cifrele finale ale 
schimburilor comerciale polono-române 
anunță, în ultimul timp, o creștere anuală 
medie de 15%. Sîntem de părere că aceste 
rezultate vor putea fi consolidate numai 
printr-o lărgire simțitoare a platformei de 
contacte între economiile celor două țări, 
cu atît mai mult cu cît în structura ambe
lor industria a dobîndît o poziție hotărî- 
toare. Tîrgul Internațional București re
prezintă un nou teren de întîlnire, cu un 
orizont evident lărgit, pentru cei doi par
teneri cărora le facilitează o excelentă 
cunoaștere reciprocă în contextul ultime
lor realizări».

Arnold Groeneweg (Olanda): «Doresc 
să vă dau un exemplu care mi se pare 
extrem de edificator (în aceeași ordine 
de idei cu importanta, pentru Olanda și 



România, a actualului tîrg și a relațiilor 
noastre economice în general): după ex 
poziția industrială olandeză de la Bucu
rești din 1968 schimburile noastre au fost 
excepțional activate. Exporturile noastre 
au crescut, într-un singur an, cu 127%. 
în curînd,sperăm să organizăm în Olanda 
(sub auspiciile Comisiei de Comerț Olan
deze) un congres al filmului comercial 
menit să promoveze produsele românești 
pe piața noastră. Faptul că România este 
un perfect partener comercial este o rea
litate probată de mult, iar perspectivele 
relațiilor noastre pleacă tocmai de aici 
Cît despre tîrgul de la București — iată 
un nou pivot al bunelor noastre intenții».

R.H. Edmondson (Marea Britanie): «în 
cifre, dezvoltarea schimburilor comerciale 
între țările noastre reprezintă în ultimii 
trei ani 280-300%, în comparație cu nive
lul anilor anteriori, adică schimburi în va
loare de aproximativ 30 milioane lire ster
line. în legătură cu aceasta, tîrgul de la 
București a permis reprezentanților noș 
tri de a prospecta mai adînc piața româ- 
nească,ceea ce va duce, in mod firesc, la 
activarea import-exporturilor noastre».

Shinzo Totani (Japonia): «Relațiile 
comerciale dintre România și Japonia pot 
fi apreciate ca favorabile. Ultimii patru 
ani au înregistrat, în acest domeniu, o 
evoluție ascendentă. Ținînd însă seama 
de disponibilitățile mari ale ambelor părți, 
ca urmare a dezvoltării impetuoase a in
dustriilor, a diversificării lor, există încă 
mari posibilități pentru extinderea legă
turilor. în special în domeniul petrochimiei, 
chimiei, electronicii. Actualul tîrg nu face 
altceva decît să ne ofere posibilități ex
tinse de explorare și definitivare a unor 
noi și noi schimburi. în acest sens, noi 
sîntem optimiști».

I.S. Gupta (India): «Despre legăturile 
comerciale româno-indiene se pot spune 
numai lucruri bune. în India, rafinăria de 
la Gauhati sau complexul industrial de la 
Haldia reprezintă adevărate «repere» ale 
excelentelor relații dintre popoarele noas
tre. Specialiștii români care colaborează 
la dezvoltarea industriei indiene sînt o 
prezență familiară în țara mea. în privința 
actualului tîrg de la București, consider 
că va rămîne consemnat în agenda schim
burilor reciproce româno-indiene, ca un 
element mobilizator în cadrul acțiunilor 
noastre de import-export».

Henrica Lavonius (Finlanda): «La Fa- 
Citi oameni: atîtea impresii. 

brica de celuloză de la Dej sau la Combi
natul de prelucrare a lemnului de la Turnu 
Severin, aceasta pentru a da un exemplu, 
funcționează în prezent mașini și utilaje 
finlandeze, lată, în mod concret, un aspect 
al bunelor relații comerciale, concrete, ce 
există între țările noastre. în legătură cu 
aceasta, remarc dezvoltarea permanentă 
a volumului schimburilor dintre România 
și Finlanda care au crescut în perioada 
1963-1967 cu aproximativ 60%. De asemeni, 
acordul comercial pe termen lung (1 ia
nuarie — 31 decembrie 1970) înglobează 
o netă extindere a acestor schimburi. Cît 
privește noul acord comercial (1971-1975), 
semnat de curînd la Helsinki, acesta pre
vede înființarea unei comisii mixte care 
să supravegheze și să activeze relațiile 
noastre aflate într-un stadiu deosebit de 
pozitiv. Stadiu subliniat și de prezența 
noastră bogată la excelentul tîrg de la 
București».

Ole S. Carstens (Danemarca): «Cu 
ocazia tîrgului am primit la pavilion, din 
partea unor serii de firme românești, soli 
citări care se integrează în domeniul, 
mai larg, al comerțului nostru. De altfel, 
expoziția daneză, deschisă în România 
anul trecut, a marcat o creștere imediată 
a schimburilor noastre de aproximativ 
20%. Ținînd cont de preferințele româ
nești manifestate cu ocazia amintită, 
ne-am orientat cu prilejul tîrgului de acum 
în privința profilului mărfurilor expuse 
Acesta va fi un motiv în plus să consta 
tăm, nu pentru prima oară, auspiciile 
extrem de constructive sub care se desfă
șoară relațiile noastre și, de ce nu, această 
largă «poartă» a cunoașterii care se nu
mește Tîrgul Internațional de ia Bucu
rești».

*
Interlocutorii noștri au ținut, în încheierea 

succintului tur de orizont asupra aspectelor 
la «ordinea zilei» reliefate de Tîrgul Inter
național de la București, să se refere la 
impresiile pe care le-au cules din România, 
din Capitala patriei noastre. Din «.paleta» 
foarte largă a gindurilor despre țara-gazdă 
a acestei manifestări, spicuim, din cauza 
spațiului iremediabil restrîns, numai o mică 
parte a acestora.

Nica N. Nicola; «încă de la primii pași 
în România îți dai seama că te afli într-un 
vast șantier. Acest lucru este valabil și 
pentru București, inima dinamică a țării 
aflate în plină înflorire»

Arnold Groeneweg: «Vin pentru a treia 
oară în România, unde am petrecut, de 
fiecare dată, zile de neuitat. Cunosc bine 
țara dv. (am vizitat nordul Moldovei, Valea 
Prahovei etc.). România nu este numai 
un loc unde îți poți petrece vacanțe 
extraordinare, dar mai ales un loc unde 
îți faci prieteni de neuitat».

Manuel Urios Felis: «Mi-a plăcut Bucu- 
reștiul. Neașteptat de mult. îmi pare armo
nios construit, aerat, modern. Și mai am 
o impresie —o certitudine: vocația de 
gazdă a românilor, oameni avînd calități 
absolut excepționale».

Miguel I. Gibbons: «Încîntătoare capi
tală Bucureștiul... Doresc să-l mai vizitez, 
să locuiesc aici și cu prilejul altor ocazii 
Știți cînd spun așa ceva? Cînd mă leagă 
de un loc numai amintiri bune. De altfel 
inimile noastre de latini bat în același 
ritm...»

Shinzo Totani: «M-am plimbat prin 
București fericit să întîlnesc o atît de 
căutată combinație de noi toți «profesio
niștii» călătoriilor prin lume: blocurile mo
derne, circulația perfect organizată, dar 
și parcurile, florile, oamenii veseli, comu
nicativi. Splendidă capitală».

I.S. Gupta: «Am mai fost în România 
în 1953. De atunci și pînă acum ați făcui 
lucruri excepționale. De nerecunoscut ca
pitala, țara dv. Saltul nu este numai evi

dent, dar remarcabil prin armonia sa»
Istvan Szepesy: «Aș dori să-mi dați 

voie să nu mă refer la datele concrete ale 
vieții absolut moderne ce domină capi
tala. într-o după-amiază m-am oprit în
tr-un parc. Departe se profilau blocurile 
orașului. Pe bănci, în jurul meu, se aflau 
tineri îndrăgostiți. Era un decor splendid. 
Atunci am recitat, pentru mine, versuri 
din marele poet Eminescu, pe care îl 
iubesc. Am trăit aici în perfectă conso
nanță sufletească cu dv. românii, creatori 
ai unei înalte spiritualități».

*

Apreciind răspunsurile interlocutorilor 
noștri, am încheiat convorbirile cu satisfac
ția că din atîtea părți ale lumii putem con
semna, datoritii oaspeților de la București, 
idei și impresii despre România, despre 
poporul nostru, despre locul țării noastre 
in lume. încheiem relatarea dialogului cu 
«ambasadorii» progresului tehnic contem
poran, mulțumindu-le pentru prezența lor 
în paginile revistei.

SEMNELE
de Henri WALD

Invenția fundamentală a omului, aceea prin 
care a reușit să salte din natură în cultură, este 
semnul. Omul este singura ființă care a devenit 
în stare să folosească un lucru pentru a fabrica 
și pentru a semnifica un alt lucru. Numai omul 
a izbutit să facă dintr-un lucru un mijloc. Așa 
au apărut, împreună și intercondiționîndu-se, 
mijloacele de producție și cele de comunicare, 
unealta și vorba. Așa a început miraculoasa 
istorie a semnelor.

în natură nu există semne. Semnele sînt 
create de om. Lumea a căpătat însemnătate de 
cînd exista oameni care să i-o dea. Oamenii 
sînt singurele ființe creatoare de semne.

Un lucru devine semn din clipa în care înce
tează să mai fie interesant prin ceea ce prezintă 
și începe să fie interesant prin ceea ce re-prezintâ 
din clipa în care materialitatea lui sensibilă întru
chipează o idee care nu poate fi decît inteligibi
lă. De aceea, orice semn are întotdeauna două 
dimensiuni fundamentale: semnificantul, care 
poate fi perceput, și semnificația, care nu poate 
fi decît pricepută. Unealta este un semn al 
cărui semnificant constă în materialitatea lui 
și a cărui semnificație constă în funcția lui 
practică; vorba este un semn al cărui semnifi
cant constă în sonoritatea lui și a cărui semni
ficație constă în mesajul pe care îl vehiculează. 
Prin semne, natura generează cultura și cultura 
transformă natura. Prin semnificantul și semni
ficația unui semn, oamenii ajung să reflecte 
dialectica dintre prezență și absență, dintre 
fenomen și esență, dintre eveniment și lege.

în natură nu există decît semnalele prin 
care comunică între ele diversele animale, 
însă, într-un semnal, semnificantul și semnifi
cația nu sînt încă diferențiate și deci distanțarea 
dintre semnificație și semnificant nu este posi
bilă. De aceea, semnalul este nemijlocit legat 
de o împrejurare prezentă, este invariabil 
și nearticulat. Nechezatul unui cal din zilele 
noastre nu se deosebește, probabil, de neche
zatul cailor de pe vremea comunei primitive. 
Dimpotrivă, semnele prin care comunică oame
nii sînt mediate, variabile și dublu articulate. 
Mediate, deoarece legătura lor cu realitatea se 
stabilește prin intermediul semnificațiilor, varia
bile, pentru că îndepărtarea semnificației de 
semnificant duce la rafinarea semnificantului 
și la abstractizarea semnificației, dublu articu
late, deoarece vorbirea se compune din moneme 
— cele mai elementare unități semnificative — 
și foneme — cele mai elementare unități distinc
tive. O cantitate finită de sunete face posibilă 
o infinitate de cuvinte, fraze, propoziții, după 
cum cîteva unelte, sustrase de sub presiunea 
imediată a practicii, permit fabricarea unei 
cantități nelimitate de unelte destinate produc
ției-

în vreme ce antropoidul nu era în stare decît 
să «prepare» unele unelte, omul este capabil 
să «fabrice» unelte, adică să întrebuințeze anu
mite unelte pentru a fauri alte unelte. în primul 
caz, se modifică un lucru natural, în al doilea, 
se realizează un produs cultural. Pentru pre
pararea unei unelte, mîinile sînt suficiente, dar 
pentru fabricarea unei unelte este nevoie de o a 
doua unealtă. Prepararea unei unelte se desfă
șoară sub imboldul prezentului, în vreme ce 
fabricarea uneltelor este o acțiune care vizează 
viitorul.

Există o legătură mai adîncă decît se crede 
între «dubla articulație» a limbajului și «a 
doua unealtă» a producției. Oamenii au ajuns 
să fabrice unelte cu ajutorul altor unelte după 
ce izbutiseră să articuleze expresii semnifica
tive cu ajutorul unor sunete nesemnificative. 
Ambele performanțe implică o anumită înde
părtare de mediul înconjurător și capacitatea 
de a semnifica ceea ce e încă absent prin ceea 
ce este prezent. Ca și a doua unealtă, care nu 
este nemijlocit legată de producție, a doua 
articulație nu este nemijlocit legată de comuni
care. Atît «a doua articulație» cît și «a doua 
unealtă», scăpînd de sub urgența practicii 
imediate, deschid perspectiva unei variații 

infinite. De la piatra cioplită și îndemnuri, 
omenirea a ajuns la navele cosmice și lingvistica 
matematică.

Descoperind că semnul nu este numai un 
mijloc de comunicare a informației, ci și un 
mijloc de elaborare a ei, unii teoreticieni sacra
lizează semnificantul și sacrifică semnificația. 
Sîntem invitați să renunțăm la străvechea 
prejudecată care a împărțit lumea, de frică 
și din ignoranță, în două tărîmuri opuse: mate
rie și spirit, obiect și subiect, lege și libertate 
etc. Ni se garantează că vom scăpa, astfel, și de 
parazitismul conștiinței. Oamenii ar trebui să-și 
dea seama, în sfîrșit, că idealurile lor nu repre
zintă decît ochiurile goale ale rețelei de semne 
prin care își reglează raporturile cu societatea 
și natura. însă istoria umanității nu este numai 
procesul prin care oamenii cad, din cînd în 
cînd, sub stăpînirea semnelor, ci, mai presus 
de toate, procesul prin care oamenii făuresc 
semnele pentru a îngrădi risipa de energie 
din natură și societate.

0



CĂLĂTORIE EXTRAORDINARA
Vă invităm să întreprindeți o călătorie 

neobișnuită prin mijlocirea a două tehnici 
toarte noi, de factură și însemnătate dife
rite, dar avînd același obiectiv: propriul 
nostru corp, și aceeași preocupare pen
tru culoare. Textul din paginile care ur
mează se referă la cercetări medicale 
românești în domeniul scintigrafiei în 
culori, iar fotografiile ilustrează o tehnică 
cu totul deosebită, aceea a fotografului 
suedez de faimă mondială,Lennart Nilsson. 
Despre ce este vorba, mai precis?

Vă amintiți,desigur,de filmul american 
cu același titlu, ca articolul de fată, film 
care a rulat nu demult pe ecranele lumii și 
care s-a bucurat de succes și în țara noas-

Fotografia pare să sugereze o expediție într-o pădure tropicală. în adevăr, este 
vorba de o expediție intr-o pădure, dar nu din Africa Centrală, ci... de pe pielea 
dumneavoastră. «Arbuștii» flexibili sint fire de păr!

im

Terase muntoase, stranii și dezolante, 
parcă peisajul unui western filmat din 
avion. Dar nu este decît un fir din bar
ba... cow-boy-ului, ia o mărire de 10 000 
de ori. 

tră. Plecînd de la un pretext de «science 
fiction» ușor pueril, regizorul a recon 
stituit însă cu abilitate interiorul corpului 
omenesc, așa cum ne-ar apărea el dacă 
prin minune am căpăta dimensiunea unor 
microbi și ne-am plimba nestingheriți pe 
magistralele sîngelui. Reconstituire holly- 
woodiană extrem de pretențioasă, cu mare 
cheltuială de mijloace materiale, de inge
niozitate și de grijă pentru respectarea 
adevărului științific, care toate au contri
buit la reușita peliculei. Dar, oricum, spec
tatorul rămînea conștient că ceea ce ve
dea pe ecran nu era, în ultimă instanță, 
decît mucava, material plastic și lichid 
artistic colorat, și că acea călătorie care 
i se propunea rămînea nu numai extra
ordinară, dar și imposibilă.

Firește — din fericire — este imposibilă 
reducerea dimensiunilor corpului nostru, 
dar de ce să nu încercăm o «răsturnare»? 
Ne referim la fotografieri și măriri cu aju
torul unor dispozitive ultramoderne, care 
să ne permită să întreprindem, totuși, a- 
ceastă călătorie neobișnuită. Se naște o 
legitimă întrebare: de ce este nevoie de 
dispozitive ultramoderne în acest scop? 
Doar microscopul a fost inventat de sute 
de ani...

Fotografiile reproduse în aceste pagini 
reprezintă însă o noutate absolută (fi

Lennart Nilsson a fost comparat cu un speolog care ne ia de mînă ți ne invită să 
pătrundem împreună cu el în văgăunile tăinuite ale corpului omenesc. Priviți fo
tografia. Această peșteră misterioasă este în realitate un singur por de pe 
pielea noastră! Excrescențele verzui sînt stafilococi, bacterii veșnic la pîndă... 
Dar în fața pericolului permanent de infecții pe care ei îl reprezintă nu sîntem fără 
apărare (vedeți fotografia de jos).

Războiul lumilor... în microcosmos. O globulă albă devorează un «detașament» 
de bacterii (colorate în mod convențional în verde). O dramă mută, surprinsă în 
plină desfășurare. Nu este oare mai «tare» ca o scenă de film științifîco-fantastic?

rește, în sensul științific, și nu ai știrilor 
de ultimă oră). Nilsson a devenit renu
mit tocmai ca pionier al unor acțiuni în
drăznețe în care fotograful se dublează 
cu omul de știință. Problema care i se 
punea lui nu era numai de a mări, ci și de a 
surprinde uluitoarea varietate cromatică a 
meandrelor celor mai ascunse ale corpului 
nostru. Pentru aceasta el a folosit un 
microscop electronic de mare putere și 
filtre speciale, obținînd imagini de o plas
ticitate uluitoare. Pe drept cuvînt s-a spus 
despre Nilsson că este primul care a pă
truns în interiorul corpului omenesc ca 
un speolog. Grație lui, «Călătoria fantas
tică» a devenit realitate.

Scintigrafia în culori reprezintă o teh
nică radiologică deosebit de promiță
toare. Bineînțeles, cercetările românești 
au un cu totul alt caracter decît realizările 
fotografului suedez. în acest caz este 
vorba de o tehnică pur medicală, cu rezul
tate excelente în diagnosticarea unor boli 
care, altfel, ar rămîne nedetectate. Totuși, 
atît Nilsson cît și specialiștii în scintigra- 
fie au același obiect de investigație, deși 
îl surprind din unghiuri diferite. O altă 
importantă trăsătură de unire: culoarea

Privind alăturatele fotografii ale lui Len-

(Continuare în pag. 13)





,,Scînteile“produse de radioizotopi descriu

HARTA ÎN CULORI
A CORPULUI OMENESC

a stării generale alterate. «Harta» acestor 
organe oferă posibilitatea stabilirii sediului, 
mărimii și formei zonei tumorale, facilitînd 
tactica chirurgicală. Desigur, indicații pre
țioase se obțin și în afecțiunile celorlalte 
organe. Aș vrea să mai arăt că în ultimul timp 
s-au găsit căi prin care se scurtează timpul 
de efectuare a scintigrameior. Este vorba 
de utilizarea unor detectori staționari care 
explorează organul respectiv doar în cîteva 
minute.

de Dan LĂZĂRESCU

CE E NOU ÎN SCINTIGRAFIE? 
CERCETĂRI ROMÂNEȘTI RECENTE

Pentru a afla ultimele noutăți în acest 
domeniu, ne-am îndreptat pașii, cum era și 
normal, spre «cartierul general» al scinti- 
grafiei din țara noastră, Centrul de gastro
enterologie din București, și ne-am adresat 
doctorului Benedict GHEORGHESCU, șef de 
lucrări la clinica medicală «Grivița» și condu
cătorul laboratorului de izotopi al Centrului 
de gastroenterologie, care a răspuns cu ama
bilitate la întrebările noastre.

— Se știe că încă de cîțiva ani, specialiștii 
centrului dv. au introdus culoarea. în scinti- 
grafie. Ce perfecționări recente s-au adus 
acestei metode?

— Aș vrea să amintesc, înainte de a intra 
în subiectul propriu-zis, că nu numai noi. 
ci și medicii din alte țări au constatat că 
scintigramele alb-negru — căci așa se obți
neau ele pînă în urmă cu cîțiva ani — nu 
satisfăceau toate exigențele. Nu ofereau so
luții prea nuanțate, iar unele cazuri-limită 
(leziuni sau tumori mici, incipiente) scăpau 
destul de ușor observației. Atunci ne-am 
gîndit că aceste neajunsuri s-ar putea înde
părta printr-un sistem care să diferențieze 
foarte evident, cu ajutorul culorilor, «emi
siunile» radioactive ale organului cercetat. 
Aproximativ aceeași cale de rezolvare am 
urmat-o concomitent și fără să știm unii de 
alții, atît noi, cît și specialiștii din S.U.A., 
Japonia și Anglia.

CE DEZVĂLUIE TELEVIZIUNEA 
ÎN CIRCUIT ÎNCHIS

— Cercetările — ne-a spus, în continua
re, interlocutorul nostru — au dus la reali
zarea unui dispozitiv care înglobează cîteva 
mici becuri, fiecare de altă culoare, atașat 
unui aparat fotografic. Becurile se aprind în 
raport cu intensitatea radiației sesizate de 
scintigraf. La o anumită intensitate — albas
tru, la alta — verde, la alta — roșu, galben, 
maro — în total șapte culori, care sînt impri
mate pe o peliculă color. în felul acesta se 
poate obține o «hartă», de astă dată colorată, 
a ficatului, rinichiului, inimii, plămînului, 
creierului, ba chiar a oaselor și articulațiilor, 
pe care amănuntele sînt mult mai diferen
țiate, mult mai nuanțate, mai bine puse in 
evidență. Firește, culorile nu sînt cele origi
nale, ale organului respectiv. Ele sînt alese 
după un anumit criteriu și reprezintă, de 
fapt, un cod cromatic, așa cum și pe o hartă 
geografică munții sînt desenați în maro, 
apele în albastru, șoselele în roșu etc. Ulte
rior, inginerii Adrian Steclaci și Mire! Po- 
povici, împreună cu laborantul Ladislau 
Cari — care au proiectat și realizat primele 
aparate — au perfecționat sistemul, în sensul 
că dispozitivul are acum doar un singur bec, 
variația culorii făcîndu-se cu ajutorul unui 
conductor de lumină din fibre de sticlă. 
Aproximativ în același timp au apărut și în 
alte țări diferite tipuri de scintigrafe color.

...Pe masa de lucru a doctorului Gheor
ghescu am zărit cîteva scintigrame necolo
rate.

— Mai lucrați în sistemul alb-negru?
— Bineînțeles. Dar nu ca altădată. E vorba 

aici de o reconsiderare a scintigrafiei alb- 
negru, care e utilă pentru multe cazuri. 
Spun reconsiderare, pentru că unul dintre 
colegii mei, doctorul Gheorghe Jovin, a reali
zat o metodă nouă și modernă de modifi
care a contrastelor imaginii, ceea ce elimină 
în bună parte neajunsurile despre care vă 
vorbeam la început. Pentru aceasta se folo
sește televiziunea cu circuit închis. Dar să 
mergem în încăperea alăturată și o să vedeți 
despre ce e vorba.

Alături, într-o încăpere cufu/idată în întu- 

w

neric, cîțiva medici «citeau» o scintigramă 
pe ecranul unui televizor. La un metru de ei, 
în fața unei camere de luat vederi, se afla o 
scintigramă alb-negru, cu foarte puține locuri 
diferențiate. Aceeași scintigramă pe ecranul 
televizorului apărea cu contraste bine puse 
în evidență, din care medicilor le era ușor 
să recunoască afecțiunea descoperită de ra
dioizotopi.

ÎN «OBIECTIV»: CREIERUL

— Acum — ne spune în continuare dr. 
B. Gheorghescu — sîntem în măsură să ex
plorăm prin metoda scintigrafică oricare 

organ important. De curînd, dr. Jovin a pus 
la punct metoda de obținere a scintigrame! 
articulațiilor. în acest scop se utilizează 
izotopii cu viață scurtă tehnețiu 99-M sau 
indiui. Aceștia se fixează în seroasa sinovială 
și trec în lichidul intraarticular. Aici, lucru
rile se petrec invers față de alte organe, de 
pildă ficatul: cu cît inflamația e mai intensă, 
cu atît apare mai evidentă pe scintigramă. 
Același lucru se petrece și la scintigramele 
cerebrale. Tot de dată recentă este și metoda 
cintigrafiei pulmonare, foarte importantă 
mai ales în diagnosticul precoce al proceselor 
embolice la bolnavii care — operați fiind — 
sînt nevoiți să stea mult timp la pat. Cu aju
torul acestei metode de investigație se pot 
evita — prin tratament adecvat — complica
ții tardive, uneori foarte grave.

— Ce alte afecțiuni au putut fi puse in 
evidență cu ajutorul scintigrameior?

— Scintigrafia a facilitat stabilirea cu mul
tă precizie a diagnosticului unor afecțiuni 
inflamatorii sau tumorale din diverse organe; 
cu ajutorul ei s-a putut verifica efectul unor 
tratamente, dar, mai ales, s-a putut «ghida» 

O IDEE SIMPLA -
UNA DINTRE CELE MAI EFICIENTE METODE DE DIAGNOSTICARE

...Pacientul se așază liniștit pe divan. Lingă el, medicul se pregătește 
sâ-l cerceteze. O consultație? Da, dar nu dintre cele obișnuite>de bolnav 
se apropie nu doctorul, ci un aparat destul de voluminos, care se plimbă 
atent deasupra regiunii ficatului. Nici o întrebare, nici un schimb de replici... 
Doar zumzetul uniform al aparatului, al acestui «ochi» care, utilizînd 
vastele posibilități ale energiei atomice, pătrunde cu «privirea» sa — fără 
să vatăme — în adîncul corpului omenesc, pentru a aduce de acolo informa
țiile necesare stabilirii diagnosticului.

Astfel se desfășoară la Centrul de gastroenterologie din București o 
obișnuită investigație cu ajutorul scintigrafului. Chiar în clipa în care 
pacientul s-a ridicat de pe pat, medicul are în mînă «harta» ficatului, pe 
care se pot descifra anomaliile survenite în urma afecțiunii de care suferă 
bolnavul.

Scintigrafia — și în special scintigrafia color — este, ia ora aceasta, 
una dintre cele mai moderne și mai eficiente metode de diagnosticare într-un 
șir întreg de afecțiuni ascunse în adîncul corpului. Oamenii de știință de la 
centrul amintit au adus contribuții remarcabile la dezvoltarea scintigrafiei. 
contribuții despre care «Flacăra» a mai scris la timpul cuvenit. înainte de a 
se menționa unele cercetări românești recente, să trasăm cadrul, să amintim 
principiul acestei metode cu mari promisiuni pentru terapeutică.

FIECARE ORGAN ARE «MENIUL» SĂU DE SUBSTANȚE 
RADIOACTIVE

Numele metodei — «scintigrafia» -— vine de la fenomenul cunoscut 
sub denumirea de «scintilație»,... fenomen care apare cînd se «bombar
dează» cu particule radioactive un anumit aparat numit scintilator. Acolo 
se obțin impulsuri luminoase foarte mici și de scurtă durată, practic ca 
niște puncte, ca niște seîntei («scintilla» înseamnă «seînteie» în limba 
latină). Cum se aplică acest fenomen în investigația medicală? Cum se 
pot determina ficatul, splina sau alt organ cercetat să «seînteieze» ?

Răspunsul ar putea fi foarte simplu: introducînd în organism izotopi 
radioactivi în cantități mici, pentru a nu dăuna, dar suficiente pentru a 
«bombarda» scintilatoru! și a face să apară fenomenul de scintilație. Dar 
dacă ne vom limita la acest răspuns, se pune o întrebare firească: de ce 
după introducerea în organism a substanței radioactive, nu toate organele 
la un loc emit radiații, ceea ce ar avea drept rezultat o scintigramă din care

nu s-ar putea deosebi splina de ficat, intestinul de stomac etc... lată cum 
se evită acest lucru: cercetările de biochimie și metabolice au arătat cu 
precizie că fiecare organ sau țesut are ^preferințe» pentru o anumită 
substanță ori un anumit grup de substanțe. Marcate cu radioizotopi, acestea 
dau posibilitatea de a explora starea funcțională a organului respectiv în 
condiții normale și patologice. De exemplu, hormonii sintetizați și eliberați 
din glanda tiroidă conțin obligatoriu, în structura lor, atomi de iod. Iodul 
este deci substanța de bază pe care tiroida o folosește în activitatea de 
sinteză hormonală. Administrînd unul din izotopii radioactivi ai iodului, 
de pildă cel ce poartă numărul 131, el va fi regăsit în scurt timp și într-o 
proporție relativ mare la nivelul glandei tiroide, de unde va emite radia
țiile caracteristice. Alte substanțe sînt folositej aproape în exclusivitate, 
de către ficat. Astfel, bromsulfonftaleina sau Roz Bengalul, introduse 
intravenos, sînt preluate de către celulele hepatice și transferate în 
bilă, care la rîndul ei ajunge în intestin. Dacă în una din aceste substanțe 
măcar un singur atom este radioactiv, se poate studia modul cum ficatul 
o elimină în bilă, precum și starea de permeabilitate a căilor biliare. Alte 
substanțe rămtn fixate multa vreme în unele grupe de celule din ficat, fără 
a fi trecute în arborele biliar și apoi în intestin. Din această categorie fac 
parte moleculele proteice, coloizii etc. Introducînd în structura lor un izotop 
radioactiv — de exemplu iod-131, în cazul proteinelor, sau aur-198, în 
cazul coloizilor — se poate afla în ce măsură grupele respective de celule 
fixează substanțele menționate, adică se apreciază starea lor funcțională.

Prin urmare, dată fiind afinitatea fiecărui organ pentru o substanță sau 
alta, se obțin imagini diferențiate ale organelor interne. Cum se explică 
însă că pe aceste imagini sînt vizibile diferitele modificări intervenite în 
același organ în urma unei afecțiuni ? Radioizotopul — introdus în organism 
printr-o simplă injecție — se fixează într-un țesut și emite radiații. Numai, 
că aceste radiații nu sînt uniforme, deoarece țesutul normal reține substanța 
radioactivă în cantitate diferită, față de cel inflamat sau tumoral. Acest 
lucru este sesizat de scintigraf, care explorează de la suprafața corpului 
organul cercetat și imprimă pe peliculă o adevărată «hartă» a acelui 
țesut. Ochiul experimentat al medicului descoperă pe placa radiografieri 
modificările evidențiate de radioizotopi și — coroborînd aceste date cu 
cele ale altor analize — fixează diagnosticul. Dar acesta este numai 
începutul....

intervenția chirurgicală în funcție de locali
zarea mai deosebită a unei leziuni. Pentru 
organele care nu pot fi explorate prin meto
da radiologică, cum sînt tiroida, ficatul, pan
creasul, sau sînt explorate dificil — de pildă 
creierul, splina — metoda scintigrafică a 
adus o contribuție deosebită la stabilirea 
diagnosticului corect. Sau, să zicem, glanda 
tiroidă: la nivelul ei poate fi diagnosticată 
scintigrafic o stare funcțională deficitară 
sau excesivă, se pot pune în evidență leziuni 
localizate, frecvent întîlnite în gușă, tumori 
etc. în bolile hepatice se poate aprecia dacă 
este vorba de o inflamație difuză — hepatită 
cronică, ciroză — prin captarea mai slabă a 
Roz Bengalului sau a aurului radioactiv, sau 
dacă este vorba de zone care nu captează de 
loc substanța — așa-zise zone «reci» — cum 
se întîmpiă în tumori, chist hidatic etc. inter
pretarea imaginii scintigrafice se face însă 
în mod obligatoriu în funcție de datele clinice 
ale bolnavului, precum și de celelalte explo
rări. în cazul chistului hidatic al ficatului, 
scintigramă ajută la stabilirea locului unde 
se află chistul, mărimea lui și în acest fel 
chirurgul se poate orienta mai ușor în timpul 
intervenției. Dacă bolnavii au procese tumo- 
rale la nivelul altor organe — stomac, pan
creas, colon etc.— scintigramă hepatică este 
utilă pentru a stabili existența unor even
tuale metastaze, caz în care intervenția 
chirurgicală nu mai este indicată. La cei ce 
suferă de un icter prelungit, de origine ne
clară, scintigramă hepatică cu Roz Bengal 
ajută la aprecierea permeabilității căilor bi
liare. Scintigramă rinichilor ajută la stabilirea 
diagnosticului unor leziuni inflamatorii sau 
tumorale, mai ales cînd examenul radiologie 
nu se poate face din cauza intoleranței bolna
vului la substanța de contrast, a febrei mari,

CONTROVERSE

Făcînd operă de pionierat, în special în 
domeniul acestor «radiografii» colorate, oa
menii de știință din țara noastră nu s-au re
zumat, firește, la realizarea aparatelor men
ționate mai sus. Atenția lor principală s-a 
îndreptat către cercetarea, interpretarea scin
tigrameior, care acum pun în evidență o 
serie de lucruri mai puțin cunoscute — sau 
complet necunoscute anterior. Prof.. T. 
Spîrchez, membru al Academiei de Științe 
Medicale, directorul Centrului de gastroen
terologie, dr. B. Gheorghescu, dr. Gh. Jovin 
și alți specialiști de aici sînt cunoscuți astăzi 
în numeroase țări prin comunicările făcute 
la congrese internaționale (Atena, Bruxelles, 
Tokyo, Londra, Cracovia, Praga etc.), prin 
articolele publicate în revistele de speciali
tate, prin tratatele elaborate de ei.

Studiile întreprinse s-au orientat cu deo
sebire spre interpretarea scintigrameior co
lorate, mai ales a celor făcute la ficat și ri
nichi, domenii în care specialiștii bucureș- 
teni au o bogată experiență (peste 3 000 
scintigrame hepatice!) Ei au elaborat astfel 
noi criterii pentru diagnosticarea unui șir 
întreg de afecțiuni (hepatite cronice, ciroze, 
tumori ale ficatului și rinichilor, nefrite etc.) 
care sînt astăzi utilizate pe larg în practica 
medicală nu numai din România, ci: și din 
multe alte țări. în felul acesta a fost totodată 
elucidată o dispută medicală mai veche cu 
cei care susțineau că în bolile amintite scinti- 
grama color n-ar avea importanță, n-ar aduce 
date specifice în plus. Oamenii de știință 
români, pe baza unei bogate și bine verificate 
experiențe, au demonstrat că metoda amin
tită, completată cu alte sisteme de investi
gație, duce la o creștere considerabilă a efi
cienței diagnosticului. Ei au mai arătat că 
această investigație extracorporală poate în
locui în multe cazuri alte metode de analiză

(Continuare în pag. 13)



Utilizarea luminii polarizate a permis obținerea acestei uluitoare fotografii. Inu
til de comentat valențele picturale, magia coloristică a imaginii. Se va destrăma 
oare vraja cînd vă vom spune că ea înfățișează canale sanguine în țesutul osos?

(Urmare din pag. 10)

nart Nilsson (cum am spus, întreaga 
ilustrație din aceste pagini îi aparține) și 
familiarizîndu-ne cu ultimele realizări ro
mânești în domeniul scintigrafiei?pătrun- 
dem într-o lume veche și totuși veșnic 
nouă și surprinzătoare: propriul nostru 
corp. «Cunoaște-te pe tine însuți» — spu
neau anticii. îndemnul răsună azi la fel de 
imperios ca și cu milenii în urmă și va 
rămîne de o arzătoare actualitate atît

Și totuși 

timp cît va dăinui specia noastră. Micro- 
universul din noi înșine, fie el material 
sau spiritual, nu este mai puțin fascinant 
decrt Marele Univers pe care-l studiază 
astronomii. Și;comparînd fotografiile a- 
duse de pe Lună de temerarii cosmonauti 
cu cele reproduse în aceste pagini, fie-ne 
îngăduit să ne întrebăm: unde resimțim, 
în fața necunoscutului, fiorul mai tainic: 
ACOLO sau AICI?

L.N.

Stranie vegetație într-o lume stranie 
această lume vă este foarte familiară 

numele ei vă stă pe limbă
Da, este chiar limba, 

cu papilele și corpusculii ei gustativi.
(Urmare din pag. 12)

foarte dureroase (și, de aceea, adesea res
pinse de pacienți), cum e puncția hepatică.

Un aport însemnat l-au adus specialiștii 
Centrului de gastroenterologie din Bucu
rești și la interpretarea imaginilor scintigra- 
fice în cazurile de cancer: criteriile elaborate 
de ei feresc pe diagnostician de confundarea 
unor modificări ale imaginilor cu cele date 
de tumorile maligne. Astfel, nu puțini bolnavi 
au fost scutiți de operații în urma cărora să 
se constate că, de fapt, nu sufereau de cancer 
și că intervenția chirurgicală nu fusese ne
cesară I

CÎND ANTICORPII 
ÎȘI PIERD... «ORIENTAREA»

Experiența acumulată de cercetătorii din 
Capitală și din alte centre medicale din țară 
în acest domeniu va constitui obiectul unui 
simpozion care se va ține în primăvara viitoa
re, sub conducerea profesorului O. Fodor, la 
Clupși la care, pe lîngă medici români, și-au 
anunțat participarea și numeroși specialiști 
de peste hotare.

— Care va fi, concret, tema acestei întîl- 
niri științifice?

— în cadrul simpozionului vom dezbate 
o gamă largă de probleme legate de utiliza
rea radioizotopilor în gastroenterologie. 
Vor fi comunicări despre explorarea fica
tului, a intestinului, a pancreasului și splinei 
prin metodele cele mai noi oferite de teh
nicile investigației cu ajutorul izotopilor 
radioactivi. O problemă nouă și foarte im
portantă: studiile metabolice și radioimu- 
nologice ale aparatului digestiv.

— Vreți să ne vorbiți despre importanța 
acestor studii, în ce constă noutatea lor?

— Este un domenii! de cercetare nou pe 
plan mondial și care este abordat și la noi 
în țară. Pe scurt, iată despre ce e vorba: 
se știe că atunci cînd într-un organ, să zicem 
în ficat, apare o leziune, organismul se apără 
împotriva ei fabricînd anticorpi. Aceștia 
pornesc să lupte pentru eliminarea părților 
bolnave, care, altfel, ar putea întreține în 
mod cronic suferința. S-a observat însă că. 
la un moment dat, acești anticorpi își pot 
pierde — ca să zicem așa — «orientarea» și 
pot lupta nu numai împotriva leziunii, ci și a 
întregului ficat, inclusiv a părților sănătoase! 
Apare astfel un fenomen de respingere ca în 
cazul transplantărilor de inimă, numai că de 
astă dată e vorba de propriul organ... Ase
menea fenomene se observă și la stomac, 
colon, pancreas și alte organe digestive.

.— Cum se depistează aceste fenomene?
— Ele pot fi probate prin tehnici imuno- 

logice sau utilizînd anticorpi marcați. Pro
blema amintită este însă în discuție, căci 
pînS acum nu s-a elucidat, de pildă, cine 
anume «fabrică», în organism, acești anti
corpi și cum acționează ei.

Rezultatele obținute pînă acum de cer
cetătorii români și de colegii ior de peste 
hotare în domeniul aplicării radioizotopilor 
în gastroenterologie, al realizării și interpre
tării scintigramelor — mai ales color — și 
sporirea eficienței diagnosticării cu ajutorul 
lor îndreptățesc speranțele ce s-au pus în 
aceasta metodă, în care atomul utilizat în 
folosul omului și-a dovedit încă o dată vas
tele lui posibilități.



SE
NUMĂRĂ
GROPILE

de Sergiu ANDON
Fotografii de S, STEINER

Prima lapoviță și prima ninsoare (lapoviță 
— în centrul orașului și ninsoare aici, la noi. 
lîngă Șoseaua Nordului) ne-au scos din re
dacție și am ficut, rapid, un tur al Capitalei 
în sensul invers acelor de ceasornic. Eram 
grăbiți să ne luăm rămas bun de la gropile 
ce au format micro și macrorelieful străzilor 
bucureștene din primăvară pînă în toamnă. 
Această ultimă privire nostalgică asupra șan
țurilor, hîrtoapelor, malurilor și altor dife
rite denivelări, nu a fost precipitată de vreo 
intenție a direcției municipale de drumuri 
și poduri de a schimba peste noapte fața 
străzilor, ci ne-am gîndit, pur și simplu, că 
în curînd va cădea zăpada adevărată, albă și 
bogată, și ochii noștri nu vor mai putea 
contempla pînă la primăvară toată splendoa
rea peisajului de cîrtițe și castori.

Fotoreportajul a debutat cu o notă tristă. 
Pe Șoseaua Străulești, colț cu strada Corali
lor, mașina a săltat printr-o suită de gropi 
neavertizate de nici un semn de circulație. 
Am oprit și am observat o cruce din metal, 
vopsită în alb: «Georgescu Gicu, decedat în 
groaznicul accident de mașină la 22 septem
brie 1967, în etate de 23 de ani». Da, ne 
amintim, a fost un accident puțin obișnuit. 
Georgescu Gicu circula cu un autocamion, 
noaptea, pe șoseaua liberă. Vehiculul a nime
rit peste aceleași gropi neastupate și nesem
nalate, capota motorului s-a desprins din 
încheieturi și a acoperit parbrizul, datorită 
zdruncinăturii s-a deschis și ușa din dreapta 
a cabinei, iar tînărul șofer, complet derutat, 
a fost catapultat afară, nimerind sub roțile 
propriei mașini.

O cunună din ramuri verzi de salcie, rupte 
de curînd, mărturisește că cineva are grijă 
de cruce, cineva suferă după trei ani cu a- 
ceeași intensitate pierderea tînărului în floa
rea vîrstei. în rest — gropile n-au fost atinse 
decît de intemperii. Sîntem informați că 
inspectorii Consiliului popular al municipiu
lui trec zi de zi prin acel loc, grijulii doar să 
nu se depoziteze gunoaie pe cîmpul lateral.

Pornim mai departe pe strada Coralilor, 
în dreptul intrării instituției situate la nu
mărul 18 găsim alte două obstacole importan
te: un prag de vreo 30 cm brăzdează trans
versal strada, ca o adevărată cataractă, în 
apropierea unui stîlp din lemn, înfipt și el 
cu demnitate pe partea carosabilă. Traficul 
este intens, pentru că strada face legătura 
între cartierele vestice și cele din nordul 
orașului.

Ajungem pe bd. Gloriei, la capătul tram
vaiului 24 (foto 1).

Se lucrează «intens» la modernizarea ar
terei: 3 oameni (trei) încarcă un camion cu 
pămînt. în rest... bate vîntul. Consecința: 
bulevardul are o lățime de 30 de metri, dar 
practicabilă este doar fîșia de 6 m de pe axul 
central, fișie pe care se înghesuie cele două 
fire ale liniei tramvaiului, cărora, la locul 
întoarcerii, li se adaugă și o a treia linie, așa- 
zisa «diagonală».

Pe o jumătate din lățimea bulevardului 
Bucureștii Noi, întreprinderea de construcții 
hidrotehnice și foraje-București sapă un 
șanț adînc pentru canalul colector. Se lu
crează cu spor, șantierul pare bine organi
zat. Dar, în dreptul străzii Pictor Băieșu 
a fost necesară devierea liniei de tramvai și a 
circulației autovehiculelor. Această lucrare 
pregătitoare a fost făcută de constructorii 
I.T.B., care — după ce au greșit o dată aba

terea și au refăcut-o — au uitat să asigure și 
traversarea terasamentului de către mașini. 
Vehiculele care intră în București sînt astfel 
nevoite să susțină o adevărată probă de 
motocros pentru a se putea angaja pe partea 
lor de circulație (foto 2). Prezent pe șantier, 
Marcel Pustelneac, inginerul șef al I.C.H.F., 
a hotărît, operativ, să se toarne puțin beton 
în locul cu pricina. Dar de ce nu s-au sinchisit 
la timp constructorii I.T.B.-ului, cel puțin 
pentru că prin locul cu pricina circulă și 
autobuzele dumnealor?

în drum către alte colțuri ale orașului, 
parcurgem vechea, clasica, arhicunoscuta, 
modernizata cale a Victoriei, prima arteră 
din București care a fost pavată (cu bîrne). 
Aglomerație de mașini. Ne amintim «Ja- 
guar»-ul direcției circulației lansînd prin 
megafoane apeluri de a se merge și pe 

firul 1, ordinul laitmotiv lansat agenților de 
circulație — «Flux! Flux! Flux!» — și acum 
înțelegem pentru ce o parte dintre șoferi 
evită banda de lîngă bordură: pentru simplul 
fapt că e... ondulată. Iar cînd plouă!...

Dar, în sfîrșit, cine face mofturi pentru 
Calea Victoriei înseamnă că nu a circulat pe 
Drumul Găzarului, care face legătura între 
șoselele Giurgiului și Olteniței. Fără alte 
comentarii, oferim fotografia nr. 3.

Modernizarea bulevardului Constantin 
Brîncoveanu trebuia să fie realizată între 
18 februarie și 30 octombrie 1970. Fermoa
rul uriaș al edililor a desfăcut întreaga parte 
carosabilă, apoi lucrările au stagnat în stadiul 
imortalizat de imaginea nr. 4. Se pare că 
lucrarea a fost chiar scoasă din plan. Motivul? 
Gospodarii, care uitaseră să prevadă și lu
crările de canalizare, și-au amintit pe parcurs



acest «amănunt». iar acum se așteaptă con
tractarea «noii» lucrări cu întreprinderea 
de construcții specializată, întreprindere 
care are și ea planificările ei...

Fotografie-document (nr. 5): Calea Vitan 
în ziua în care trebuia să fie redată circulației 
— 15 octombrie 1970 ora 12,23. Poate că 
ne-am pripit ?! Poate pînă seara a fost termi
nată lucrarea?-!-Doar mai erau 11 ore și 
37 de minute!

în schimb, pentru strada Sergent Nițu 
Vasile sîntem siguri (foto 6). Termenul fixat 
pentru terminarea modernizării a fost 30 
august 1970. Deocamdată s-a luat o singură 
hotărîre: se încheie lucrările pe jumătatea 
de stradă începută, iar cealaltă jumătate... 
se amînă.

Față de ritmul acesta e bine să ne amintim 
că, din punct de vedere al suprafeței, moder
nizarea arterelor Bucureștiului înaintează 
cu pasul anilor '30-’38. Și e păcat. Pentru 
oameni, pentru mașini, pentru banii inves
tiți, pentru aspectul Capitalei noastre și, 
la urma urmei, pentru nervii noștri care 
pocnesc sincron cu arcurile prin hîrtoape 
demne de ciobanul Bucur.

profiluri

de Petru ISPAS

INIȚIATIVA »

A scris titlul cu litere desenate, înconjurîndu-l cu flori
cele. L-a privit cu admirație, ba chiar cu dragoste. Va pro
pune tema ca lucrare de doctorat: Inițiativa. Simplu, fără 
nici o altă adăugire. Gîndul initial de a limita tema la 
«Funcțiacontemporană» l-a alungat. Nu-ți dă posibilitatea 
să te desfășor!, să lărgești analiza, să o faci exhaustivă. 
Va avea un capitol istoric. Neapărat. Nici nu se poate 
altfel. însăși istoria dovedește că inițiativa a iucat un roi 
primordial în evoluția omenirii. De exemplu, roata. Apoi, 
caracterul istoric al inițiativei. Pentru că, nu-i așa, are un 
caracter istoric. O inițiativă are valoare atîta timp cît folo
sește. (Dar numai o valoare de întrebuințare, nu are și o 
valoare de schimb? Chestiunea trebuie atent studiată.)' 
Apoi vine alta și-i ia locul, prima dispărînd în negura 
uitării. (Să reținem formula «negura uitării».) Și revenim 
la roată: e înlocuită cu perna de aer — deocamdată la tren 
și cine mai știe... Sigur, se mai folosește încă, dar asta 
dovedește că dispariția nu este întotdeauna bruscă și 
îmbracă deseori caracterul unui fenomen lent, cu durată 
în timp. Am putea apoi periodiciza: inițiativa în comuna 
primitivă, apoi în sclavagism, feudalism, pentru că ceva a 
fost și aici, dacă ne gîndim numai la Renaștere. în capita
lism va trebui un capitol aparte, tipul de orînduire întin- 
zîndu-se pînă în zilele noastre, nu? Aici devine acută 
întrebarea: are sau nu are caracter de clasă? (Din nou 
studiu, studiu atent al realității bazat pe opere clasice.) 
Și, în sfîrșit, la noi unde inițiativa a căpătat un cîmp larg de 
afirmare. Trebuie văzut: 1. Funcția socială; 2. Rolul motor; 
3. Caracterul de masă.

Aici se opri și revăzu ciorna clătinînd mulțumit din cap. 
Actuală este? Este. Interesantă este? Este. Despre util să 
nu mai vorbim...

Și apoi se rezemă obosit pe spătarul scaunului și se întin
se de-i trosniră oasele. Era mulțumit. De ce să nu recu
noască că era mulțumit. Toată lumea îl consideră un o'm 
deștept și este. Ce să fac,domnule, ce e drept, nu-i păcat, 
sînt deștept. Slujba: bunicică. Ar putea spune chiar bună 
dar n-o spune pentru că^se poate și mai bună. Șefii: cum
secade. Ei dispun, ei răgpund. S-a gîndit și la asta dar e mai 
complicat. Răspunderea e o treabă complicată. în general. 
Pentru că la ei lucrurile sînt simple. Pentru subalterni tu 
porți greul, întreaga responsabilitate. Pentru superiori — 
scoți hîrtia cu avizele la o adică: «Eu am avut unele îndo
ieli dar, după cum vedeți, indicația este superioară». Și cu 
superiorii nu-și aduce aminte să se fi întîmplat vreodată 
ceva. Probabil că-și au și ei vizele lor.

Și iar se întinse mulțumit. Mai era o jumătate de oră 
pînă cînd, cu o singură mișcare, precisă, abilă, aduna de pe 
birou toate dosarele îngrămădite de dimineață, evident fără 
nici o trebuință, dar fac impresie cînd vine cineva și le 
vede, și le așeza în sertarul biroului. Lua apoi cheia de la 
W.C.-ul conducerii, deschidea tacticos și se spăla pe 
mîini încet, atent, cu grijă. Nu concepea să părăsească 
IqcuI de muncă fără să se spele pe mîini. Obicei bun, de 
altfel. Tocmai se uita la ceas cînd ușa biroului s-a deschis 
brusc și șeful de serviciu, subatternul său, a dat buzna. 
Găsise sursa de a achiziționa din țară o parte bună din 
materialele planificate pentru a fi aduse din export. îl 
privea cu milă. La urma urmei era băiat bun, harnic, ar 
putea spune chiar priceput. Dar șef, șef în accepțiunea so
lidă a cuvîntului nu va ajunge niciodată. Auzi, un plan de 
import aprobat, fonduri alocate, tatonări începute la dife
rite firme, o propunere trimisă la minister de a se deplasa 
în străinătate subsemnatul personal pentru a vedea înainte 
de a se încheia contractul, și el vrea să răstoarne toate 
astea. Pentru că vrea el să aibă inițiativă. Și deodată 
tresări. Cum adică să aibă inițiativă? Chiar așa fiecare, 
cum îi vine, să aibă inițiativă? Păi unde ajungem? iși 
trase ciorna în față. Uite viața concretă cite probleme îți 
pune! Și hotărî că este neapărat nevoie de încă un capitol: 
Necesitatea de a asigura controlul și dirijarea inițiativei. 
Necesitatea aprobării prealabile. Vrei să ai inițiativă? Faci 
o hîrtie, spui în ce domeniu, o argumentezi, o comisie 
special constituită o va analiza temeinic și,de la caz la caz, 
va aviza. Ai aviz favorabil, dăi drumul frate la inițiativă cît 
poftești, dar fără să depășești limitele aprobării.

— Ce facem ?
— Cum ce facem? Cu ce?
— Cu reducerea importului...
— Care import?... Aaa. Nuu, nu se poate.
— Păi eu am trimis hîrtia la minister pentru reducere.
— Și cine a âprobat-o?
— Eu. Doar răspund de aprovizionare,
— Și la mine de ce ai venit?
— Să vă informez.
— Să mă informezi! Știi ce înseamnă asta? Să arunci 

răspunderea în spinarea mea. Azi, sîmbătă, la ora cînd nu 
mai este nimeni, pentru că programul s-a terminat, nu-i 
așa, uită-te și dumneata la ceas. Si la ora asta mă infor
mezi. și eu, eu pe cine să informez, eu de la cine să cer 
aprobarea? La asta nu te-ai aîndit?

Și cu un gest scurt își luă și ultimele hîrtii de pe birou și 
le aruncă în sertar.

— îmi pare rău, dar programul s-a terminat. Punct.



OCTOMBRIE
1) Moartea președintelui R.A.U., Gamal 
Abdel Nasser, remarcabilă personalitate po
litică a vieții internaționale, a îndurerat 
profund poporul egiptean și celelalte po
poare arabe, întreaga omenire progresistă. 
In fotografie: un aspect de la funeraliile 
eminentului cm de stat egiptean.
2) In timpul aprinselor dezbateri din Senat 
pe marginea proiectului de lege asupra in
stituirii divorțului în Italia — căruia i s-a 
opus de-a lungul vremii Vaticanul— au 
avut loc la Roma puternice demonstratii 
prin care s-a cerut adoptarea acestei legi. 
Fotografia înfățișează un moment a! satis
facției provocate în rîndul manifestanților 
la aflarea adoptării de către Senat a acestei 
legi.
3) Ca urmare a tensiunii create în fără da
torită răpirii de către membrii organizației 
separaționiste «.Frontul pentru eliberarea 
Quebecului» a atașatului comercial britanic 
James Cross și a ministrului muncii in 
guvernul provinciei Quebec, Pierre Laporte 
— care a si fost de altfel asasinat de membrii 
organizației extremiste separafioniste — in 
Canada a fost instituită starea de urgentă. La 
Quebec politia a arestat aproximativ 350 per
soane și a efectuat peste 1 600 percheziții, 
sechestrînd material pentru imprimat ma
nifeste, baionete, încărcături de dinamită, 
un transmitător radio. In fotografie: pe stră
zile Montrealului politia efectuează razii 
4) După semnarea acordurilor de la Cairo și 
Aman privind soluționarea situației din 
Iordania și încetarea operațiunilor militare 
dintre armată și commandourile palestiniene, 
viafa și-a reluat treptat cursul normal, tre- 
cindu-se la 'înlăturarea tragicelor urmări ale 
ciocnirilor. Incidente sporadice au mai avut 
totuși loc, iar starea de urgență și unele 
măsuri excepționale au continuat să fie 
menținute la Amman, și în alte orașe. In 
fotografie: un bătrîn plîngînd pe ruinele 
casei sale distruse.
5) Un adevărat eveniment parizian — nu 
niznai în viața literară— l-a constituit apa
riția în librării, cu o lună mai devreme decit 
fusese anunțat, a primului voltm al «.Me
moriilor Speranței»— intitulat «.Reînnoirea» 
și care se referă la perioada de după 1958— 
semnat de fostul președinte al Franței, gene
ralul De Gaulle.
6) Deschisă la mijlocul lunii septembrie, 
cea de-a 25-a sesiune a Adunării Generale a 
O.N.U. și-a consacrat o parte a lucrărilor 
sale din luna octombrie sesiunii jubiliare 
organizate cu prilejul Împlinirii unui pătrar 
de veac de la crearea acestui înalt for inter
național, în prezența a numeroși șefi de 
state și guverne sosiți special la New York. 
România a fost reprezentată la această se
siune jubiliară la cel mai înalt nivel, prin 
persoana tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
președintele Consiliului de Stat.
7) Genova și alte localități apropiate — 
Acquasanta, Voltri, Varazze, Pra și Pegli— 
au fost inundate de adevărate torente de apă 
datorate ploilor torențiale care au căzut în 
această regiune. Această calamitate s-a 
soldat cu numeroși morți și răniți precum 
și cu importante pagube materiale.
8) Pentru a se aminti de vechiul obicei po
trivit căruia, în trecut, In Japonia cei cemî- 
nuiau baloturile de orez erau angajați după 
criteriu! capacității de a ridica deasupra 
capului greutăți de 65 kg, s-a instituit tra
diția ca, în fiecare toamnă, să se organizeze 

la Tokyo o expoziție intitulată «Chikara- 
mochi»(a avea putere) cu prilejul căreia au 
loc concursuri de ridicat baloturi de orez 
9) A devenit de mult o tradiție la Munchen 
ca în fiecare an, în luna octcmbrie, să aibă 
loc «sărbătoarea berei».





O ÎNDRĂZNEAȚĂ OPERAȚIUNE 
SECRETĂ 

DIN CEL DE-AL DOILEA RĂZBOI MONDIAL

un commando fantoma
CUM SE NAȘTE O IDEE...

Foc!
Gurile, pini atunci mute, ale celor 4 200 de tunuri tnceoură. la 23 iunie 1944,ora 4,25 , să vor

bească... Ofensiva sovietică «Bagration» era precedată de această cumplită pregătire de artilerie.
Vastele păduri mlăștinoase ale Bielorusiei. care în noaptea aceea domniseră liniștite, învă

luite în ceața suoțire și călduță a verii, tresăriseră, trezite brusc de infernala canonadă ce zguduia 
pămîntul. Această ofensivă de vaste proporții, la care lucraseră aplecați peste hărți sute de ofițeri 
timp de săptămîni de-a rîndul, avea să dea o nouă lovitură teribilă armatelor hitieriste în retra
gere.

Pregătită cu minuțiozitate, ofensiva ia amploare, armata Roșie avansează în lupte sînge- 
roase pe vastul teritoriu cuprins în triunghiul Orșa-Bobruisk-Moghilev, străpunge în multe puncte 
dispozitivul de apărare hitlerist și în cîteva zile încercuiește mari unități dușmane. Astfel se de
săvârșește eliberarea Bielorusiei.

Grupul de armată «Centru» ai Germaniei hitieriste suferise o grea Infrîngere. întregul 
front se clătina. Resturi ale unităților germane dislocate sau distruse rătăceau sleite, fără spe
ranță, prin codrii fără poteci, cu nervii măcinați de violența barajelor de artilerie, căutlnd să-și 
s'aiveze viața. Pe una dintre meandrele rîului Villa, pe o insuliță, se întăriseră resturile unui ba
talion hotărât să reziste pînă la capăt. O luptă scurtă. Un ofițer nazist se împușcă. Nervii celor 
Incercuiți cedează și se predau.

Și aici ia contur, de aici pornește izvorul relatării de față. Interogatoriile unui colonel ger
man și ale unui transmisionist-radio au dezvăluit lucruri foarte interesante, care puteau deveni 
de mare importanță pentru înaintarea sovietică. Astfel a luat naștere o strălucită operațiune a 
războiului secret, care a fost dezvăluită doar în ultima vreme.

Coloana capturată de trupele sovietice pe insulița de pe 
rîul Vilia primise de la marele cartier general hitlerist ordi
nul să se lase depășită de front. în adevăr5ei îi revenea o 
sarcină precisă, și anume de a organiza în spatele liniilor 
sovietice acțiuni de șoc, de diversiune.

ROCADĂ NEOBIȘNUITĂ

înaltul comandament sovietic a apreciat just șansa ce 
i-o oferea întîmplarea și a exploatat cu abilitate situația 
confuză a naziștilor, regizînd o farsă de un fei deosebit: 
în regiune a fost introdusă o formație de germani antifas
ciști verificați și căliți în alte acțiuni, îndeplinite cu succes 
alături de Armata Roșie. Acționînd în uniforme germane 
și orientîndu-se după informațiile primite de la comandan

Raza de acțiune a «commando-ului fantomă» a fost — după cum o dovedește harta alăturată — extrem de 
întinsă. Sînt marcate și locurile unde hitleriștii au parașutat întăriri... antifasciștilor.

tul real al batalionului, căzut prizonier, unitatea... a intrat 
în legătură radio cu înaltul comandament hitlerist, substi- 
tuindu-se commando-ului. Pe lungimea de undă indicată 
de colonelul german s-a recepționat clar răspunsul:

—Achîungy Achțung! Weser cheamă SELB 87.
Marele Stat major hitlerist cerea amănunte despre efec

tivul, armamentul, poziția grupei, detalii despre mișcările 
trupelor sovietice....

în codul aflat de la colonelul prizonier se transmite la 
«centru» un prim mesaj. Date, desigur inexacte. Se cer 
hitleriștilor întăriri, muniții și ajutor medical pentru așa- 
zișii răniți.

Și trucul prinde. Punctual, la ora convenită, avionul 
promis parașutează obiectele cerute în perimetrul indicat, 
marcat în colțuri de focuri semnalizatoare.

CE ESTE O «ȘOPiRLĂ»?

Hitleriștii, nebănuind nimic, căzuseră, așadar, în cursă: 
erau convinși că grupa lor lucra în spatele frontului sovie
tic. Un nou apel trasează chiar sarcini precise: se va atinge 
zona Vileika, se ya dinamita linia ferată către Poloțk de 
către o grupă de sabotaj îmbrăcată civil, se va lua contact 

apoi cu sȘopîrla» la un punct determinat pe șoseaua către 
Smorgon. Dar cine era «Șopîrla»?

Un alt interogatoriu al colonelului german — povestește 
azi un supraviețuitor al acestei grupe de antifasciști ger
mani, plutonierul-major Hans Adler, locuitor ai orășelului 
Zeuthen, R.D.G. — a dezvăluit justețea prevederilor noas
tre. Naziștii posedau o întinsă rețea de colaboraționiști, 
spioni și trădători recrutați dintre elemente declasate, 
contrarevoluționare, și pe ele se bazau speranțele lor legate 
de această «coloană-arici».

Și așa s-a mers mai departe în mistificarea dușmanului. 
Pionierii sovietici, chemați în ajutor, erau maeștri și în 
«focuri de artificii», nu numai în luptă. Au organizat admi
rabil, cu toată «recuzita» cerută de seriozitatea mizei, 
perfecte acte de iluzionism pentru agenții hitleriști din 
regiune. Așa-zise acte de sabotaj și diversiune, care rezistau 
atît controlului la sol, cît și detectării din aer. S-au incendiat 
depozite goale, s-au aruncat în aer poduri și căi ferate 
scoase din folosință, după ce se anunțase în prealabil statul 
major sovietic. înșelăciunea era perfectă! Iar stagiul forma
ției de comuniști germani în lagărele de prizonieri naziști, 
ca falși prizonieri, îi punea la adăpost de orice greșeală de 
comportament.

«Șopîrleîe» de care vorbeam mai înainte erau două. 
Fii ai unui mare latifundiar, izgoniți în 1917 de puterea sovie
tică, ei reveniseră în «patrie» în timpul vremelnicei ocupații 
germane, plini de ură contra puterii populare. Se ascunse- 
seră la ofensiva sovietică și apăruseră iar «la lucru», în 
spatele frontului. Dar existau și alții ca ei, desigur, care îi 
informaseră pe alte căi, încă nedescoperite, de locul întîl- 
nirii cu presupusa formație nazistă. Aci, comandantul (sub
stituit!) al formației a avut o sarcină dificilă, trebuind zile 
de-a rîndul să joace rolul unui veritabil ofițer german.

împreună cu «șopîrleîe», commando-ul trebuia să dinami
teze poduri pe ruta spre Lepel. Zis și făcut. Dar numai după 
ce, în înțelegere cu înaltul comandament sovietic, s-au 
deviat toate coloanele pe alte rute, astfel ca dinamitările 
să nu influențeze înaintarea Armatei Roșii.

lată însă că un ordin hitlerist obligă grupa să se apropie 
de linia frontului. Germanii păreau nemulțumiți de activi
tatea de pînă atunci.

Commando-ul se afla în permanentă legătură prin 
radio cu înaltul Comandament german. La Berlin 
se primeau regulat știri despre «luptele» date de 
SELB 87.



Grupa a mărșăluit multe sute 
de kilometri pe poteci 
ferite, prin codri ți prin mlaș
tini, de preferință numai noap
tea. Acest tipic peisaj bie
lorus evocă traiectoria com
mand o-ului.

Membrii viitorului «comman- . 
do fantomă» făcuseră un lung | 
stagiu în lagărele de prizo
nieri germani pentru a se 
familiariza cu comportamen
tul ofițerilor și soldaților hi- 
tleriști, cu ultimele dispoziții 
privind regulamentul militar 
german, detaliile uniformelor * 
insignele etc.

LUPTA DIN PĂDURE

Comuniștii germani au trebuit să mărțăluiască sute de 
kilometri pe poteci ferite, prin codri și mlaștini, noaptea 
Mereu noaptea. Ocolind drumuri și sate pustii și arse de 
urgia frontului, trecînd pe lîngă cadavre și tancuri împotmo
lite, «rechiziționînd», pe unde se putea, cai, căruțe, hrană. 
— ca adevărați dușmani. Totodată, ei căutau, conform 
ordinului... de la Berlin, să «salveze» grupuri izolate de 
«camarazi»,scăpate din încercuirile sovietice. în acest scop 
li se indicau locurile unde se bănuia că se ascundeau soldat, 
hitleriști. Era exact ceea ce dorea să afle comandamentul 
sovietic!

Au venit și zile grele pentru «unitatea hitleristă». S-a 
întîmplat inevitabilul: apariția unei asemenea coloane în 
spatele frontului nu a scăpat detectării de către populația 
civilă a regiunii.

în sătucul Sloboda domnește neliniștea; colhoznicii 
anunță miliția de front sovietică. Oare «incognito»-ul se va 
sfîrși aici?

Trupe sovietice pătrund în pădure și caută. Zgomotul 
de luptă îndîrjită se aude bine și în sat; detunăturile de 
grenadă și aruncătoarele de flăcări se văd și se aud și din 
liniile germane. Și la sovietici,și la naziști se fac presupuneri. 
Populația speră în nimicirea grupei dușmane, în timp ce 
hitleriștii se tem de acest deznodămînt.

Cum era și normal, grupa de comuniști germani se întîl- 
nește în zori, într-o poiană, cu delegații unității de curățire 
sovietice, după terminarea luptei simulate. Se iau decizii 
grăbite în sensul ca grupa să «scape» din strînsoare cît mai 
repede și să dispară. Reapărînd în alt loc, desigur, «din 
necesitatea de a se salva», cum se va comunica prin radio 
la Berlin. Dar cît timp, oare, se va crede acolo că grupa a 
«scăpat» iar? Pentru o mai bună inducere în eroare, se 
transmite că unitatea are răniți și că cere un medic.

în noaptea de 30 iunie 1944, din avion sare într-adevăr 
un medic. Cu parașuta strînsă sub braț, ei se prezintă căpita
nului: medic SS Sturmbannfiihrer Erich Sommer.

— Sînt mîndru să întîlnesc camarazi atît de viteji — 
începe el. Întrucît ultimul ordin în armată, prevăzînd intro
ducerea salutului roman — înainte obligatoriu numai la 
membrii partidului național-socialist — era cunoscut deja 
membrilor grupei, ofițerul SS nu bănuiește deocamdată 
nimic și împarte galant țigări și ciocolată. În acest timp 
un soldat îl ia pe comandant la o parte și îi șoptește ceva. 
Anume că în bagajul medicului se află foarte puține instru
mente și medicamente.

— Să mergem la răniți, d-le doctor, zise amabil coman
dantul.

...Dar cînd se trezește cu pistolul pus în piept, medicul 
SS urlă furios:

— Nu aveți dreptul! Nu aveți dreptul! Sînt medic și ca 
atare mă aflu sub scutul Crucii Roșii Internaționale și al 
prevederilor ei semnate de toate națiunile care...

Restul se pierde în desișul pădurii.
Sommer a declarat mai tîrziu că nu venise să vindece 

răniții, ci să-i trimită pe lumea cealaltă, aceștia fiind consi
derați un «balast» inutil în situația cînd nu puteau fi eva
cuați într-un spital.

ÎN LOC DE «PROSIT»

Comandamentul german spera pe atunci ca să oprească 
ofensiva sovietică cel puțin înainte de zona Vilnius. De 
aceea a anunțat «commando-ul fantomă» că i se vor trimite 
întăriri, ceea ce părea să indice că hitleriștii vroiau să dea 
amploare acțiunii grupării pe care o credeau a lor.

Comuniștii germani marchează iar un teren de aterizare 
cu focuri-semnal; și,puțin după aceea, în noaptea de vară, 
apar pe cer parașute deasupra pădurii. Și astfel în brațele 
grupei antifascistecad 16 diversioniști în uniforme sovietice 
și în haine civile, destinați să organizeze o întreagă rețea. 
Agenții parașutați au cerut la aterizare hrană, muniții, 
trotil și au declarat că aveau ca destinație zona Minsk. 
Dar destinul le-a hărăzit, la cîteva ore numai, o cu totul 
altă rută...

Și zilele trec. Puțin înainte de eliberarea orașului Vilnius, 
de la Berlin se anunță grupării sosirea a doi ofițeri. Noii 
«musafiri» sînt ofițeri aviatori, care vor comunica la sosire 
misiunea lor. Iar un moment de cumpănă, deci. Primiți 
însă cum se cuvine, acești noi oaspeți de seamă fac declarații 
și ei, de bunăvoie, încrezători. Și astfel se află că trebuiau 
să amenajeze un aeroport provizoriu. Aceasta însemna, 
cum se prevăzuse, că naziștii doreau să transforme grupa
rea de diversioniști într-o unitate mare, periculoasă, cu 
scopuri strategice, spre a da din spate o lovitură frontului 
sovietic. Cînd cei doi ofițeri ridică, după o consfătuire cu 
«camarazii», paharul cu coniac franțuzesc în cinstea victo
riei Germaniei și a lui Hitler, ei se trezesc în loc de prosit 
cu revolvere în piept...

Grupa de antifasciști germani a mai lucrat mult timp în 
spatele frontului sovietic. Abia cînd Armata Roșie a pătruns 
în Prusia Orientală și-au dat hitleriștii seama că SELB 87 
fusese doar o cursă abil întinsă și că de săptămîni de zile ei 
se bazaseră pe un «commando fantomă»...

Dinu HĂNUȘ
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„literata ra- 
carbaxin“

Dacă recunoaștem că există o literatură «carbaxin», în
seamnă că, implicit, recunoaștem că avem și dureri de cap. 
N-am fost niciodată împotriva romanului de aventuri, a fic
țiunii științifico-fantastice, a seriilor «polițiste» sau de spionaj. 
Alta este comercializarea zgomotoasă a acestei literaturi (cu 
sau fără ghilimele), lansarea ei abuzivă și uzurparea pe care ea 
o produce în conștiința lectorului ale cărui înclinații pot fi 
astfel unidirecționate. Cînd ea devine, ca în Occident, un feno
men de mase, cînd «bibliotecile» personale conțin cu exclu
sivitate numai acest gen, se poate produce o răsturnare de 
valori și o alterare a gustului public.

La noi, o serie de scriitori de calitate, verificați anterior în 
alte genuri, mai serioase, au dat acestei literaturi valori incon
testabile. Mă gîndesc la «trilogia în alb» semnată de excelentul 
prozator Constantin Chiriță, la unele din lucrările celui mai 
pasionat scriitor de la noi în domeniul științifico-fantasticului. 
Ion Hobana, la cîteva romane semnate de Sergiu Fărcășan, 
de V. Bîrlădeanu și de Victor Kernbach. Traducerile din cot ce 
a oferit mai bun în acest gen literatura mondială, apariția în 
românește a romanelor lui Simenon și Agatha Christie, au făcut 
din tipăriturile cam sărăcăcioase din punct de vedere grafic 
ale «Enigmei» și «Aventurii» unele dintre cele mai îndrăgite 
colecții de către publicul larg de la noi. Critica literară va tre
bui să recunoască într-o zi că, așa cum cinematograful a înrîurit 
romanul modem, literatura «polițistă» a influențat prin cîteva 
atribute de bază ale sale — construcția, conciziunea, suspen- 
se-ul — proza contemporană și, de ce n-am spune-o, chiar și 
pe cea clasică. Oare «Crimă și pedeapsă» — ca să nu dăm decît 
un exemplu — nu este unul dintre cele mai extraordinare ro
mane polițiste care s-au scris vreodată? Las memoriei citito
rului numele unor Edgar Allan Poe, Wells și Conan Doyle. Aș 
vrea să citez doar unul dintre romanele contemporane româ
nești, «Animale bolnave» de Nicolae Breban.în care am regăsit 
ceva din cele mai înalte virtuți ale genului. Aș adăuga recentul 
roman publicat de Petre Sălcudeanu în foileton în revista «Ma
gazin» sub titlul «Moartea manechinului» care, sub un pretext 
polițist, ne dă o literatură de introspecții psihologice deosebit 
de interesante.

Am luat cu mine, pentru a citi într-un drum cu avionul, un 
așa zis «carbaxin» literar, cartea Ceciliei Dudu «Coniac 3 se
cole». Pentru mine, a fost o revelație. îmi trecuseră prin mină 
prea multe subproduse literare ale genului pentru a-mi putea 
abandona ab initio toate îndoielile în fața unui nou nume aven
turat pe panta alunecoasă a ficțiunii științifico-fantastico-poli- 
țiste. «Exania 19», un microroman care ar putea să-și revendice 
virtuți de independență, se alătură în acest volum cîtorva 
nuvele de inspirație similară și, culmea, unui mănunchi de tul
burătoare schițe și mici poeme în proză. Astfel «hibridizată», 
recenta apariție din cadrul unei colecții care și-a pierdut pe 
drum numele nemaipăstrîndu-șî decît formatul demonstrează 
diversele ipostaze ale unei prozatoare care s-a jucat puțin de-a 
literatura științifico-fantastică, dar a dovedit că știe să ia în 
serios și să cultive pînă la cizelare adevărata literatură. Tocmai 
această postură,pe care eu o consider cea mai valabilă în scrisul 
Ceciliei Dudu, dă o anumită prolixitate primei părți, o exce
sivă pretențiozitate intelectuală, uneori lăsîndu-ți senzația 
că prozatoarea se amuză, dar termină prin a te prinde în jocul 
ei și a te captiva. Mai gravă, mai profundă, evadînd de sub labi
litatea criteriilor unui gen anatemizat de critică, îmi apare cea 
de-a doua parte a acestui volum, adevărată demonstrație de 
talent sobru, uneori auster, dar întotdeauna secondat de o iro
nie amară și de un rar simț -al tragicului.

Nu sînt critic literar și nu decretez valori. Alții au datoria 
s-o facă, infirmînd sau confirmînd. Negația ne este însă întot
deauna mai la îndemînă și etichetarea neglijentă în> cadrul unor 
cronicuțe de serviciu poate să ne dezvăluie doar înclinațiile 
malițioase pe care niciodată nu s-a putut fundamenta autori- 

1 tatea. Abordarea analitică a genului respectiv o permite din 
plin. Cu atît mai mult cu cît, avînd ceva de spus, autorii își pla
sează cu predilecție acțiunile în lumi imaginare (în sensul real 
al cuvîntului) și apelează la nomenclaturi străine. Asta este 
partea slabă a filozofiei lor, dacă o au, deoarece ea pare întot
deauna menită să ne arate că este vorba despre alții, din altă 
parte, ceea ce, în fond, nu este esențial și nici definitoriu.

Aștept însă romanul polițist sau științifico-fantastic de la 
noi, despre noi, cu noi: așa cum au făcut-o,cînd au vrut să de
monstreze seriozitatea genului, Breban, Chiriță și, recent, 
Petre Sălcudeanu. Cecilia Dudu este însă în acest domeniu o 
proză de spumă de șampanie și de nerv, un fel de Catrinel 
Oproiu polițisto-științifico-fantastică (ceea ce, semnatara ru
bricilor de televiziune și de modă din «Contemporanul» și 
este în realitate). Evident, scrisul ei poate burzului uneori bel
ferii de română, tînăra prozatoare încumetîndu-se să inven
teze cuvinte noi, și asta, numai din conștiința că ipostazele unui 
«ireal» posibil dar îndepărtat, implică necesitatea unor noi 
forme de expresie. Evident, dată pe seama lingviștilor, s-ar 
alege praful și pulberea din temerarul ei gest. Dar scriitoarea 
n-a făcut asta pentru a crea limbă, ci pentru a se exprima mai 
adecvat (și nu mai ușor), impulsul ei în această direcție fiind 
datorat mai mult simțului ironiei și al șarjei intelectuale.

Am spus că mi s-au părut tulburătoare micile poeme în proză. 
Cine nu mă crede, să le citească. N-am căderea de a le sanctifica 
sau de a-mi impune gustul. Tresaît însă, nu fără o umbră de in
vidie, atunci cînd văd că cineva poate exprima în cîteva rînduri 
ceea ce mie mi-ar cere pagini întregi și tot nu mi s-ar părea 
îndeajuns. Din acest punct de vedere, aș sfătui autoarea — de 
la distanță — să-și orienteze scrisul tocmai în această direcție. 
O lectură în avion poate fi pusă pe seama răului de înălțimi, 
dar am recitit ultima parte a acestei cărți pe pămînt ferm, și ea 
rezistă celor mai vitrege exigențe.

Cît privește «literatura-carbaxin», să mulțumim Domnului 
și editorilor că ne-au lăsat-o. Uneori ne doare capul (de ce n-am 
recunoaște-o?) și este atît de reconfortant să tragi din raft o 
carte care nu oferă numai ilustrații și tablouri vivante ale unor 
teze! Altceva ar fi însă dacă scriitorii ar produce, editurile ar 
publica, și noi am consuma numai asta. Din fericire, proporțiile 
sînt păstrate prin înțelegere tacită de către toate părțile. Ceci
liei Dudu îi urez,de la înălțimea de zece mii de metri a Taro- 
mului, drum bun către ea însăși!

m



film

FILME, FILME...

OGLINDA
CU DOUĂ FETE

Michele Morgan — 
cea de-a doua față 
a oglinzii lui Andre Cayatte — 
reflectind, prin contrast, 
urîțenia lumii 
de care a fost repudiată.

Puținătatea îngrijorătoare a premierelor 
cinematografice, tristul trac al distribuției, 
ne îndrumă pe aceleași cărări bătătorite, 
și de noi și de spectatori, constrînși, adică, 
să reluăm impresii mai vechi o dată cu riscul 
celui mai stînjenitor didacticism. Oglinda 
cu două fețe, film în reluare (criteriu absolut 
întîmplător), merită totuși să fie revăzut 
mai ales că dezvoltă cunoștința noastră re
centă, și ea întîmplătoare, cu AndreCayatte. 
făcută prin intermediul televiziunii. Filmele 
lui Cayatte, între care și Oglinda cu două fețe, 
își seamănă în mod izbitor și suportă, la
olaltă, vizibile influențe din partea profesiei

FRUNZA DE VITĂ 
»

Deși prea puțin exigent, Felix Mariassy 
rămîne un comediograf plin de talent. Ar
gumentul ni-l oferă, în ambele sensuri, a- 

lui anterioare — avocatura. De aici unila
teralitatea tematică a creației, verbozitatea 
tuturor filmelor sale — pledoarii generoase 
pe care le închină artei cu perseverența 
omului de legi.

Andre Cayatte trece nepăsător pe lîngă 
noul val francez, ignorîndu-i nu numai moda 
(ceea ce e foarte bine) dar și înnoirile sti
listice, rămînînd fidel doar materialului 
cvasijudiciar din care se inspiră. Dar, cum 
nefericirile noastre personale n-au nimic 
de-a face cu arta pentru a ne petrece timpul 
liber în sălile tribunalelor, și, iarăși, cum 
acestea alcătuiesc, incontestabil, o zonă 
simptomatică pentru un anumit curs «al 
vremurilor și al oamenilor», Andre Ca
yatte nădăjduiește, și în Oglinda cu două fețe, 
să le dezvăluie în mod artistic.

Cazul eroinei din Oglinda cu două fețe 
(Michfele Morgan) servește astfel ideile lui 
Cayatte. Oglinda cu două fețe simbolizează 
un abandon și o iluminare; o femeie își re
face chipul (printr-o operație estetică) dar 
frumusețea este a sufletului, fără ca cineva 
din preajma ei să constate acest lucru și să-i 
acorde astfel înțelegerea, interesul sau pre
țuirea pe care le merită. Doar o dragoste 
uitată prinde să reînvie, cu o forță nouă, 
pentru a se fringe, și ea, nesperat și dureros 
de nedrept. Din nefericire, filmele lui Ca
yatte, care denotă un bun meșteșug, lasă 
un gust de cocleală pe cerul gurii: cadrele, 
de un cenușiu meschin, se tem de lumină ; 
pretutindeni planează predestinarea și sen
timentul frustrării. Michele Morgan, Sandra 
Milo și regretatul Bourvil — într-unul din 
puținele roluri dramatice pe care le-a jucat — 
încearcă, cu un talent recunoscut, să dea 
strălucire unui film rece ca un imobil de 
justiție.

Napoleon T. IANCU

ceasta comedie intitulată «Frunza de viță», 
realizare care poartă amprenta îndemînării 
sale de invidiat dar și a unor neglijențe fri-

Marga barbu, tumultuoasa Aniță din «Haiducii», 
își pregătește reapariția pe ecrane 
în viitoarele episoade ale serialului.
Săptămîna nebunilor, Haiducii lui Șaptecai, Zestrea Domniței Ralu.

zînd ușurătatea. "Din fericire, situațiile, 
caracterele și mentalitățilesportretizate— 
inegal — de către Felix Mariassy își primesc 

certificarea artistică din partea aliatului din- 
totdeauna al comediei: risul, și nu numai 
atât. Căci risul, radios și tonic în primele 
părți ale filmului, răbufnit din constatări 
mai mult expectative, începe să pălească 
și să se stingă cu fiecare nouă dezvăluire. 
In schimb satisfacția moralistului va fi gene
rată, în cele din urmă, de accentele tot mai 
incisive ale satirei. «Decepționat», specta
torul rîde mai puțin; participarea spontană 
cedează participării reflexive, facilitînd, de
sigur, atingerea scopului pregătit de regizor: 
spectatorul devine mai iscoditor, mai cir
cumspect, mai intransigent; deoarece, Ma
riassy refuză, pur și simplu, acele principii 
ale îndreptării și salvării, cu orice preț, a 
oițelor rătăcite (de păstor, nu de turmă). 
Așa se explică de ce personajul principal 
al comediei, Csikibe Istvan, tinerelul și 
proaspătul redactor al unui ziar dintr-o 
mică localitate maghiară, își trădează, pe 
neașteptate, fondul său de licheluță arivistă. 
Obișnuiți cu eroi pozitivi (!), prilej gratuit 
de identificare, spectatorul, ca și tineretul 
urbei respective, optează, de la bun început, 
pentru Csikibe. Prejudecățile noastre nu 
sînt și ale regizorului care-și batjocorește 
eroul cu o virulență perfect întemeiată.

4 Csikibă îi citește Ancsei 
din încercările lui literare, 
prolog al unei iubiri
pe care Csikibe’ n-a știut s-o aprecieze.

Csikibe, prin natura împrejurărilor ca și a 
structurii lui funciare, învață să mînuiască 
arma cu douj tăișuri a duplicității. Inaugu
rarea statuii din localitate («obiectiv cul- 
tural-turistic») constituie motivul decăderii 
treptate, morale, a eroului. Statuia, complet 
golașă, stîrnește gluma unui tovarăș cu răs
punderi: «Nu cumva o să înghețe la iarnă?» 
De acum se dezlănțuie furtuna: «Nu mai 
există pudoare», scrie ziarul local (autor... 
Csikibe)... «în apărarea unei statui», glă- 
suiește și articolul publicat într-un ziar din 
capitală (autor... Csikibe).

Csikibe afișează deci, de la caz la caz, ati
tudinile cele mai avantajoase, iar efectele, 
dezavantajoase, nu pregetă să-și facă apa
riția. Cele două mari prietenii — a iubitei 
(Ancsa) și a spectatorilor — sînt ratate, 
dar eroul este nepăsător pînă la inconștiență. 
Chemat în Capitală («cadru cu perspective») 
Csikibe sugerează, la scară superioară,persis
tența parelor morale. Filmul lui Felix Mari
assy, «Frunza de viță», exemplu al unei 
simplicități de limbaj, exprimă direct lec
tura problemelor dezbătute și a ideilor 
ridiculizate, servind astfel nota dominantă 
a comediei — realismul. O comedie amară 
din al cărei pahar cu otravă un strop se cu
vine mai fiecăruia.

I, TOMA



SUCCESELE ANULUI

Dramaticul film al lui Francesco Roși, «Domini 
contro», apreciat la Festivalul de la Veneția 
din acest an, se bucură de un binemeritat 
succes de public fi de critică. Fotografia noastră 
înfățișează o scenă din timpul elaborării filmu
lui: regizorul pregătește o secvență împreună 
cu marele actor francez Alain Cuny (Steiner 
din La dolce vita).

ACTORI SI ROLURI9

Stefania Sandrelli, «serioasa Sandrelli» cum 
îi spun admiratorii, este, în aceste zile, în 
centrul atenției celor care iubesc filmul. La 
Roma, ca și în alte orașe, pelicula lui Roberto 
Scarsella, «O vară cu sentiment» (oarecare, 
de altfel), împinge oamenii în sală în primul 
rînd datorită numelui actriței scris cu litere 
uriașe pe toate panourile.



de Constantin POPESCU

BRENT George

Actor american de film, de origine irlandeză, născut 
la Dublin, la 15 martie 1899. După ce debutează pe 
scenă în patrie, pleacă, pentru a face teatru, în Canada 
și apoi în S.U.A. în 1930 ajunge la Hollywood, unde în 
decurs de doi ani devine un actor popular. Timp de 
26 de ani se va bucura de un mare prestigiu ca interpret 
de filme polițiste și drame de factură psihologică, în 
care era întotdeauna flancat de cele mai mari actrițe 
ale vremii, începînd cu Greta Garbo (Vălul pictat), cu 
Bette Davis, cu care a format unul dintre cuplurile 
cele mai celebre ale ecranului (Reportaj senzațional; 
Agentul special; Miraj; jezebel; Fata bătrină; Nu vreau 
să mor; Minciuna cea mare; Viața noastră), cu Kay 
Francis,poate cea mai armonioasă pereche a dramelor 
sentimentale (Oameni de sacrificiu; Rătăcind spre feri
cire; Soție și amantă; Cheia raiului: în umbra păcatului; 
Secretul unei actrițe) și cu acîtea alte staruri feminine: 
Barbara Stanwyck (Liliana; Surorile Gaylord; My Repu

tation), Myrna Loy (Vin ploile). Merle Oberon (Ultima inttlnire; Temp
tation), Olivia de Havilland (jertfa supremă; Bătălia aurului), Hedy Lamarr 
(Femeia enigmatică), Claudette Colbert (To-morrow is Forever), Joan Fon
taine (Affairs of Susan) ș.a. A realizat cîteva bune creații (independent de 
partenerele sale) în Vin ploile și Scara în spirală, filmul de suspense al lui 
R. Siodmak. în ultimii ani ai carierei sale a jucat roluri de compoziție, 
cu aceeași distincție și sobrietate în joc, care l-au caracterizat dintot- 
deauna. A fost căsătorit cu actrițele Ruth Chatterton, Constance Worth 
și Ann Sheridan.

BRESSON Robert
Regizor francez de film, născut la Bremont Lamothe 
(Auvergne), la 25 septembrie 1907. E poate cel mai 
dificil regizor al filmului francez; obiect de dispută între 
critici, abordat cu rezervă de public, dușman declarat 
al cinematografului comercial, al concesiilor făcute 
producătorilor. Unul dintre exegeții lui. Rene Briot, 
scria că: «Adevărata originalitate a lui R.B. este pur și 
simplu faptul de a avea un stil, un stil pe care l~a purifi
cat de la film la film, lepădîndu-se sistematic de farme
cele îndoielnice ale spectacolului cinematografic, pen
tru a face din cinema un veritabil limbaj». R.B. este 
un ascet în viziunea lui filmică, pe plan ideologic și 
formal, un raționalist care cultivă pe Diderot (Doam
nele din Bais de Boulogne) cu aceeași predilecție cu care 
se devotează subiectelor catolice (jurnalul unui preot 
de țară; Les anges du pdche), (apt care a determinat 
pe unii admiratori să-i numească «jansenist al mizan
scenei». Filmele sale degajă o lipsă de pasiune care

frizează uscăciunea. Cultivă o dedramatizare perpetuă care merge pînă 
la răceală. Impersonale, sumbre, lipsite de orice «efect spectacular», 
personajele sale se reduc la niște fișe de analiză de laborator, fie că e 
vorba de Jeanne d’Arc (Procesul Jeannei d'Arc are ariditatea unui proces 
verbal), de un hoț de buzunare (Pickpocket), de un condamnat (Un con
damnat la moarte a evadat), de niște biete creaturi feminine (La mtîmplare, 
Balthazar; Mouchette). în ultimul sau film, Une femme douce, s-a inspirat 
din Sfioasa lui Dostoievsky unde a regăsit ceva din lumea lui.M. Amiel în 
Cinăma >69 spunea vorbind despre film: «în universul sever al lui Bresson, 
încerci să trăiești, să-țî păstrezi intransigența, și aceasta fiind imposibil, 
nu-ți rămîne deck să mori».

BRIALY Jean-Claude
Actor francez de film și teatru, născut la Aumale 
(Algeria), la 30 martie 1933. Debutează pe scenă la 
Centre d’Art Dramatique de l’Est, după ce frecven
tase Conservatorul din Strasbourg. Apare pe ecran în 
roluri de compoziție, pentru a deveni în scurtă vreme 
protagonist în filmele regizorilor «noului val»: Pierre 
Kast (Amour de poche; Le bel âge), J.L. Godard (Une 
;emme est ane femme}tChabrol (Le beau Serge: Les 
Cousins: Les Godelureaux: Les 7 p^ches capitaux), Astruc 
(Educația sentimentală), Jacques Deray (Le Gigolo). Tipul 
iu» de personaj este Paul, varul din Parts din Le$ Cousins', 
bogat, strălucitor, inteligent, cinic, decadent. Devenit 
un actor la modă, joacă orice, făcînd infinite variații pe 

gama lui de «enfant gâtă», frivol, monden, amoral și 
vicios. Pîndit de pericolul manierismului, J.C.B. a avut 
șansa să iasă, la intervale (e drept, rare), din șablonul 
rolurilor sale tip, pentru a arăta că poate evolua și pe 
alte game în filme de cu totul altă factură cum au fost:

Le puits aux trois vdrites; Agnes Bernauer; La chambre ardente; Arsene 
Lupin; La glaive et ta balance; Chateau en Su^de; La bonne sou pe; Tanio 
Kroger; Un monsieur de compagnie; La Ronde; Le Roi de coeur; Lamiel; 
Mandragola; Un hamme de trop; Mireasa era în negru; Manon ’70 și, recent. 
Le bal du comte d'Orgel. Apare des pe scenele teatrelor pariziene (în 
1969 obține un mare succes personal în «Puricele în ureche») și la tele
viziune.

BRICE Pierre
Actor francez de film și teatru, născut Pierre-Louis 
le Bris, Ia Brest, în 1929, din părinți bretoni. își face 
liceul la Rennes și, după bacalaureat, se angajează i 
marină. După 6 ani petrecuți în Africa și Indochina 
se reîntoarce la Paris ca rănit de război, cu medalii, 
dar fără iluzii și orizont. Atras de teatru apare în spec
tacole de avangardă (studiind paralel arca dramatică 
cu Gregori Chmara) și finalmente este ales pentru a 
juca rolul fiului Elvirei Popescu în marele succes 
Mamma de Andre Roussin. Debutează în film în Les 
tricheurs (Carne) și Oglinda cu două fețe (Cayatte)#dar 
cariera sa franceză ulterioară fiind neconcludentă, 
pleacă la Roma, unde turnează succesiv l Cosacchr 
(Tourjanski) și II Rcssetta (filmul de debut al regizo
rului Damiano Damiani) care-î aduce (în Italia) premiul 
pentru «cel mai bun actor a! anului» (1959) înaintea 
lui Marcello Mastroianni. Turnează la rînd: Arabella; 
Akito; Le Baccanti; La donna del Faraoni; II mulino del le

don ne di pietra; Col ferra e cal fuoco (în Italia), Chamme a femmes; Douce 
violence (în Franța), Les Malfaiteurs (în Spania). Acest ultim film, prezen- 
tat (și premiat) la festivalul de la Berlin, îi dă posibilitatea să fie remarcat 
în cercurile cinematografice din R.F. a Germaniei, unde un producător 
are excelenta idee de a-î încredința rolul titular al celui mai popular 
serial realizat acolo: Winnetou, după romanul iui Karl May. Urmează 
binecunoscuta serie de succese (căci filmele fac înconjurul lumii), care 
consacră pe Pierre Brice ca star ai filmului de aventuri. Obosit, după 
aproape 15 filme Winnetou, P-B- aspiră la roluri mai complexe, de altă 
factură, lata-! la noi, în Dacii (apariție plină de prestanță), în filmul de 
atmosferă bască Le regret de Gutlhen (un western psihologic) în Le trei- 
zieme caprice de Roger Bousstnot, cu Mărie Lafcret (o dramă de confrun
tări de caractere) și în comedia polițistă SchQsse im 3/4 Takî, cu Senta 
Berger.

film

telegrame

• 0 nouă frescă istorică — Cromwell — a fost 
realizată in Anglia de către Ken Hughes. Secolul 
al XVII-lea englez, curtea lui Caro! t, momentele 
furtunoase ale întrunirilor parlamentare, războiul 
civil, fac din Cromwell un mare și onest spectacol 
căruia însă nu-i lipsesc nici exagerările și nici 
lungimile (două ore). Dublu interes al operei îl 
suscită prezenta a doi actori de elită: Alec Guin
ness (Caro! I) și Richard Harris (Cromwell).
• Pasolini, scriitorul și cineastul, și-a desemnat 

asistentul și actorul preferat — Sergio Otti — drept 
purtător a! unora din frecventele sale obsesii crea
toare. Sergio Otti i-a filmat recent ultimul scena
riu intitulat, ca și filmul, Ostia. Laurent Terzieff, 
Franco Citti și Anita Sanders au fost principalii 
actori ai unui film apreciat pentru simplitate și sen
sibilitate.
• Jim Brown, actorul de culoare din «100 de 

carabine», susține împreună cu Lee Van Cleef și 
Marianne Hill partitura interpretativă din noul 
western al regizorului american John GuiUermin 
— El Condor. Doi aventurieri se înțeleg să prade 
tezaurul dintr-un fort apărat de armata americană. 
Același Mexic cu exotismul și erotismul de ri
goare într-un western fără pretenții.
• Regizorul francez Claude Chabrol a realizat 

o dramă în culori —Ruptura — filmul său cel 
mai ambițios, in care se recunosc, totuși, defectele 
și calitățile lui obișnuite. Anumite secvențe și 
scene inspirate și puternice fac dovada măiestriei 
actoricești a iui Stephane Audran, Jean-Pierre 
Cassel, Jean-Claude Drouot, Annie Cordy.

ACTORI 
SI 
ROLURI

Giovanna Ralli și Franco Nero — parteneri 
în filmul de aventuri «Mercenarul».

tv
de Felicia ANTIP

De la un serial 
la altul

Viata noastră cea de toate serile e organizată de seri
alele televiziunii. Ne facem programul în funcție de ele, 
le discutăm cu prietenii, le bîrfimje lăudăm, le compa
răm, înscriindu-ne și prin acest nărav în imensa mul
țime a consumatorilor de televiziune de pe toate meri
dianele. Cum vă plac «Incoruptibilii»? N-au, desigur, 
hazul nebun al «Răzbunătorilor» (serial unic, în felul lui, 
pe glob),dar genul polițist are o nedezmințită atractivi- 
tate, iar autorii își cunosc bine meseria. Cîteodată apare 
un actor de excepție ca Lee Marvin și atunci episodul 
sare din serie, ne taie răsuflarea și ne face să regretăm 
că nu fiecare sîmbătă este zi de sărbătoare.

Ar fi interesant să analizăm cum de acceptăm con
venția, de ce ne prinde acest joc de-a hoții și vardiștii 
cînd pretextul nelegiuirii a devenit cu totul lipsit de în
semnătate. Privim șampania ca pe o băutură aproape 
inofensivă, bună de servit la nunți și botezuri, dar nu 
avem nimic de zis cînd pe micul ecran se comit crime 

pentru a o produce, sau pentru a o obține, sau pentru a 
împiedica producerea și distribuirea ei. De ce? Pentru 
că prohibiția nu e doar o glumă nereușită a Americii de 
acum cîteva decenii. Prohibiția e eternă. Doar obiectul 
ei diferă. Fiecare societate își are tabuurile ei și în jurul 
acestor tabuuri se construiește atît forța antisocială a 
celor ce le rezistă cît și forța de represiune necesară 
pentru a le impune. Nimic nu e mai perfid atrăgător decît 
ceea ce este interzis. Dacă, într-o bună zi, guma de mes
tecat ar fi scoasă în afara legii, prețul ei ar deveni fabulos, 
s-ar constitui o mafie a fabricanților de gumă, s-ar co
mite crime pentru dobîndirea ei și visul secret al aproape 
fiecărui tînăr ar fi să sfideze legea mestecînd gumă.

Sîmbătă, deci, avem «Incoruptibilii». Tot sîmbătă, noi, 
privilegiații din Capitală și împrejurimi, putem vedea 
«Vidocq», un serial de aventuri care s-a bucurat de mare 
succes la el acasă, în Franța, dar nu după asta trebuie 
să ne luăm, căci francezii, cărora le place,se pare,tot 
ceea ce este francez, s-au dat în vînt și după «Rocam
bole». Să așteptăm, să mai vedem, să ne facem și noi 

- o părere.
Luni, citim de obicei împreună romane. Începînd din 

această săptămînă am trecut însă la teatru și anume la 
Shakespeare însuși. Serializarea de către televiziune a 
marilor romane — ca și editarea lor în formă com
primată, cu suprimarea a tot ceea ce nu este acț> 
une propriu-zisă — duce, în alte țări, la îndepărtarea, 
unei bune părți a publicului de literatură, de deprinderea 
lecturii. Mă temeam la un moment dat că și la noi s-ar 
putea întîmpla la fel. După «Forsyte Saga», însă, libră
riile au fost asaltate de cititori dornici să-i cunoască 
direct pe Galsworthy, «Portretul unei doamne», care 
zăcea în rafturi, a devenit, peste noapte, un best-seller, 
«Iluzii pierdute» i-au determinat pe multi să-și amintească 
de Balzac sau chiar să-l descopere și acum editurile 
își definitivează planurile de traduceri abia după ce se 

» interesează ce seriale literare își așteaptă rîndul la te
leviziune.

Celebrul «Contrapunct» al lui Aldous Huxley, ecra
nizat cu recunoscuta îndemînare profesională a engle
zilor, trimite mai mult decît oricare din serialele prece
dente la cunoașterea originaluluiț. Aproape toate perso
najele ne-au făcut impresia unor măști pe care era înti
părită, o dată pentru totdeauna, trăsătura dominantă a 
caracterului lor. Burîap ca și Spandrel!, Lucy Tanta
mount ca și Everard Webley, se deconspirau de la în
ceput, erau, din prima scenă,prototipul lipsit de mister 
ai unui viciu precis conturat, ceea ce făcea uneori dificil 
de înțeles relațiile în care intrau toate aceste personaje, 
transparente pentru telespectator, dar presupus inson
dabile pentru partenerii ior, fixați, la rîndu-le, în cîte o 
atitudine dată. Nu e neapărat un reproș, analiza psiho
logică n-are cum să încapă într-o ecranizare în care nu 
pot fi cuprinse decît scenele-cheie ale acțiunii. Serialul 
ne-a înfățișat cu destulă acurateța ceea ce se întîmplă 
în roman. ImportanLeste însă de ce se întîmplă aceste 
lucruri și nu altele. Important este cum ajung eroii să 
facă ceea ce fac. Și dacă filmul ne-a stîrnit în suficientă 
măsură curiozitatea, vom merge la carte pentru marea 
aventură pe care numai lectura ne-o îngăduie: întîlnirea 
cu unul dintre marile spirite ale epocii noastre.

P.S. imensul public care a ținut să asiste la spectacolul 
«Telex-varietăți» n-a fost dezamăgit. Nici noi. Doi actori 
(Mișu Fotino și Ion Caramitru) au rostit admirabil texte 
admirabile, s-au lansat două melodii care vor deveni pro
babil șlagăre(«Cine-i femeia?» și «iubire absurdă» — aceas
ta din urmă fiind de altfel aleasă pentru a fi prezentată de 
Margareta Pîslaru la Tokyo), prostul gust a fost absent. 
Gen de mare popularitate, varietățile încep să aibă, după 
cîte am înțeles și din explicațiile date la «Poșta televiziunii», 
o soartă mai bună. Mai pe larg despre această temă — în 
cronica viitoare.



VORBITI
-«ar

FORTRAN
Dacă doriți să vă avîntați în alte galaxii 

sau să realizați un mic film pe cont propriu, 
dacă vă atrage o incursiune în matematica 
modernă (fără de care, după cum știu azi 
și mic,și mare, pur și simplu «nu se mai poate» 
sau preferați să faceți cunoștință cu pictura 
metafizică a lui Chirico și «arta concretă» a 
lui Max Bill, dacă aveți nevoie în profesiunea 
dv. de elemente de programare a calcula
toarelor electronice sau vă interesează ul
timele noutăți... despre trecut (căci istoricii 
și arheologii descoperă mereu noi și uneori 
senzaționale documente și mărturii, în pia
tră sau în pergament), aceste curiozități 
multiple nu le veți putea satisface în nici o 
instituție de învățămînt din țară, ca să spu
nem așa, sub un același acoperiș. Și este fi
resc să fie așa, deoarece fără specializare nu 
poate exista învățămînt.

Dar tot atît de firească este dorința de a 
evada din cercul, prin forța lucrurilor, re- 
strîns de preocupări din profesiunea noas
tră, oricare ar fi ea. Fiindcă în zilele noastre, 
cînd specializarea se înstăpînește tot mai 
temeinic și sîntem asurziți și orbiți de «ex
plozia informației» ne aducem aminte, vrînd- 
nevrînd, de butada lui Bernard Shaw — 
«Știm din ce în ce mai mult despre din ce în 
ce mai puțin». Și oftăm.

Sau poate chiar pentru nevoile profesi
unii simțim nevoia să ne «reciclăm» — pen
tru a întrebuința un termen la modă — să 
cunoaștem «ultimul strigăt», să ne famili
arizăm cu cele mai noi orientări în propriul 
nostru domeniu de activitate.

în acest context se înscrie și activitatea 
Universității populare din București, într-o 
dublă ipostază: în adevăr, azijaceastă insti
tuție nu se adresează numai publicului larg- 
setos de cultură generală, ci și specialiștilor, 
cadrelor didactice medii, inginerilor și teh
nicienilor.

«RECICLAREA» ÎNCEPE
LA 30 DE ANI

— Anul acesta — ne-a spus acad. Remus 
RĂDULEȚ, rectorul Universității populare 
— am organizat, în colaborare cu Cabinetul 
Comitetului municipal P.C.R. București, un 
curs de econometrie, în care se prezintă 
probleme de mare importanță pentru acti
vitatea economică: se utilizează metode de 
statistică matematică în economie, metode 
de analiză a producției, a costului, a cererii 
populației, modele de prognoză, modelarea 
creșterii economice etc. Veți putea aprecia 
mai lesne noutatea și utilitatea acestui curs 
dacă voi preciza că nici măcar un absolvent 
de institut de învățămînt superior în vîrstă 
de 30 de ani (nu mai vorbesc de unul mai 
vîrstnic!) nu a audiat aceste probleme, pen
tru simplul motiv că ele nu figurau în pro
gramă. Chiar și la Academia de studii eco
nomice, econometria nu se predă, mi se 
pare, decît de vreo cîțiva ani.

— Pe linia acelorași preocupări, ați in
trodus anul acesta și un curs de programare 
a calculatoarelor electronice?

— întocmai. El se adresează inginerilor 
și tehnicienilor care simt o nevoie acută de 
ajutorul calculatorului în activitatea lor șl 
sînt handicapați de faptul că nu știu să-i 
«vorbească» pe limba lui. Este un curs 
direct adaptat necesităților practice, deoa

rece urmărește familiarizarea cu progra
marea 3de exemplu,în limbajul «Fortran», 
pe tipul de calculator IBM al Centrului de 
calcul al Universității-București.

MATEMATICA LUI PAPA 
N-A MURIT, DAR...

— Ne preocupă mult — a continuat acad. 
Remus Răduleț — problema «reciclării» 
profesorilor de liceu. Să luăm, de pildă, 
matematica. Această«filieră» a tuturor știin
țelor mature suferă sub ochii noștri trans
formări adîaci. Ea a încetat să fie numai 
studiul relațiilor cantitative între tenomene 
și al formelor spațiale — așa cum am învățat 
în școală — ci tinde să cuprindă noi și noi 
domenii, în care nu se mai operează numai 
cu elementele «număr», «mărime» etc. 
Acestea pot să lipsească cu desăvîrșire — și 
există operații interesante cu elemente 
care nu sînt numere și nici mărimi. Aș cita 
ca exemple teoria mulțimilor și teoria gru
purilor, și aș adăuga, de ia «marginea» ma
tematicii, logica matematică.

— Este fenomenul pe care revista «Paris 
Match» — într-un număr recent, închinat 
în mare parte acestei probleme (dovadă a 
«prizei» la public) — îl denumea în mod 
^oit exagerat, dar sugestiv: «Matematica 
■lui papă a murit»...

— Da, un fenomen foarte interesant. 
Copiii de școală — la noi și aiurea — sînt 
mai familiarizați cu noile noțiuni decît das
călii lor mai vîrstnici, care nu predau chiar 
matematica. Cît despre bieții părinți, fie ei 
ingineri sau profesori, pur și simplu nu-și 
mai pot ajuta copiii cînd le cer o mînă de 
ajutor în noua matematică... lată deci audi
toriul potențial al ciclului nostru consacrat 
matematicii moderne: profesori de liceu 
interesați să-și pună la zi cunoștințele, dar 
și părinți dornici să-și ajute copiii... și să 
se ajute pe ei înșiși.

Cursurile noastre de perfecționare pen
tru cadrele didactice și pentru ingineri și 
tehnicieni — a continuat interlocutorul 
nostru — nu pot fi privite în afara contextu
lui lor firesc: nevoia imperioasă de oameni 
calificați, cunoscători ai noului, nevoie 
mereu crescîndă pe care o resimte econo
mia națională. Nu este un secret pentru ni
meni că există mari uzine în țara noastră, 
care, fiecare, a costat miliarde și în care ho- 
tărîrile continuă să se ia după «intuiție», 
după ochi, însă nu pe baza cunoașterii con
secințelor alternativelor deduse prin me
todele matematicii și ale tehnicii de calcul. 
Firește, aceste metode nu se pot introduce 
peste noapte, printr-o hotărîre de sus, ci 
doar printr-o acțiune perseverentă, la scara 
întregii țări, acțiune la care Universitatea 
populară dorește să-și aducă modesta ei 
contribuție — a încheiat acad. Remus Răc. 
duieț.

DE LA MONDRIAN 
LA ORAȘUL NĂSCUT 

LA POALELE HIMALAYEI

Nimic nu ar fi mai departe de adevăr 
decît a ne imagina această originală insti
tuție de cultură bucureșteană — cu care 
ne-am obișnuit cu toții, dar care an de an 
ne aduce atîtea noutăți — ca o simplă anexă,

Dacă nu,puteți învăța 
această limbă a secolului, 
limbajul calculatoarelor electronice, 
la Universitatea populară 
din București.
Și tot acolo puteți turna singuri
un «film de autor», 
puteți da o raită în 
străvechea Luteție 
sau în megalopolisul mileniului trei, 
puteți învăța să depanați 
blocuri de baleiaj 
sau tuburi cinescop, 
si puteti afla cîte ceva 
din bucuriile și necazurile 
erei «exploziei informației».

sau «concurentă»,chiar și modestă,a Cen
trului de perfecționare a pregătirii cadrelor 
de conducere din întreprinderi, CEPECA, 
sau a Institutului central de perfecționare a 
personalului didactic. Aproape că nu există 
domeniu, cît de cît important, al artelor și 
științelor — fără a mai vorbi de cursurile 
bostliceale sau cu lucrări practice — în care 
Universitatea populară să nu fie prezentă 
:u tot ce e mai nou și mai puțin «academic».

Pe care iubitor al artelor plastice nu l-ar 
atrage prelegerile însoțite de proiecții de
spre abstracția geometrică a unui Mondrian, 
despre Școala Pacificului (Mark Tobey, Jack- 
son Pollock) și cinetism, despre op-art și 
noile tendințe de organizare a spațiului, 
despre neodadaism și neofiguratism?

O știm cu toții, nu cu mulți ani în urma 
simpla menționare a unor asemenea curente 
și școli «tabu» părea o culme a îndrăznelii, 
Faptul că azi oricine care se abate prin sala 
de pe bd. N. Bălcescu poate audia conferințe 
și viziona filme documentare pe aceste teme 
nu înseamnă, firește, o abdicare de la prin
cipiile esteticii marxiste. Este o abdicare 
de la condamnarea în bloc și de ia etiche
tarea facilă, o încercare de a discerne ceea 
ce este valoros de ceea ce este perisabil, 
și în special o preocupare de a face cunos
cute «datele problemei». Pe drept cuvînt 
sublinia acad. Remus Răduleț în decursul 
convorbirii noastre: pentru a critica și chiar 
a combate cu eficiență, este necesar, înainte 
de toate, să cunoști în profunzime ceea ce 
condamni, ceea ce combați.

Nu vă pripiți cu concluzia — citind rîn- 
durile de mai sus — că Sala Dalles este re
zervată doar «ultimului strigăt» și că «clasi
cismul» este ignorat. în muzică, de pildă, pre
legeri despre Chopin sau Verdi, despre avîn- 
tul romantic rus, de la Skreabm la Ceaikov 
ski, și despre menestreli, figurează alături de 
muzica electronică și de cea de cafe concert.

Deosebit de interesant apare ciclul despre 
arhitectură și urbanism, care își propune 
să ne plimbe prin Roma antică și orașul 
medieval, să ne ducă de mînă din vechea 
Luteție în Parisul de azi, să ne prezinte Ve
neția nordului (Stockholm) și «o grădină 
nesfirșită împînzită de vile» (Los Angeles și 
San Francisco), Brasilia, «triumf tardiv al 
Miletului și Alexandriei», și Chandigarh, 
«orașul născut la poalele Himalayei». în 
încheiere se va contura în fața ochilor noștri 
imaginea orașului viitorului — și ar fi util 
să apară odată imaginea Bucureștilor de 
mîine — iar apoi a acelui megalopolis cu 
rezonanță amenințătoare, care însă și el tre
buie să fie un oraș pe măsura omului.

Cursurile practice introduc temeinic pe 
amatori în tainele radiotehnicii și televi
ziunii — inclusiv televiziunea în culori! — 
și participanților la cursul de cineamatorism 
li se dă posibilitatea să filmeze singuri pe 
parcursul anului de învățămînt cadre și sec
vențe de studiu, iar în final să realizeze un 
film de 5—10 minute, al cărui scenariu va 
fi pregătit în timpul anului...

E GREU SĂ FII ELEV 
ÎN CLASA A VII-A

Nu are rost, și nici nu ne-am propus aici, să 
cităm extensiv din programul Universității 
pe 1970—1971 (cicluri întregi sînt dedicate 
istoriei și culturii patriei), ci numai să reli
efăm unele sensuri și semnificații majore, 
poate ascunse la prima vedere. Căci chiar 
un curs,aparent atît de banal,ca cel de steno
grafie are o istorie a sa.

«Cînd mă aflam la specializare, la doctorat, 
la Politehnica federală din Zurich, acum 
aproape patru decenii — își amintește 
acad. Remus Răduleț — am constatat cu 
uimire că în timp ce eu mă chinuiam să iau 
notițe, cuvînt cu cuvînt (la un curs pe care 
nu puteam să-l audiez în țară fiindcă nu se 
preda), marea majoritate a colegilor mei 
mai tineri, cam trei pătrimi din an, steno- 
grafiau. Vă dați seama de avantajul lor asu
pra mea...»

La acest punct, cititorii vor exclama pro
babil: «Absurd! Studenții noștri să învețe 
să stenografieze?! Ei n-au timp nici să-și 
tragă sufletul,săracii! Programa este atît de 
încărcată...» Da, adevărat. Și aceasta nu e 
vina nimănui. Este vina acestui «sfîrșit» de 
secol a cărui caracteristică pregnantă 
este poate tocmai «explozia informați
ei». Trebuie să știi atît de mult... Indiferent 
dacă ești operator la un mare combinat 
chimic, cibernetician, mecanician pe un 
diesel electric, academician sau elev în clasa 
a Vll-a. Este greu, dar este și frumos, pasio
nant. însăși extindefea actuală a Universi
tății populare bucureștene, programul el 
bogat, care face atît de dificilă alegerea, re
prezintă un semn al timpului. E ceva foarte 
nou. Dar și ceva «vechi». înnodarea unei 
tradiții.

Cititorii, să nu zicem vîrstnici, ci — mai 
blînd — trecuți de prima tinerețe, își amin
tesc desigur de marea de capete, de înghe
suiala și ghionții încasați la intrarea în Sala 
Dalles, în anii antebelici.

... Vorbește Vianu despre «definiția o- 
mului...»

— Să intrăm, mă.
— Exclus. Nu putem pătrunde.
— Să încercăm totuși...
Mi-aduc bine aminte: o seară de iarnă ce

nușie, mohorită. Tristețea se pogorîse și 
in sufletele oamenilor. Era prin 1939 sau 
1940... Vremuri grele. Dar înăuntru vorbea 
Vianu despre om și umanism.

Veți spune că este o altă poveste. Alte 
timpuri, altă «universitate populară». Fi
rește. Cea de azi este o universitate pe mă
sura capitalei României socialiste. Și totuși, 
cînd părăseam deunăzi sala Dalles — vă 
asigur că nu spun asta din gazetărească po
trivire — mi-am amintit și de iarna aceea 
mohorîtă, de vechiul Dalles, și de veșnica 
curiozitate a omului pentru lumea care-l 
înconjură.

L. NITESCU



literare teatru
de Valeriu CRISTEA

„HAMLET" 
într-o nouă 
ediție «

Editura Univers , în colaborare cu Teatrul Național «I.L. 
Caragiale»,a inaugurat de curînd o nouă colecție, deosebit de 
utilă, intitulată Thalia. Din programul celor mai apropiate 
apariții viitoare cităm: Danton de Camil Petrescu, Viața e vis 
de Calderon de la Barca, Ploșnița de Maiakovski și (ceea ce 
constituie o veritabilă surpriză) Așteptîndu-I pe Godot de Samuel 
Beckett. Pentru primul număr al colecției nu se putea face o 
alegere mai bună decît cea care s-a făcut, retipărindu-se,într-un 
format elegant și de o ținută grafică aleasă,Trogedia lui Hamlet, 
prinț de Danemarca,în traducerea lui Vladimir Streinu. Se reia 
astfel partea de text românesc din monumentala ediție bilingvă 
din 1965, text lucrat cu migală de artizan și inspirație de poet 
și împingînd exigența pînă la scrupulul de a obține în tălmăcire 
un număr de versuri cît mai apropiat de cifra care însumează 
pe cele ale originalului (același lucru și pentru silabele din vers) 
și reușita pînă la astfel de realizări excepționale cum sînț,printre 
multe altele^dialogul dintre Hamlet și Horațio din actul I, 
scena 2: «Hamlet: ...De ce-ai venit, te-ntreb, din Wittenberg? 
Horațio: Un gust de hoinăreală, — alteță. Hamlet: Dușman 
să-ți fii, și n-ai vorbi așa; /Oricum, urechea tot nu-mi vei sili/ 
Să-asculte pîri ce singur ți le-aduci; /Știu prea de mult că nu 

ești un hoinar. /Dar ce-ai venit să faci în Elsinore? /Știința-aici 
se suge din butoi» sau jurămîntul de răzbunare al lui Hamlet 
(același act, scena 5): «Voi, ordii ale cerului! Pămînt! /Să 
chem și iadul? Inimă, fii tare! /Iar voi, o! mușchi, să nu-mi îmbă- 
trîniți. /Rămîneți dîrji! Să-mi amintesc de tine! /Da, duh săr
man, cît ținere de minte /Va fi-nlăuntru- acestui glob de tină/ 
Hodorogit. Să-mi amintesc de tine! /Din tablele aducerii 

aminte /Voi șterge orice zilnice-nsemnări, /Citate vechi, păreri 
și suferințe /Pe care gîndu-mi tînăr le-a-ncrestat; /Și-n mintea 
mea, scriptură sfîntă, numai /Porunca ta, ferită de-orice-adaos,/ 
Ea singură va sta: da, jur pe cer! /Fățarnică muiere ucigașă! 
Surîs viclean, o! blestemat surîs! /Aceasta, iată, trebuie să-n- 

semn, /Că poate fi și zîmbet ucigaș; /Sau, cel puțin, se poate-n 
Danemarca. (Scriind:) /Așa; te-am așternut, prea scumpe 
unchi. /Și-acum din nou la marele cuvînt: /Adio, dar! Să-ți 
amintești de mine». /Da, am jurat.» Din monumentala ediție 
de acum cinci ani s-a tras,așadar,o plăcută ediție de buzunar 
și faptul merită semnalat cu atît mai mult cu cît de mai multă 
vreme se simțea nevoia unei retipăriri a lui Hamlet. Căci, spre 
onoarea publicului cititor, toate edițiile precedente din Hamlet 
(și nu au fost puține) s-au vîndut pînă la ultimul exemplar.

Hamlet este unul dintre puținele personaje literare pe care 
cititorul șovăie să le ia ca atare: într-atît de copleșitor e senti
mentul de viață pe care ele ni-l dau, atît de mult ne recunoaștem 
și ne «infiltrăm» în ele. Lectura piesei prilejuiește o miraculoasă 
osmoză a sufletelor, cititorul și protagonistul sînt mai mult 
ca oricînd una; după cum spune actorul Radu Beligan într-un 
succint comentariu imprimat pe coperta a doua «nici un alt 
erou shakespearian nu ne este atît de aproape, nu face atît de 
intim parte din noi înșine, nu ne îndeamnă la o atît de totală 
identificare cu el, ca Hamlet. Iubim ceea ce iubește Hamlet, 
urîm ceea ce urăște el, punem ca și el sub semnul îndoielii 
evidențele». Ceea ce ni-l apropie pe Hamlet pînă la contopire 
e în primul rînd caracterul modern al conștiinței și al atitudini
lor sale. Eroul cunoaște autoironia (caracterizîndu-l pe noul 
rege în comparație cu cel defunct el spune; «...frate bun al 
tatei, însă /Venindu-i lui cum vin lui Hercul eu»), își invită 
prietenii, în ciuda diferenței de rang, să-l trateze ca pe un egal 
(«Vreau schimb de dragoste între noi») și mai ales revelă în 
vorbele și actele sale o uriașă luciditate. Cînd Polonius îi spune 
(scena sosirii actorilor) că aceștia vor fi tratați după merit, 
Hamlet replică: «Cu mult mai bine, omule, pentru Dumnezeu! 
îngrijit după cum merită, care om ar scăpa nebiciuit?» Este 
una dintre frazele cele mai profunde, cu cele mai bogate impli
cații din întreaga piesă. La scăpărarea ei de fulger ne apare 
dintr-o dată toată «subterana» noastră, toate acele lucruri din 
care, după cum vă spune mai tîrziu cunoscutul personaj dos- 
toievskian,«adună tare multișoare orice om cumsecade». Lucidi
tate exacerbată care explică de altfel și acea specifică paralizie a 
gestului, încetineala cu care acționează Hamlet. Nu e vorba — 
după cum s-a afirmat — de o nehotărire caracteristică eroului, 
ci de faptul că atunci cînd orice mișcare fizică sau psihică se 
reflectă ineluctabil pe marele ecran al conștiinței,omul își 
pierde spontaneitatea, explozia actului. într-un alt plan, gro
tesc și tragicomic, cu mult mai tîrziu, și omul din subterană, 
celălalt mare hiperlucid al literaturii universale, va întîmpina 
multe dificultăți cînd va încerca să-și pună în aplicare propriile 
sale planuri de «răzbunare».

ET>

„IUBIRE 
PENTRU 
IUBIRE"

de Sanda FAUR

în prima seară a celei dintîi dintre premierele stagiunii bucureștene am ascultat, în 
fața Teatrului «Bulandra», acea minunată muzică ce ni se părea, vai, cam de multișor ui
tată, muzica întrebărilor febrile și nerăbdătoare a căutătorilor de bilete, am văzut o lungă 
coadă penitentă la casă, am regăsit spectatorii înfometați de teatru învîrtindu-se aterați 
și gătiți prin foaiere și am simțit cu claritate că, orice s-ar spune, omul nu se va sătura nici
odată de scenă. După ce și-a încheiat stagiunea cu fascinanta meditație asupra condiției 
umane din «Leonce și Lena» și cu imensul hohot de rîs al «Puricelui în ureche», Teatrul 
«Bulandra» își deschidea iar brațele către publicul său, chemîndu-i la «Iubire pentru iubire», 
titlu care promitea, desigur, mult, dar nu mai mult decît făgăduiește arta făcută întotdeauna 
cu adîncă seriozitate pe această scenă. Nu știu exact cît cunoștea publicul nostru despre 
acest domn englez William Congreve, bun amic cu Swift și monden om de lume, care în
cepea să scrie la 23 de ani și se plictisea la 30, adică exact în 1700, încetînd complet să scrie 
după cele cîteva piese de teatru și un roman al său. Nu știu dacă pozele din vitrină, în care 
actorii — se vedea — nu purtau nici un soi de perucă (cel mult bărbile proprii!), iar costu
mele aveau o notă de fantast carnavalesc cu destule aluzii la pantalonii evazați și la flori
celele hippy la modă, nu știu dacă ele lămureau publicul că intră la o comedie de epocă, 
care plăcuse grozav la premiera sa, în 1695, și care a plăcut și în 1965, la Old Vic, în spec
tacolul în care juca și Laurence Olivier. Nu știu exact ce aștepta publicul de la această 
piesă care spunea despre sine doar că este o comedie — deși, să recunoaștem, iată un 
argument puternic acum, cînd oamenii încearcă o atît de mare nevoie de rîs. Știu un sin-



cronica
satirică

de Teodor MAZILU

îngerul
de
meserie

Iar cîteodatâ, 
însăși 
victima 
își sufocă 
cuceritorul... 
(Mariella 
Petrescu 
și Octavian 
Cotescu).

D-na Frail 
(Carmen Stănescu) 
e gata să atace » 
un nou 
viitor soț, 
ce are 
în perspectivă 
o moștenire 
bogată 
(Aurel Cioranu).

gur lucru: că ieșind de la spectacolul lui Emil Mândrie am rămas mai ales cu surprinză
toarea senzație de modernitate a acestei comedioare galante, în care se desfășoară tot 
timpul un cadril picant al iubirilor,mai mult sau mai puțin adulterine. In lumea aceasta de 
aristocrați de salon, existența pare a se învîrti numai în jurul amorului, nevasta își înșală 
bărbatul bătrîn și zaharisit cu valetul — și nu numai!—sora ei, care a consumat deja un 
soț și o moștenire, face din nurii ei o veșnică nadă pentru viitorii moștenitori, fetișcana 
crescută în castelul de la țară are simțurile aprinse și nopțile populate cu vise răvășitoare, 
seducătorul de carieră profesează cultul discreției... indiscrete și chiar junele prim, real
mente îndrăgostit, e un jouisseur care și-a pierdut și ultimul șfanț în chefuri și gesturi ne
săbuite. Dar ochiul acestui dandy cinic și spiritual care a fost Congreve a văzut că, de fapt, 
toată această horă nebună în jurul amorului e de fapt un joc gol, gratuit și plictisit, perechile 
se prind în dansul acesta în virtutea unei inerții salonarde, iubirea în sine, chiar și cea car
nală, a încetat de fapt să-i intereseze, eroii au ostenit pînă să și îmbrace jocul în celebra 
ipocrizie englezească, și iată că în această piesă, de fapt, jocul de-a dragostea e un ceremo
nial de salon, gol și exasperat gesturile s-au golit de simțire, totul e un soi de carnaval, 
petrecut printre boschetele unui parc englezesc bine tuns cu mașina. Acest plictis și a- 
ceastă exasperare a eroilor sînt exprimate deschis în monologul lui Scandal, raisonneur-ul 
cinic și mușcător al piesei, care și el săvîrșește gesturile seducției erotice cu un imens căs
cat cu o imensă dezabuzare.

Firește, Congreve a știut că pe lumea asta, și mai ales în lumea lui, nu totul e o joacă 
într-un picior «de-a-hai-să-ne-prefacem-că-ne-iubim» și că, pe undeva, bine ascunse sau 
chiar mai la vedere, zac interesele, zace setea de bani și — în misogin cum se afla — le-a 
făcut pe femei mai ales să poarte grija banilor și a aranjamentelor oneroase. Pînă și Ange
lica, pura Angelică, ajunge prin tertipuri să-și obțină iubitul și moștenirea acestuia,Spec
tacolul lui Emil Mândrie nu ocolește de loc acest aspect și, fără a-l sublinia cu ostentație, 
fără îngroșări, îl așază la locul care i se cuvine, restituind astfel comediei și tentele ei de 
zeflemea și ironie cu care un om de lume își trata lumea sa. Și după ce a creat această at
mosferă de bal mascat — care-și va cîștiga, sînt sigură, cu vremea, și picătura sa de ne
bunie — și după ce a colaborat cu DuSan Ristit la acele costume-șoc pline de haz și insi
nuări, iar cu Florica Mâiureanu și Dan Jitianu la cele două decoruri de un laconism britanic 
plin de ironie, regizorul ne-a pus față în față cu bunii actori de ia «Bulandra». Căci piesa 
lui Congreve e poate în primul rînd o piesă de caractere: autorul a construit cu generozitate 
vreo zece roluri de aproape aceeași importanță, fiecare are timp și spațiu să se desfășoare, 
si gîndiți-vă ce se întîmplă cînd pe scenă se desfășoară simultan Fory Etterle și Octavian 
Cotescu, Petre Gheorghiu și Emmerich Schaffer, Ion Besoiu, Florian Pittiș și Aurel Cioranu, 
cînd alături de Lucia Mara și Mariella Petrescu strălucește farmecul invitatei teatrului, 
Carmen Stănescu, și cel nițeluș aspru al tinerei ioana Casetti...

Un joc perfect de echipă, o picătură de spiritualitate stranie la Schăffer, alta de can
doare dulce, șoltică, la Pittiș, o mască savantă și un sîsîit amuzant la Etterle, o veșnică 
mirare perfid simulată la Cotescu, o explozie de senzualitate crocantă la Mariella Petrescu. 
Totul merge bine laolaltă, totul e bine închegat, totul curge pe scenă, și vine spre noi să ne 
amuze pentru două ceasuri.

N-aș fi crezut că a fi un individ 
angelic poate deveni la un moment 
dat o meserie la fel de bănoasă ca 
oricare alta. Individul de care mă 
ocup acuma e înger și nimic altceva. 
N-am să mă refer la ochii lui întot
deauna albaștri și nici la privirea lui, 
în mod sistematic curată. Am să mă 
ocup de viața pe care o duce acest 
înger. Căci gura de om, gura de 
înger, tot cer de mîncare.

Ce face acest înger? Cu ce se 
ocupă? Din ce trăiește?...

îngerul și-a ales o meserie pe 
măsura exactă a ochilor lui albaștri 
și în mod constant curați. Puritatea. 
Cu asta se ocupă, din asta trăiește. 
Unii trăiesc din muncă, alții -— din 
pensii, o parte — din ceea ce le dau 
părinții; ei bine, individul nostru 
trăiește din puritate. Și nici măcar 
nu trăiește prost. Cînd îl vezi atît 
de elegant, de îngrijit îți vine să spui 
că puritatea asta cîntată de poeți pe 
toate drumurile e a dracului de 
rentabilă. în primul rînd, îngerul 
caută puritatea cu limba scoasă. 
Trebuie să recunosc că în acest do
meniu aruncă în luptă o energie 
și-o fantezie de care puțini escroci 
s-au dovedit apți. Caută puritatea 
și-n piatră seacă. In materie de amor, 
deși îngerul nostru e trecut binișor 
de patruzeci de ani, n-a obosit cău- 
tînd puritatea. E foarte exigent — 
mereu e nemulțumit și de aceea își 
ia calabalîcul și sună la ușa altei gar
soniere unde speră să găsească și 
mai multă puritate. Nu găsește nici 
acolo atîta puritate cît consumă 
dumnealui și atunci — lacom și abil 
— se mută în altă parte. Dacă e ne
voie se duce și-n provincie, numai 
puritate și bani de buzunar să fie.

Cu meseriile procedează la 
fel de gingaș și de îndurerat ca și 
cu femeile. Tot puritate, bat-o Dum
nezeu s-o bată, caută și aici. își caută 
vocația. De treizeci de ani o caută, 
și tot de treizeci de ani n-o găsește... 
Mereu e ceva care nu-i place. Me
reu își dă seama că el nu dă totul, 
că el ar putea mai mult...

Tot din cauza purității, n-are nici 
un prieten. Toți prietenii l-au de
zamăgit. Nici unul n-a corespuns 
înaltelor lui exigențe. A rupt toate 
relațiile. Vrea o relație foarte pură, 
și în vălmășagul acestei metafizice 
zbateri a uitat să dea înapoi banii 
pe care i-a luat cu împrumut.

Stă singur cu puritatea lui și și-o 
ronțăie de ani de zile... Stă singur 
și șe hrănește cu excelenta părere 
pe care și-a făcut-o despre sine... 
Cum Dumnezeu nu i se face leha
mite de atîta puritate?



varietati

vităvercea...
s

Și uite-așa! Intr-o bună zi, cuprins de o ură sfintă, Samson s-a răzvrătit și — fără rezerve — a trecut de partea 
furioșilor, a nonconformiștilor, a protestatarilor. Samson nu mai recunoaște nici legile oamenilor, nici pe cele ale naturii, 
nici pe cele ale cinegeticii, nici ale moralei, nici tradiții, nimic, nintic, nimic. Pînă cînd o să-și mai permită domnul Henry, 
șoricarul nesuferit, să-l terorizeze, în numele nu știu cărui «așa a fost mereu»? Pînă cînd o să dispună nepedepsit de dreptul 
lui la viață și la ronțăit în tihnă o foaie de varză? Cînd, cine și de ce a decretat că Henry șoricarul are dreptul să-l 
inhațe pe Samson iepurele și cînd, cine și de ce a spus că lucrurile n-ar putea să arate tocmai invers ?
Nu, nu! Lucrurile pot arăta și tocmai invers. Iar fotografiile noastre nu fac decît să ateste treaba asta, oricît de incredibilă 
ar părea.

bun voiaj, 
mister Dust!

Și-a luat pălăria 
și valiza, baston n-are, 
și a pornit in călătorie 

pe calea aerului 
de la San Diego 
— California — 

la Aurora — Ohio.
Vă rugăm să binevoiți 

a observa 
că onorabilul mister Dust, 

cunoscută vedetă 
de acvariu, 
nu a uitat 

. să-și pună în bagaj 
periuța cu care-și dichisește îndelung 

mustățile 
atunci cînd apare 

în public.

Poștașului îi este tot mai greu să dea 
răspunsuri tuturor solicitanților la aceas
tă rubrică. Din acest motiv va lămuri unele 
probleme în mod operativ, în cazul cînd 
se telefonează la 15 42 64 (între orele 
7,30- și 10) și va trimite răspunsuri — prin 
poștă — de preferință în cazul cînd. cei 
interesați vor să afle unele amănunte 
despre asigurările de bunuri și de per
soane practicate de ADAS vor renunța 
la anonimat Tuturor celor care au între
bat de ce nu se mărește spațiul acordat 
acestei rubrici, le răspund rugîndu-i să 
privească... în jur! .Se publică o varietate 
atît de mare de materiale, pe diferite pro
bleme, încît spațiul acordat «Poștei 
ADAS», în acest context, este mai mult 
decît satisfăcător. Dar, dacă vom gospo
dări bine fiecare rînd...

TUTI MAFTOIU, Loco. O măsură de 
prevedere pentru ca fiica dv. să primească 
o anumită sumă, la o dată ce doriți să o 
stabiliți de pe acum, poate fi luată prin 
încheierea ASIGURĂRII CU TERMEN 
FIX. Suma asigurată poate fi de 10 000 de 
lei sau mai mare, crescînd cu fracțiuni 
de cîte 5 000 de lei. Aceasta se plătește 
persoanei înscrise în poliță (ca beneficiar) 
la expirarea asigurării. Primele de asigu
rare se mai pot plăti anual, semestrial, 
trimestrial sau lunar. Ele se calculează 
ținîndu-se seama de vîrsta asiguratului 
la încheierea asigurării, de durata asigu
rării, durata plății primelor și — desigur — 
de valoarea sumei asigurate.

VASILE ALBALA, Loco. Nu aveți 
dreptate. Asigurarea de accidente se poa
te încheia și pentru sume convenite cu 
Administrația Asigurărilor de Stat, nu 
numai pentru sume fixe (10 000 de lei 
pentru invaliditate permanentă totală și 
5 000 de lei pentru deces — sau dublul ori 
triplul acestor sume), așa cum afirmați 
dv. La stabilirea primei se ține seama și 
de profesie nu numai de locul de muncă.

G.C., lași. Vă comunic următoarele: 
asigurarea autoturismelor se poate în
cheia atît pentru cazurile de avarii (deci, 
separat), cît și pentru cele de despăgubiri 
civile. Se poate încheia, desigur, și o 
asigurare pentru ambele situații. Reflec
tați și hotărîți!



EXCELENTO
CANTABILE!

Din vremea, nu prea îndepărtată, cînd se 
îndeletniceau exclusiv cu acompaniamentul 
în spectacolele altora, au păstrat, toți laolaltă 
și fiecare în parte, cel puțin două calități — 
rarisime în lumea estradei — modestia și 
discreția. Două calități care, după părerea 
noastră, au fertilizat terenul pentru trece
rea grupului «Cantabile» de la acompania
ment la spectacole proprii. Dar despre epoca 
în care era doar o formație «de ison» mai 
trebuie spus un cuvînt. Să-l lăsăm însă spus 
*— univoc — de alții:

Josephine Baker, pe scena ultimei ediții a 
«Cerbului de aur», cu un gest larg și elegant 
către grupul acompaniator: «Mulțumesc a- 
cestor șase magnifici...»

Connie Francis, după neuitatul ei recital 
de la același festival: «Ceea ce regret, e că 
în programul meu am avut partituri de a- 
companiament vocal doar pentru două bu
căți. Dacă aș fi știut ce poate «Cantabile», aș 
fi venit cu aranjamente de sextet vocal pen
tru întregul repertoriu...»

Marie Laforet, cu același prilej: «Pentru 
prima oară în cariera mea artistică am cîntat 
o piesă (referire la fermecătoarea «Lu
ciana»— n.n.) acompaniată fiind de o forma
ție corală. Sînt extrem de satisfăcută de 
experiențași de colaborarea cu «Cantabile»..

Și, în fine, tot la vremea în care «Canta
bile» acompania doar, trebuie să ne întoar
cem ca să ne explicăm, măcar în parte, setea 
nepotolită de diversitate și de nou care-i 
animă deopotrivă pe cei opt — apar predi
lect în formație de șase — în alcătuirea pro
priului repertoriu. Le-au trecut prin mînă 
atîtea partituri, în atîtea stiluri interpreta
tive — de la chansonul Josephine! pînă la 
tangoul explozivului Raphael, încît, credem 
noi, aici trebuie căutat unul dintre izvoarele 
explorărilor pasionate ale grupului «Can
tabile» în cele mai neașteptate zone ale 
creației muzicale, de la preclasici la ultra
moderni. Se înțelege însă că hotărîtoare în 
profilarea repertoriului rămîn solida cultu
ră muzicală a membrilor grupului, cultul lor 
pentru valorile autentice. Doar așa ne vom 
lămuri prezența în repertoriul lor actual și 
de perspectivă a unor prelucrări din Vivaldi, 
Purcell, Bach, Gluck (solo, Smaranda Tos
cani), alături de prelucrări -de folclor româ
nesc ca Mugur-mugurel, Pastorala, Paparu
dele, Ciuleandra (incluse în discul «Electre- 
cord» intitulat «Roumanian Pop Music»,dar 
de pe coperta căruia numele «Cantabile» a 
fost, foarte regretabil, omis); prezența paro
diilor de un scînteietor umor muzical după 
arii celebre din Trubadurul, Carmen (solo, 
Mircea Mihalache), Rigolettoși a pantomimei 
(imaginați-vă o formație vocală completa
mente... mută) după «O noapte furtunoa
să», alături de șlagăre (pe cît ne este posibil 
am evitat folosirea cuvintelor «muzică u- 
șoară», improprii și demonetizante pentru 
arta autentică) ca Malaguenia, Lady Mary sau 
Amo te, solo te.

Formație de tineri într-o foarte largă 
accepție a cuvîntului, «Cantabile» s-a lăsat 
și ea sedusă în încercarea de a folosi vocea 
omenească altcum decît ca voce omenească. 
Ca instrumente de suflat din lemn uneori, 
ca instrumente cu coarde de ciupit alteori, 
iar cîteodată chiar ca instrumente muzicale 
încă neinventate... N-au pretenția de a fi 
deschizători de drumuri. Dimpotrivă, sînt 
gata să se plece cu respect în fața unor pio
nieri precum Swingle Singers. Dar nici nu 
pastișează, nici măcar sub pretextul «inspi
rației». «Cantabile» își caută, cu trudă multă, 
căi proprii de exprimare. Asta nimeni nu o 
poate contesta.

Și ce este de fapt propriu grupului «Can- 
tabHe»? Vocile frumoase, bine dozate și per

de E. DASCĂLU
Fotografii de Elena GHERA

fect armonizate, cu efecte sonore surpriză, 
de la coloratura sopranei Smaranda Toscani 
pînă la vibrația basului Dorin Munteanu? 
Sau fantezia, grația, rafinamentul nuanțări
lor? Sau îmbinarea savantă a expresiei muzi
cale cu arta actoricească? Cine știe? Oricum, 
în cuvinte e greu să convingi. O asemenea 
prezentare s-ar fi încheiat, firesc și folositor, 
cu argumentul suprem: „...ascultați acum 
piesa, cutare, de cutare, în interpretarea 
grupului vocal «Cantabile»“«Neputincios, ia- 
tă-l pe semnatarul acestor rînduri regre- 
tînd, pentru prima oară în viață, că lucrează 
la o revistă scrisă și nu la televiziune, radio, 

«Electrecord»,fie și la o fabrică de benzi de 
magnetofon, dacă așa ceva există. Autorul 
textului o invidiază pe însăși colega sa, foto
reportera, care a avut mai multe posibilități 
să prezinte figurile membrilor ansamblului 
pe care, fără nici o reticență, îl denumește 
«Excelento Cantabile».

Soprana Ileana STROE, mem
bră a Corului RTV. Privin- 
du-i ochii, nu știm dacă numai 
în glumă colegii eî din grupul 
«Cantabile» i-au propus să se 
pr gătească pentru rolul 
Doamnei Butterfly.

Magda BUCIU, soprană și — 
atunci cînd e nevoie — pia
nistă acompaniatoare, profe
soară de muzică.

Altista 
Ani MOLLA, 
artistă 
lirică 
a Studioului 
Conservatorului 
«Ciprian 
Porumbescu».

Soprana Smaranda TOSCANI, demnă 
continuatoare a tradițiilor unei cunos
cute familii de muzicieni români, artis
tă lirică a Studioului Conservatorului 
«Ciprian Porumbescu», îndrumătoarea 
și sufletul grupului.

Tenorul Mircea MIHALACHE. Tenor, 
dar dacă vrea e și «soprană» luînd acute 
de o uimitoare strălucire, rafinatul 
umorist al grupului.

Tenorul Octavian MARȚIAN, 
artist liric al Studioului Con
servatorului «Ciprian Porum
bescu».

Baritonul Nicu MOROAICÂ, student^ 
la conservator.

.ja*.
Basul Dorin MUNTEANU, 
profesor de vioară.

CVI



A APARUT DETERGENTUL
ANULUI

1970
Noul detergent lichid 
reînnoiește rufele dv.

Detergenții «DEVAL» 
nu cunosc cuvîntuî imposibil! 

Pentru DEVAL nu există 
pete persistente, 

cu neputință 
de înlăturat.
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varietăți
ireproșabila linie 
a noului tip 
Ford Cortina
Se perindă necontenit vizitatorii expoziției auto de la 
Londra și rămîn muți de admirație în fața noului tip 
Ford Cortina 2000. Organizatorii respectivului stand 
asigură că privirile tuturor sînt atrase de extraordi
nara linie a mașinii și nicidecum de actrița de film 
de origine norvegiană Julie Ege, care doar întâmplător 
s-ar fi așezat pe capota mașinii și în nici un caz in 
scopuri de reclamă așa cum pretind gurile rele...

POSTA ROMANA l

filatelie
Mărcile cu tematica reproduceri de artă au intrat de mulți ani in circuitul poștal. Frumusețea tablourilor reproduse, 
îndeosebi opere de mare valoare artistică aflate în patrimoniul muzeelor naționale, condițiile grafice excepționale 
în care sînt realizate — în policromie, pe hîrtie specială, le fac tot mai îndrăgite de către colecționari.
Pentru filateliștii care se preocupă de tematica «artă», le anunțăm o surpriză. în pregătire, la Fabrica de timbre, 
se află o nouă emisiune formată din 6 valori și o coliță care va ilustra tablouri reprezentând scene de vînătoare. 
Temă de o delicată frumusețe, vînătoarea a constituit subiectul preferat al numeroși pictori mai ales din școlile 

flamandă, spaniolă și franceză.
Tablourile reproduse se află expuse la Muzeul Brukenthal din Sibiu și ilustrează scene de vînătoare, opere ale 

flamanzilor: JACOB JORDAENS, JAN FYT, ADRIAEN de GR YEFF și FRANS SNYDERS precum 
și tablouri de DOMENICO BRANDI din școala italiană și JEAN-BAPTISTE OUDR Y din școala franceză. 
Seria este formată din 6 valori: 10, 20, 35, 60 bani,1,75, 3 lei și colița 5 lei.
Ca de obicei seria filatelică va fi completată și de apariția unui set format din 3 plicuri, prima zi a emisiunii, 
obliterate cu o ștampilă specială.

precum 
pe pămînt 

asa 
si-n cer!
.9

Nimic mai pămîntesc 
decit o stație de benzină, nu? 

Ei bine, 
iată o stație de benzină 

care zboară, 
precum un înger.

Se înțelege 
că londonezii n-au parte 

în fiecare zi 
de un asemenea spectacol: 

prin fața 
clădirii Parlamentului, 

deasupra Tamisei, 
la -înălțimea 

faimosului Big Ben, 
pendulează elegant 

în aer 
o stație de benzină 

agățată 
de un puternic elicopter 

care o va duce 
în cartierul Chemsford 

unde-și va relua 
pămînteasca menire.

înțelepții
printre noi

a GERARD DE NERVAL era bolnav de malarie. 
Trei medici la modă îl îngrijeau. Cînd cineva îl întrebă de ce 
boală suferă, scriitorul răspunse:

— Am o criză de friguri complicată cu cîțiva doctori.
• SOCRATE fiind întrebat dacă recomandă căsătoria, 

a răspuns:
— Dacă ai noroc să dai de o femeie bună vei fi fericit; 

în caz contrar vei deveni filozof.
» înainte de căsătoria fiului său mai mare, CHARLIE 

CHAPLIN l-a sfătuit:
— Cel mai important lucru,băiete, să n-o contrazici nici

odată. Ajunge să aștepți cu răbdare pină își schimbă ea sin
gură părerea.

» într-o zi, în fața regretatului BOURVIL se povesteau 
diverse lucruri despre oamenii distrați.

— Și eu sînt unul — zise actorul. Sînt atît de distrat încîl 
uneori îmi dau sfaturi singur și apoi nu le urmez, crezind că 
mi le-a dat soția mea.

0 ALBERT EINSTEIN a fost întrebat odată de un 
flecar dacă poate să-i explice deosebirea dintre Timp și 
Veșnicie.

— Din păcate acest lucru mi-e cu neputință, căci dacă mi-aș 
face timp să vă explic toate astea, ați avea nevoie de o veș
nicie ca să le înțelegeți.

• BERNARD SHAW a fost invitat la o petrecere. A 
doua zi un cunoscut îl întrebă cum s-a distrat.

— Dacă n-aș fi fost eu prezent, aș fi murit de plictiseală...
• Un amic i-a dedicat lui JEAN COCTEAU o carte și 

sarcasticul poet i-a trimis această scrisoare de... mulțumire:
«Dragă amice, citind cartea ta am adormit. Dormind, am 

visat că citesc cartea ta. Atunci m-a cuprins o plictiseală 
așa de rnare incit... m-am deșteptat».



GETAT
ETERNA

văzută de 
primul ei gospodar

Interviu acordat „FLĂCĂRI 1“ de primarul Romei,
Clelio DARIDA

Primarul Romei, Clelio Darida, 
și salutul său adresat cititorilor «Flăcării».

Cu o sută de ani în urmă, o salvă de tun trasă de 
trupele italiene deschidea o breșă în zidul care în
conjura Roma, aproape de Porta Pia. Bersaglierii 
(un corp de armată specializat) laolaltă cu alte unități 
italiene pătrundeau în oraș, punînd pe fugă soldații 
papali. Era în 20 septembrie 1870, zi care a consem
nat ultima bătălie a mișcării italiene numite Risor- 
gimento.

O dată cu capitularea soldaților papali la Porta 
Pia a luat sfîrșit suveranitatea politică a papilor 
asupra orașului. Papa Pius al IX-lea a fost nevoit să 
cedeze Roma, care din acest moment a devenit 
capitala Italiei.

Păstrîndu-și valorile trecutului, considerate drept 
un patrimoniu al civilizației europene, al întregii 
lumi, «Cetatea Eternă» a suferit de-a lungul acestor 
o sută de ani mari transformări. Cu cei circa trei 
milioane de locuitori ai săi, Roma este în prezent 

cel mai mare oraș al Italiei, în vreme ce, cu un veac 
în urmă, număra doar o populație de 200 000 oameni.

Creșterea demografică pe care continuă s-o înre
gistreze Roma presupune o permanentă preocupare 
din partea municipalității pentru menținerea unui 
echilibru social-economic, pentru diverse probleme 
cu caracter tehnic, ca transporturile în comun, 
construcțiile etc Dar problema cea mai acută a 
Romei rămîne traficul: orașul riscă să moară sufocat. 
La Roma circulă actualmente un milion de automo
bile, care așezate în «șir indian» ar forma o coloană 
lungă de trei mii de kilometri. Despre toate acestea 
vorbește în paginile de față primarul capitalei italiene, 
dl. Clelio Darida, într-un interviu pe care a avut bună
voința de a-l acorda — special pentru cititorii «Flă
cării» — corespondentului revistei noastre la Roma, 
Michele RUBINI.

întrebare: Roma, importantă metropolă europeană, este 

confruntată cu o serie de probleme acute, specifice de altfel 
tuturor marilor orașe moderne. în calitate de prim gospodar 
al capitalei italiene, ne puteți menționa cîteva dintre acestea 7

Răspuns: în cadrul mai larg al problemelor de urbanis
tică și în strînsă interdependență cu acestea este vorba, 
între altele, de construcțiile de locuințe și cele cu caracter 
social-cultural, de realizarea descentralizării administrative 
și îmbunătățirea eficienței serviciilor comunale, de proble
mele circulației și, în fine — dar nu pe ultimul plan — de 
chestiuni de ordin financiar.

întrebare: Ne puteți prezenta ceva mai pe larg situația 
in domeniile cele mai stringente?

Răspuns: Desigur. Să începem cu atît de dificila proble
mă a circulației. Cu atît mai dificilă cu cît aici trebuie avută 
in vedere îmbinarea asigurării securității circulației auto
vehiculelor și pietonilor cu protejarea valorilor artistice

(Continuare în pag. 32)



Roma 
văzută de la 100 m 
înălțime.

Fontana di Trevi — 
se pare că este 
nu numai unul 
dintre monumentele de artă 
ale Romei, 
ci și... o sursă auxiliară 
de venituri 
pentru municipalitate 
datorită monedelor 
aruncate de turiști aci 
și care se cifrează, 
potrivit unor surse, 
ia zece milioane lire lunar.

Castelul k
San-Angelo. v



dialog cu cititorii
de H. DONA

„CETATEA 
ETERNA

sport
de Emanuel VALERIU

Cititor de multă vreme al revistei noastre, tovarășul 
Titus Condrea din Brașov se dovedește a ne fi și un bun 
prieten: ne comunică observațiile dumisale, apreciază ce 
este de apreciat, critică mai ales ceea ce merită să fie criticat 
și prezintă și propuneri menite să îmbunătățească activi
tatea noastră. Ne vom opri, de data aceasta, la cîteva remarci 
cu privire la reportajele, anchetele, articolele, informațiile 
pe teme economice. Tov. Condrea respinge de la început 
afirmațiile celor care susțin că materialele pe asemenea 
teme ar fi «fatalmente» mai puțin interesante și că cititorii 
(sau, cel puțin, marea lor majoritate) ar prefera totdeauna 
materiale mai senzaționale sau mai «relaxante». «Nu există 
om, afirmă cititorul brașovean, care să nu fie implicat, 
într-un fel sau altul, în activitatea economică și care, în 
orice caz, să nu se întîlnească, absolut în fiecare zi, cu con
secințele acestei activități. De fapt, nu există materiale 
care să intereseze virtual mai multă lume ca cele economice». 
Lucru perfect adevărat ; dar de la virtualitate la realitate 
poate să fie, uneori, o distanță mare și, intr-adevăr, multe 
reportaje și articole economice nu reușesc «să treacă 
rampa», nu stîrnesc interesul cititorilor. Cauza constă, 
după părerea tov. Condrea, în faptul că asemenea texte 
nu aduc totdeauna lucruri realmente noi, că ele repetă sau 
completează — dar pe aceeași linie — lucruri cunoscute 
din presa cotidiană, centrală sau locală. Soluția ar fi, după 
opinia cititorului nostru, ca «Flacăra» să-și îndrepte atenția 
în două direcții principale: a) prezentarea evenimentelor 
excepționale din domeniul construcției economice în ceea 
ce au ele mai insolit și mai puțin cunoscut (și, în această 
privință, rolul ilustrației fotografice de calitate ar fi foarte 
mare) și b) dezbaterea îndrăzneață a unor probleme spinoa- 
se,care sînt sau pot deveni de interes general, a unor pro
bleme în care «lucrurile nu sînt complet așezate». „Vă 
propun un ciclu care să se întindă pe zeci de numere, 
scrie tov. Condrea, un ciclu care să se intituleze, după 
modelul lui Labiș, «Lupta cu inerția»,și în care să fie combă
tută nu numai inerția rudimentară și grosolană de tipul 
indolenței și iresponsabilității crase, ci și inerția «subtilă» 
care îmbracă, uneori, maJca inițiativei și febrilității crea
toare".

Am rezumat cît am putut de fidel scrisoarea primită 
din Brașov, pentru că ni se pare că ea atinge realmente 
chestiuni esențiale și pentru că ideile cuprinse în ea merită 
cea mai mare atenție. De aceea, asupra unor aspecte ne 
vom mai permite să revenim.

într-o scrisoare din Tîrgu Mureș, cititorul Ch. Strete se 
plînge de unele serioase dificultăți în aprovizionarea cetă
țenilor din orașul dumisale. Din păcate, fenomenele semna
late nu sînt proprii numai orașului de pe Mureș și revista 
noastră — ca și alte publicații — s-a ocupat și se ocupă 
în continuare de aceste chestiuni. Credem că forma cea 
mai eficace de colaborare între noi și cititori în acest dome
niu ar fi ca aceștia din urmă să ne semnaleze operativ, con
cret. punînd punctul pe i, situații de acest fel iar noi să 
găsim metodele cele mai grăitoare pentru a alerta opinia 
publică și forurile responsabile, pentru a critica pe vinovați 
și a prezenta soluții de remediere. în această lumină, nu ni 
se pare că tov. Strete are dreptate, cînd, într-o scrisoare 
ceva mai veche, critica televiziunea pentru folosirea unei 
metode, în fond, ingenioase: aducerea pe teren (adică pe 
cîmp) a responsabililor unor direcții agricole, smulși din 
tihna muncii de birou.

într-o scrisoare a cititorului Ion Dobrescu din Cîmpulung, 
cu privire la unele seriale prezentate la televiziune, 
reținem cîteva idei de bun-simț: «Nu văd de ce ar fi o tră
dare, un sacrilegiu, ecranizarea, din moment ce aduce, 
prin imagini mai mult sau mai puțin veridice, epoca, eroii, 
personajele operei respective. Cartea o citesc — evident 
— mai puțini oameni, ecranizarea o văd milioane și tot 
este un act de cultură... Tocmai ecranizarea a fost acel 
imbold care m-a determinat să recitesc, să fac suprapuneri, 
să completez lipsurile, să întregesc opera...». Perfect de 
acord; să ni se permită, însă, sublinierea a două condiții: 
a) cartea ecranizată trebuie să aibă un minimum de valoare 
care să justifice ecranizarea și b) nu orice ecranizare este, 
automat, un act de cultură, ci numai aceea care se înscrie 
în cadrul unui anumit perimetru valoric. Deci, nu consti
tuie o crimă de lăse-cultură și lăse-opinie publică dacă mai 
critici cîteodată 6 ecranizare slabă.

Și fiindcă tot vorbim de televiziune, să cităm din scrisoa
rea— altminteri foarte amabilă — a cititorului Alexandru 
Ambăruș din Tîrgu Ocna: «Ar fi bine ca programul TV să 
nu-l mai publicați în felul acesta. Mai bine de loc. Nu se 
poate alege nimic din această „alegere“».E bine să precizăm 
că nu intenționăm să publicăm un program TV, nici măcar 
rezumat. în pagina de «Memento», ne permitem doar 
cîteva recomandări, întemeiate pe ceea ce știm dinainte 
despre unele emisiuni, dar nu lipsite, firește, de o doză 
de subiectivitate. Desigur, fiecare telespectator își face 
singur selecția, dar dacă recomandările noastre îl pot 
ajuta (așa cum reiese din multe ecouri) considerăm că 
ne-am făcut datoria.

(Urmare din pag. 30)

și a pitorescului orașului. Dar să încerc să înfățișez ce s-a 
întreprins pe acest tărîm. De pildă, au fost create numeroa
se spații — adevărate «oaze» — rezervate exclusiv pieto
nilor: piața Fontana di Trevi, piața Margana, via Margutta, 
piața Farnese, via S. Calisto. Începînd cu luna aceasta se 
trece la o nouă reglementare a circulației în centrul istoric 
al orașului, prevăzîndu-se închiderea arterei «Via dei 
Corso»,pe o mare porțiune,pentru mașinile particulare. 
O altă inovație importantă o va constitui marele «patrula
ter», unde doar mijloacele de transport public vor putea 
circula în ambele sensuri, în timp ce pentru restul vehicule
lor vor fi introduse foarte severe restricții.

întrebare: Dar despre situația în domeniul urbanisticii 
ce ne puteți spune ?

Răspuns: Impulsurile multidirecționale, care au carac
terizat dezvoltarea nearmonioasă a orașului pe plan urba
nistic, au creat neajunsuri administrației comunale. Prin 
transpunerea în viață a actualului plan general de sistemati
zare se remediazăîntrucîtvaaceste neajunsuri. Un exemplu: 
la o mai bună sistematizare urbanistică a orașului va con
tribui și realizarea lui «Asse Attrezzato», cea mai impună
toare operație urbanistică prevăzută de planul de siste
matizare a Romei. Prin aceasta se înțelege o mare arteră 
înzestrată cu pasaje suprapuse, pasaje subterane etc. — 
într-un cuvînt degajarea circulației și toate elementele 
tehnice de natură să asigure rapiditatea și securitatea circu
lației. Este de asemenea prevăzută crearea a două cartiere 
— Centocelle și Pietralata — care trebuie să se unească 
cu cartierul EUR pentru a da o nouă «respirație» orașului. 
Și pentru că a venit vorba de construcții trebuie spus că 
problema locuințelor este poate cea mai dramatică proble
mă a orașului, atît din cauza imigrației din ce în ce mai 
intense (50-60 mii de persoane se stabilesc anual la Ron 
cît mai ales din cauza prezenței pe teritoriul său a ui 
barăci și locuințe insalubre. Activitatea desfășurată de 
municipalitate în acest domeniu s-a concretizat, în cursul 
acestui an, prin predarea unui număr de 1 117 locuințe 
unui număr egal de familii care locuiau în barăci. în plus, 
a fost hotărîtă achiziționarea la Ostia a șase mici vile și, 
îndată ce se va dispune de mijloace financiare prin vînzarea 
unor terenuri ale statului, va putea fi concretizat planul de 
achiziționare a circa 1 000 locuințe. La Acilia s-a început 
construirea unui număr de 68 locuințe.

întrebare: Care este situația construcțiilor școlare?
Răspuns: Construcțiile școlare constituie o problemă 

deosebit de acută întrucît populația de vîrstă școlară este 
în continuă creștere, datorită imigrației pe scară largă spre 
orașe, și, mai ales în ultimii ani, datorită introducerii obliga
tivității școlii pînă la vîrsta de 14 ani. Noi am abordat proble
ma printr-un plan de măsuri pe termen scurt, care prevede 
intervenția în acele zone în care se manifestă mai acut 
nevoia și un program pe termen lung, care trebuie să ducă 
în cele din urmă la egalarea disponibilităților cu necesitățile. 
La prevederile bugetare anterioare s-au adăugat în 1969 
circa șase miliarde lire pentru cincisprezece școli; alte 
opt miliarde vor fi destinate, pînă la sfîrșitul anului 1970, 1 
construirii unui alt număr de 20 școli; adăugind la aceste 
sume cele 29 miliarde obținute prin legea GUI, în cursul 
acestui an vor fi destinate construcțiilor de clădiri pentru 
școli circa 63 miliarde lire. în perioada 1969-1970 au fost 
predate autorităților școlare 1 827 săli de școală.

întrebare: Toate cele menționate reprezintă, desigur, 
pentru municipalitate un uriaș efort economic. Cum i se poate 
face față?

Răspuns: Se resimte într-adevăr nevoia unor mijloace 
financiare suficiente. Cu atît mai mult cu cît deficitul buge
tar a atins deja un nivel de 1 400 miliarde la ultimul bilanț. 
Această situație trebuie să-și găsească o rezolvare eficientă, 
definitivă. Căci debitele apăsătoare și modestia resurselor 
actuale (sumele provenite din impozite abia ajung pentru 
a șe face față cheltuielilor curente) nu permit începerea 
rezolvării unor programe substanțiale.

întrebare: Puteți să ne vorbiți și despre unele preocupări 
privind viitorul «orașului etern» ?

Răspuns: Pentru a găsi o rezolvare corespunzătoare 
a problemelor pe care le ridică viitorul pentru Roma, 
trebuie pornit fără îndoială și în mod inevitabil de la situația 
existentă în momentul de față. Nu dorim o Romă gigantică, 
populată cu milioane și milioane de oameni, adică un mega
lopolis, după modelul orașelor americane sau japoneze; 
obiectivul nostru este să redăm Romei dimensiuni omenești, 
chiar în procesul său de creștere naturală, încercînd să-i 
dirijăm, pe cît ne este cu putință, dezvoltarea urbanistică, 
însă pentru a înfăptui acest lucru avem nevoie de o orien
tare nouă și în politica generală a țării. Avem astfel nevoie 
de o nouă lege urbanistică pentru a putea în sfirșit să satis
facem cerințele de locuințe populare, avem nevoie de noi 
mijloace pentru a rezolva probleme grave ca aceea a circula
ției, a școlilor, a instalațiilor de purificare a apei și a aerului, 
avem nevoie de legi noi care să reglementeze raporturile 
dintre municipalitate și autoritățile centrale, în special 
in ceea ce privește elementele de ordin financiar.

Veniți la parastas?

Așadar, mai înainte de a se fi uscat lacrimile bucuriei, 
tristețea s-a abătut peste capetele incendiate de entuziasm, 
alegînd tot o zi de miercuri spre a izgoni (deocamdată te
oretic) cele trei echipe românești de fotbal, săltate peste 
primul prag al unor competiții internaționale, ceea ce a 
făcut ca izvorul lacrimogen să se adape acum de sub stînca 
tristeții. Plîngem, prin urmare și la bine și la rău, sîntem, 
cum s-ar zice, consecvenți... Cît de consecvenți însă? Să 
vedem.Cînd U.T.A. s-a făcut de pomină, în meciul cu Legia, 
anatema i-a fost aruncată ca un bolovan de plumb drept 
în fruntea prestigiului ei de campioană, iar federația-mumă 
s-a spălat pe mîini uitînd chiar că nu-i asigurase, la timpul 
potrivit, un program internațional cît de cît corespunzător. 
Dinamo—Bacău, echipă nebăgată în seamă decît atunci 
cînd trebuie să «cedeze» un punct sau două colegei sale 
mai «mari» din București și să le răpească altora alte două 
puncte în clasament, pe teren propriu, a reușit să se men
țină ceva mai mult într-o cursă internațională, profitînd 
tocmai de lipsa de interes a oficialității. Nimeni n-o credea 
capabilă, nici chiar federația-mumă care nu-i dăduse pri
lejui să aibă un calendar extern necesar rodajului în vederea 
călirii la temperatura fotbalului european.

Anul acesta, tocmai cînd forul diriguitor al jocului res
pectiv ne anunță că acordă libertate cluburilor în privința 
întilnirilor cu alte echipe, Universității-Craiova i se inter- 
zic jocuri peste hotare deoarece nu și-a realizat șansele în 
competiția în care fusese înscrisă.

in schimb, cînd U.T.A., Steaua și Dinamo treceau toate 
dintr-o dată în turul secund al cupelor puse în disputa 
unor formații de pe continent, federația-mumă se lăsa lău
dată pentru niște succese de care nti era responsabilă.

Citeam, cu tristețe, astfel de aprecieri și așteptam ca în 
comunicatele, destul de frecvente în ultima vreme ale 
F.R.F., să găsesc un rînd prin care aceasta să se dezică de 
osanalele ce i se adresau, știind că atunci cînd treburile 
merg bine toți se înfig la bucate iar cînd ies prost echipele 
și chiar jucătorii sînt chemați la plată.

Desigur, cunoscînd decalajul valoric dintre lotul națio
nal și formațiile de club, revirimentul ce se anunța în rîndul 
celor din urmă avea darul să producă satisfacție deoarece 
el indica o punere de acord a unor rezultate cu celelalte. 
Bucuria a izbucnit însă printr-un robinet aflat sub o teribilă 
presiune și care acum a trebuit să fie înșurubat mai strîns, 
ceea ce — evident — provoacă nu numai tristeți, ci și 
dificultăți... tehnice.

Apreciind, la modul general, situația din fotbal și chiar 
din sport, luat ca atare, trebuie să vedem în ce măsură ex
ploziile afective — în ambele sensuri: satisfacție și deza
măgire— trebuie să funcționeze? Am mai spus-o aci, și 
tocmai de aceea îmi îngădui s-o repet, o întrecere sportiv: 
este deschisă oricărui rezultat și cel care avansează îr 
arenă se obligă să accepte și succesul dar și înfrîngerea 
Totul este cum știe să le primească. Aflînd că o federație 
(și acum nu mă refer decît parțial la cea românească) ii 
măsuri de pedepsire a celor care n-au cucerit victoria, ni 
mă pot simți bine, mai cu seamă dacă echipele sînt de ama
tori. Cu profesioniștii lucrurile stau alt fel deși tocmai dir 
tabăra lor n-am prea auzit despre atari măsuri, in fond 
orice întrecere trebuie să aibă un învingător și un învins 
Nu ne place, bineînțeles, să ne numărăm printre cei dir 
urmă, dar nu văd de ce să ne predăm disperării în acesi 
caz? Că insuccesele își au explicația lor, iată marele adevăi 
care se impune a nu fi ignorat, ci dimpotrivă disecat pîn< 
la substanță. Cînd U.T.A. pierdea la Legia ne gîndeam ci 
Steaua ori Dinamo ar fi apărat mai bine fotbalul nostru 
Acum, toate trei echipele au pierdut.Nu cumva crederr 
prea mult în calitatea soccerului autohton? Nu cumva nr 
schimbăm prea des macazul convingerilor? Nu cumva n< 
pripim să tragem concluzia unei valori mai înainte ca munc: 
in profunzime, destinată redresării fotbalului, să fi putui 
da roade? Nu cumva ne este rușine s-o recunoaștem des 
chis, da, nu stăm prea bine cu jocul acesta de lingă inimă 
practicat însă cu piciorul? Acum trăim iarăși un momea 
greu, un impas. Cei care dansau ca la nuntă acum 3-4 săp 
tămîni, unde sînt? Să poftească și la parastas...

P.S. O primă dare înapoi s-a și înregistrat: echipa națio 
nală nu mai joacă cu cea olandeză A.D.O. Deci renunțărr 
la program intens, după ce de-abia îl acceptasem. Dec 
cluburile s-au plîns. Deci confuzia veche se perpetuează 
Păcat!



varietăți
UMOR DE PESTE HOTARE

MIHAIL
SADOVEANU

—Puțin mai sus, tată!

nierul de jandarmi din Malu Surpat, 
personaj din romanul «Mitrea Cocor» 
■^Argint! 5) Usturoi moldovenesc — 
Loc de odihnă pentru puști. 6) Interjecție 
birjărească — Organul de respirație 
al vulcanului — Din. nou în ziare! 7) 
Prefix drept — Urare de bine. ,8) Frații 
Jderi — în scris! — Se împlinesc 90 de 
la nașterea lui Sadoveanu. 9) Gîze! — 
Nu prea avansează — Mare descoperire 
rebusistă în materie de agricultură. 10) 
Stofă de mătaseX Astfel Gala Galac- 
tion. 11) Le încurcă și le descurcă rebu- 
siștii — Revistă bucureșteană al cărei 
colaborator a fost și Mihail Sadoveanu 
(2 cuv.). 12) Personaj din romanul «Bal
tagul» — In aceeași măsură — Pescar! 
13) Nu-i lipsește nimic — Localitate din 
balta rîului Jijia unde Nechifor Lipan își 
trimitea ciobanii cu oile la iernat.

tiv din unele opere istorice ale lui Mihail 
Sadoveanu — Agitat dar nu chiar de tot! 
8) Pe această stradă din orașul Fălticeni 
la nr. 45 locuia Mihail Sadoveanu — Se 
ține de motocicletă. 9) Liră știrbă! 
— ...la la — Atac. 10) în anul 1923, la 
data de 9 a acestei luni, Mihail Sadoveanu 
își rostește discursul de recepție la 
Academia Română — Personaj aproape 
nelipsit din operele lui Mihail Sadoveanu. 
11) Plin dar nu prea! — Plantă agățătoare 
— Zeița abundenței la romani. 12) Sală 
universitară — Cai — Bun simț. .13) 
Șuvoaie mari de apă (fig.) — îl însoțeau 
pe Mihail Sadoveanu la vînătoare.

Alexandru GALIȘ

Dicționar: HATAIA, OPS.

Dezlegarea jocului «LUATE AȘA CUM SÎNT», apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) VINATOR — AVAR. 2) URUMA — UITARE. 3) LITERALMEN
TE. 4) CS — RADIALI — D. 5) AICI — MUTATA. 6) N — ACEI — ENORM. 7) 
IC — INTERES — I. 8) AB — ȚEPI — ION. 9) PRETORIAN — MA. 10) AUTORE
GLAT!. 11) TORS — OINIST. 12) PANTEON — IRAN.
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CU PARTICIPAREA 
TUTUROR

CAILE SOLUȚIONĂRII 
POLITICE

APROPO
DE QUEBEC

Vibrant mesaj umanist chemat să contribuie la abordarea 
și rezolvarea lucidă, .realistă, a problemelor majore ale 
vieții internaționale, cuvîntarea rostită de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu la înalta tribună a Adunării Generale a 
Organizației Națiunilor Unite continuă să fie în centrul 
atenției opiniei publice mondiale.

Unul dintre jaloanele amplului program constructiv de 
salvgardare a păcii și securității, care a produs ecou profund 
în lumea întreagă, îl constituie analiza obiectivă, științifică 
și multilateral abordată a realităților contemporane în 
lumina concepției clare, neechivoce a României socialiste 
cu privire la caracterul indivizibil al păcii și necesitatea 
acțiunii comune, conjugate a tuturor statelor și popoarelor, 
în vederea înlăturării oricăror primejdii la adresa vieții 
pașnice, creatoare a lumii în care trăim.

Tocmai pentru că pacea este indivizibilă și că price con
flict își exercită, într-un fel sau altul, influența asupra 
tuturor statelor, România socialistă, profund atașată cauzei 
păcii, are toate motivele să fie âdînc îngrijorată de convul
siile și conflictele care se perpetuează în diferite regiuni ale 
globului, așa cum se întîmplă din nefericire în Vietnam și 
în Orientul Apropiat.

Adresîndu-se direct conștiinței întregii omeniri, expo- 
nenților ei responsabili, cărora le revine un rol de seamă 
în orientarea destinelor planetei noastre, președintele 
Nicolae Ceaușescu a insistat asupra faptului că un obiectiv 
central al vieții internaționale actuale este acela de a se 
pune capăt neîntîrziat războaielor și conflictelor armate în 
curs dintre state, întrucît acestea constituie un pericol grav 
pentru pacea întregii omeniri, de a se înceta orice act de 
agresiune, precum și de amestec în treburile interne ale 
altor state, de a se asigura respectarea deplină a dreptului 
popoarelor la autodeterminare.

In vederea realizării acestui deziderat legitim al tuturor 
popoarelor este necesară, așa cum se arată în cuvîntarea 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, recunoașterea și aplicarea 
neabătută de către toate guvernele a principiilor coexisten
ței pașnice. Toate statele să-și asume obligația solemnă de a 
renunța la folosirea forței sau la amenințarea cu forța ca 
mijloc de rezolvare a problemelor în litigiu. Mai mult, 
toate statele să militeze pentru soluționarea oricăror con
flicte, numai și numai pe cale pașnică, prin tratative.

O condiție esențială este aceea ca toate țările să-și ia 
obligația de a-și baza relațiile între ele pe principiile ferme 
ale respectării reciproce a independenței și suveranității 
naționale. fără nici un amestec în treburile interne și. bine
înțeles, pe temeiul avantajului reciproc.

Evident, în abordarea unor probleme atît de vitale tre
buie să se asigure participarea egală a tuturor statelor mari, 
mijlocii și mici, ceea ce este mai mult decît echitabil, de 
vreme ce statele mici și mijlocii au de jucat un rol de seamă 
în lumea contemporană. Observatorii atenți remarcă în 
unanimitate caracterul substanțial și realist al programului 
expus de șeful, statului român, care aduce o contribuție 
nemijlocită la îmbunătățirea climatului internațional,amin
tind tuturor celor interesați și direct vizați, că «pentru 
rezolvarea tuturor acestor mari probleme care stau azi în 
mod presant în fața omenirii se cer eforturi conjugate din 
partea tuturor națiunilor».

PARTICIPAREA TUTUROR — iată o condiție și un 
imperativ ce se desprind din logica strînsă a analizei reali
tăților lumii contemporane și din soluțiile formulate, în 
numele României socialiste, de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu.

Atît guvernul R.D. Vietnam, cît și guvernul revoluționar 
provizoriu al Republicii Vietnamului de Sud (G.R.P.) și-au 
demonstrat nu o dată voința de a se ajunge la o reglementare 
pașnică a problemei vietnameze. Cea mai recentă manifes
tare în acest sens o constituie proiectul în opt puncte, 
prezentat Conferinței cvadripartite de la Paris. Noul pro
punerilor din 17 septembrie rezidă în aceea că ele aduc o 
serie de precizări extrem de importante și de realiste, 
în probleme militare, se afirmă că dacă S.U.A. vor între
prinde în mod serios retragerea trupelor americane și se 
angajează să o desăvîrșească înainte de finele lunii iunie 
1971, forțele populare vor înceta atacurile lor asupra unită
ților în retragere și problema eliberării prizonierilor mili
tari va putea fi imediat discutată. Cu privire la problema 
guvernului de coaliție care ar urma să organizeze alegerile 
în Vietnamul de Sud, declarația G.R.P. precizează că din 
rîndurile acestuia ar putea să facă parte miniștrii actualului 
guvern revoluționar și reprezentanți ai diverselor tendințe 
politice și religioase, inclusiv membri ai actualei adminis
trații de la Saigon — cu singura excepție a trio-ului Thieu, 
Ky și Khiem, vîrfurile compromise prin politica lor pro
fund antinațională și antipopulară.

Ecoul favorabil al acestor propuneri în opinia publică 
internațională nu putea rămîne fără o reacție corespunză
toare din partea oficialităților americane, mai ales intr-o 
perioadă de campanie electorală. în acest context, a apărut 
planul american în 5 puncte prezentat într-o cuvîntare 
radiotelevizată a președintelui Nixon. în esență se preconi
zează ca toate forțele armate din întreaga Indochină să înce
teze focul și să rămînă pe pozițiile pe care le ocupă în pre
zent. Afirmînd că ar fi gata să respecte rezultatul «voinței 
poporului sud-vietnamez», S.U.A. exclud însă posibilitatea 
înlocuirii actualului regim de la Saigon. Aprecierea acestor 
propuneri este făcută de comentatori din punctul de vedere 
a ceea ce este esențial în reglementarea problemei vietna
meze: 1) retragerea completă, definitivă și necondiționată 
a trupelor intervenționiste; 2) crearea condițiilor pentru 
afirmarea liberei voințe și autodeterminării popoarelor 
vietnamez, laoțian și cambodgian. Or, în aceste privințe 
— după cum recunoaște chiar agenția U.P.I. — «planul 
S.U.A. nu a oferit o bază nouă». Nu este de aceea de mirare 
că G.R.P. și R.D. Vietnam au apreciat că noua inițiativă 
americană nu poate servi la_ restabilirea păcii în Vietnamul 
de Sud, Cambodgia și Laos. în documente oficiale, se obser
vă pe drept cuvînt că programul american nu prevede 
nici o dată limită pentru efectuarea retragerii. într-o ase
menea abordare, o încetare a focului ar echivala cu o con
sacrare și o perpetuare a ocupației, cu o tentativă de a răpi 
forțelor de eliberare rodul luptei lor îndelungate, eroice 
și invincibile.

Sintetizînd poziția consecventă a României și aspirațiile 
opiniei publice mondiale în cuvîntarea rostită de la tribuna 
O.N.U. de tovarășul Nicolae Ceaușescu, se afirmă: «Româ
nia consideră necesar să se pună capăt războiului din Viet
nam și intervenției străine în Indochina, să se treacă la 
retragerea totală din Vietnam a trupelor Statelor Unite ale 
Americii și ale aliaților lor. Poporul vietnamez și celelalte 
popoare din Indochina să fie lăsate să-și rezolve singure 
problemele existenței lor, fără nici un amestec din afară, 
în acest sens, apreciem că propunerile Frontului Național 
de Eliberare oferă o bază rațională pentru soluționarea 
conflictului pe cale politică».

Întîmplările din Canada se succed într-un ritm suficient 
dc alert pentru ca operațiile de tipărire a revistei noastre 
să le poată ține pasul. A spune deci, acum, în faza de 
manuscris a acestei note, că lucrurile s-au mai calmat — 
poate apărea sîmbătă ca o afirmație pripită, eronată, dar 
șl, eventual, întemeiată. Ultima posibilitate ar fi, firesc, 
dorința fierbinte a tuturor oamenilor cu bun-simț,din Cana
da sau de aiurea.

Contemporani cu exploziile de violență, devenite feno
mene aproape cronice, ne este uneori greu să le definim 
exact locul și sensul în efervescenta existență, în evoluție, 
a unei anumite societăți.

Participăm, poate, prea afectiv, și prea inhibați de accep
țiile pe care noi înșine le-am dat, generație după generație, 
unor noțiuni ca morală, etică, legalitate, drept etc.

în impas emoțional, recurgem la rațiune, la luciditate, 
dar observăm repede că acestea sînt și instrumentele cu 
care argumentează, explică sau justifică cei pe care (pe 
drept sau pe nedrept) îi considerăm autorii exclusivi ai 
actelor de violență.

în funcție de împrejurări, de subiect, individualizăm, la 
persoane sau grupuri minoritare, acțiuni ce pot fi reflexul 
unor procese de mutație mult mai profundă și mai largă.

Bandiții lui Charles Manson, în mini-jupe sau cu plete, 
sînt criminali de drept comun. Crima lor ține de toxico
manie, de magie pur și simplu, de dezaxare totală. Nici ei, 
nici avocații lor, nu neagă aceasta. Ei nu sînt contestatari, 
sînt criminali alienați mintal. Dar în America Latină, în 
alte locuri, violența pînă la capăt, pînă la moarte, este de altă 
factură. Ea se comite în numele unui țel proclamat, vizînd 
o arie de implicații mult mai extinsă. Este ea, prin aceasta, 
mai justificată?

Și în Canada s-au produs crime. Ministrul Pierre Laporte 
a fost asasinat. La ora cînd scriem aceste rînduri ne întrebăm 
dacă și diplomatul britanic James Cross îi va împărtăși 
soarta.

Populația din Quebec, de origine franceză, se simte frus
trată. în drepturi, în posibilități, în perspective. «Frontul 
pentru eliberarea Quebecului» și-a asumat rolul de înger 
eliberator. Dacă nu cu sabia — cu pistolul, cu bomba sau 
cu ștreangul. Rol pe care, după cîte se pare, partidul 
quebechez nu-l acceptă, cel puțin în ce privește metodele, 
obiectivele fiind prea greu de susținut sau de respins, așa- 
zisul Front păstrînd în materie o discreție confuză și echi
vocă.

Reacția la violență a fost aprigă. Premierul Trudeau, el 
însuși francofon (ceea ce nu înseamnă neapărat și francofil), 
a recurs, pentru întîia oară de la al doilea război mondial 
încoace, la actul «măsurilor de război» care îi acordă puteri 
discreționare în vederea menținerii ordinii. Așadar, orîn- 
duirea se apără. Criminalii ir putea să fie prinși, liniștea 
reintrodusă, criza lichidată. Firește, e de așteptat ca acești 
quebechezi să pretindă în continuare extinderea cu efi
ciență a măsurilor deja introduse parțial pentru a le satis
face revendicările. Și Canada va putea astfel prospera mai 
departe, prin colaborarea canadienilor de origine engleză 
si a canadienilor de origine franceză.

Dar apropo de Quebec. Ce gîndesc oare în fața acestei 
crize canadienii de origine canadiană? Indienii, mulți-puțini 
cîți au rămas, dar singurii băștinași și proprietari autentici 
ăl acestor întinse pămînturi pe care pe vremuri le stăpîneau 
din moși-strămoși ? De bună seamă că doresc și ei liniștea, 
pacea. Totuși, ce reflecții, ce asociații de idei fac ei și faț: 
de care rămîn cu desăvîrșire în afară?

telex cină și «environnement», a doua — celor 
in litere, științe umanistice, drept, economie, 
informatică.

BONN

MOSCOVA • în legătură cu sărbătorirea, în 1971, 
■a 150 de ani de la nașterea marelui scriitor 
rus Feodor Dostoievski, a fost creat un 
Comitet jubiliar unional, format din scriitori, 
poeți, oameni de știință, reprezentanți ai 
unor ministere și organizații obștești.

NEW YORK • «International Herald Tribune» informea
ză asupra angajamentului companiei «Ge
neral Motors» de a-și dota mașinile cu un 
sistem antipoluant incepind din anul 1972. 
Sistemul va permite eliminarea in proporție 
de 95% a substanțelor toxice.

TOKYO

LONDRA • Greva muncitorilor britanici din salubritate 
a avut drept consecință o invazie de muște, 
viermi, și șobolani. In apele infestate ale 
Tamisei au murit, cu acest prilej, mii de 
pești. Se apreciază că repopularea cu pește 
a fluviului va dura zece ani.

PARIS • Două noi universități se află în curs de
construcție. Io Creteil și Villetaneuse. 
Cea dinții e destinată studenților in medi-

LUSAKA • Experții apreciază că, după catastrofa
in care și-au pierdut viața 83 mineri, la 
Mufulira — principala mină de cupru a 
Zambiei — activitatea nu va putea fi 
reluată decit după doi ani.

SOFIA • în orașul Kozlodui, 1 500 de muncitori și
ingineri construiesc unul dintre cele mai 
importante obiective economice ale Bulga
riei: prima centrală electrică atomică.

LIMA

• in septembrie prețurile au fost mai mari — 
comparativ cu aceeași lună a anului trecut 
— cu 3,8-4,2%. Chiriile — cu 4,5%.
In ultimii zece ani chiriile au crescut de 
aproape 2 ori.

• Companiile ce se ocupă de cultura perlelor 
artificiale sînt alarmate de scăderea con
tinuă a cererii. Se presupune că este vorba 
de un fenomen de supraproducție; importa
torii și-ar fi redus comenzile, așteptînd 
scăderea prețurilor.

• In sud-vestul țării, intr-o regiune muntoasă, 
greu accesibilă, au fost descoperite vestigiile 
unui oraș incaș — Pengolonga. Arheologii 
sint de părere că este vorba de cea mai 
mare așezare incasă descoperită pină in 
prezent.



Venera ANGHEL

EMBARGO UN PAS
PENTRU AFACERI CONCRET
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Să se respecte embargoul asupra vînzărilor de armament 
către Republica Africa de Sud, instituit de guvernul Wilson 
în conformitate cu rezoluțiile O.N.U. ? Sau să nu se respecte 
și să se acționeze doar în conformitate cu interesele unor 
cercuri de afaceri din țară? E ultimul «afișau a nu fi» britanic 
în acest sfîrșit de toamnă, căruia primele inițiative conser
vatoare i-au adus un pronunțat iz de dezamăgire politică. 
Declanșată de declarația proaspătului guvern conservator 
în legătură cu intenția sa de a relua vînzările de arme către 
R.S.A. și, concomitent, de protestele care au urmat acestei 
declarații, dilema pare să se afle, la aproximativ două luni 
de la apariția sa, încă departe de momentul rezolvării. 
Cauzele sînt atît de ordin intern cît și de ordin extern.

Totalul investițiilor britanice în R.S.A. se ridică la 
1 300 milioane lire, sumă care aduce City-ului londonez 
dividende de peste 100 milioane lire anual. Săptămînalele 
«The Observer» si «The Sunday Times» vorbesc de un 
acord secret britano-sud-african conform căruia Anglia 
ar urma să primească uraniu extras din noua mină pusă în 
funcțiune de la Rossing (pe teritoriul Africii de Sud-Vest, 
regiune controlată de R.S.A.). Și, în sfîrșit, nu mai era un 
secret faptul că, prin suspendarea embargoului amintit, 
anumite cercuri britanice sperau o consistentă comandă 
de armament din partea guvernului de la Pretoria. Aceste 
«argumente», prin care cabinetul Heath încerca să prezinte 
ca «necesară economicește» suspendarea embargoului, au 
primit însă contraargumente ce vin să demonstreze că 
R.S.A. nu este tocmai partenerul comercial ideal pentru 
Marea Britanie. în urmă cu cîțiva ani, vînzările Angliei către 
R.S.A. erau mai mari decît cele ale Pretoriei către Londra; 
in prezent, Anglia absoarbe 34% din exporturile R.S.A., 
iar aceasta... 4% din cele britanice. Exporturile britanice 

in țările Africii negre au progresat, în medie, cu 80% în 
ultimii cinci ani; în R.S.A., în aceeași perioadă, s-a înregis
trat o creștere de 15%. Pe piețele africane, produsele 
britanice beneficiază de anumite priorități, în timp ce 
pentru a pătrunde în R.S.A. trei pătrimi din ele au nevoie 
ie taxe vamale (deși, pe piața britanică, R.S.A. are avanta- 
ele vamale ale țărilor Commonwealth-ului — din care nu 
ace parte!). Pe de altă parte, speranța unei importante 
tomenzi militare se. dovedește inconsistentă, întrucît 
’retoria pare să evite o prea mare dependență față de sursele 
britanice de armament, apreciind că un eventual nou guvern 
aburist ar anula hotărîrea conservatoare cu privire la 
îmbargo. Iar achiziționarea de uraniu din Africa de Sud- 
/est se dovedește totuși o acțiune riscantă, întrucît acest 
:eritoriu e controlat ilegal de către Pretoria. în acest mod, 
■eacțiilor defavorabile ale opiniei publice britanice — 
lemulțumită, din considerente de ordin moral și politic, 
le o colaborare prea strînsă cu regimul rasist de la Pre- 
oria (în cadrul unui sondaj, 48% dintre alegătorii britanici 
-au dovedit ostili acestui proiect, iar 13% au refuzat să se 
ironunțe) — li se adaugă lipsa de consistență a argumente- 
or prin care guvernul Heath încerca să justifice această 
propiere. Mai ales că protestul țărilor africane a fost vio- 
ent, ele amenințînd cu boicotarea mărfurilor britanice 
>e piețele respective și cu o dezintegrare totală a Com- 
nonwealth-ului. Perspectiva, de loc atrăgătoare, a dimi- 
luării poziției engleze la O.N.U. atîrnă și ea în balanță.

în această situație, cabinetul Heath,care nu pare, totuși, 
lispus să renunțe la proiectele sale, a devenit partizanul 
'echii tactici de expectativă.

Ilie ȘERBĂNESCU

Recent, a fost constituit în cadrul U.N.C.T.A.D. (Confe
rința Națiunilor Unite pentru comerț și dezvoltare), în 
urma acordului statelor avansate din punct de vedere eco
nomic, sistemul generalizat de preferințe în favoarea țări
lor în curs de dezvoltare. Fără îndoială, faptul reprezintă 
începutul unei noi etape în relațiile economice internațio
nale. Principiul clauzei națiunii celei mai favorizate și al 
reciprocității — potrivit căruia o țară trebuie să aplice 
oricărui terț același tratament comercial acordat unuia din 
partenerii săi — încetează de a mai fi regula exclusivă a 
relațiilor economice dintre state, instaurîndu-se princi
piul nereciprocității în favoarea țărilor în curs de dezvol
tare, în vederea sprijinirii eforturilor acestora pe linia pro
gresului economic. Sistemul de preferințe instaurat nu este 
uniform, așa cum se prevăzuse inițial, ci fiecare țară sau 
grup de țări avansate va acorda preferințe în mod separat. 
Faptul apare oarecum normal, ținînd cont că atît în cadrul 
grupului statelor avansate (donatoarele) cît și în cel al 
statelor în curs de dezvoltare (beneficiarele) există sensibi
le diferențe între nivelurile de dezvoltare economică ale 
diverselor țări, ceea ce implică posibilități și, respectiv, 
cerințe diferite. Astfel, unele țări vor acorda scutirile de 
taxe vamale la produsele cuprinse în sistemul de preferințe 
în mod nelimitat, iar altele în limita unor plafoane sau 
condiții, în timp ce beneficiarii sistemului urmează să fie 
stabiliți, în general, pe principiul autoselecției.

Pentru țările în curs de dezvoltare, comerțul exterior 
reprezintă un compartiment economic deosebit de impor
tant, jucînd un rol esențial în întreaga viață economică a a- 
cestor țări. De aici decurge însemnătatea adoptării sistemu
lui generalizat de preferințe. Importanță cu atît mai mare, în 
condițiile actuale, cu cît tendințele observate, în ultimii 
ani, consemnează o deteriorare continuă a raporturilor de 
schimb ale țărilor în curs de dezvoltare, o reducere relativă 
a încasărilor din exportul produselor lor tradiționale, ca 
urmare a menținerii în cadrul diviziunii mondiale a muncii a 
unor structuri învechite, a unor practici discriminatorii 
defavorabile acestor țări. Reducerea încasărilor din export 
diminuează sensibil resursele financiare ale țărilor în curs 
de dezvoltare — atît de necesare demarării efective a 
procesului de lichidare a rămînerii lor în urmă. Prin insti
tuirea sistemului menționat se estimează că, încă într-o 
primă fază, se va reuși suplimentarea încasărilor din export 
ale acestor țări cu un miliard dolari anual. Mai importantă, 
însă, este considerată incidența sa pe termen lung: faptul 
că sistemul generalizat de preferințe vizează și produsele 
manufacturate și semimanufacturate va contribui la promo
varea tinerelor industrii naționale ale țărilor în curs de 
dezvoltare.

Toate acestea îndreptățesc aprecierea că sistemul gene
ralizat de preferințe introduce în cadrul strategiei generale 
a celui de-al doilea deceniu al dezvoltării un element con
cret, în măsură să sprijine eforturile interne spre progres 
ale țărilor în curs de dezvoltare, să ducă la diminuarea 
decalajelor ce despart aceste țări de cele avansate din punct 
de vedere economic.

România, în virtutea locului pe care-l ocupă în prezent 
în diviziunea mondială a muncii, înțelege să se considere 
printre beneficiarii unor măsuri internaționale din cadrul 
noului deceniu al dezvoltării, fiind, în același timp, hotărîtă 
să-și aducă — în raport cu potențialul său — întreaga 
contribuție la înfăptuirea obiectivelor deceniului.

TU RKU-----------------------------------------

ÎNTÎLNIRI
PE MALUL AUREI
Corespondență specială 
de la Florin HERA

Ne aflăm la Turku, cel mai vechi oraș al Finlandei 
și fosta capitală a țării. Așezat la vărsarea în Marea 
Baltică a rîului Aura, Turku își dispută în competiție 
strînsă cu dinamicul Tampere locurile doi și trei 
printre centrele importante ale Finlandei, după 
capitala Helsinki. Din 1939 și pînă azi populația 
orașului-port de pe Aura a crescut de la 65 000 la 
150 000 de locuitori. Ponderea acestei cetăți isto
rice în ansamblul uneia din cele mai nordice țări 
europene apare mai limpede dacă ne amintim că 
întreaga Finlandă are o populație de circa 5 milioane 
de oameni, concentrați mai ales în zonele de litoral. 
Cu o ilustră tradiție universitară, datînd din 1640, 
cu un castel-fortăreață din veacul al Xlll-lea, Turku 
își menține și își dezvoltă vitalitatea: este cel mai 
însemnat port de iarnă al Finlandei și al treilea oraș 
industrial al țării.
, «Aboa vetus et nova» — «Turku (în suedeză 

Abo-n.n.)cel străvechi și modern» — iată o inscripție 
pe care o credem îndreptățită pentru emblema 
noastră, ne spunea unul dintre ospitalierii edili 
ai vechii capitale, primarul adjunct, dl. Johannes 
Koikkalainen. Inscripție latină, inspirată încă 
în 1700 de Daniel Juslenius și pe care vizitatorul 
român pe țărmurile Finlandei o adoptă cu simpatie: 
cu atît mai mult cu cît Turku, port de frunte și 
cetate a culturii, este «geamăn» cu orașul nostru 
Constanța, în cadrul cunoscutei mișcări de presti
giu internațional a orașelor înfrățite. Prin fața primă
riei de pe Lântinen Rantakatu, rîul Aura — acum 
agitat de vîntul rece al toamnei — poartă sute de 
ambarcații de toate mărimile și culorile. Din portul- 
mamă (aici se află cele mai mari șantiere navale ale 
țării), ne spune primarul adjunct, aceste nave 
plutesc spre multe zări, spărgînd ghețuri polare sau 
oferind croaziere însorite în Caraibe. Unele sînt 
menite să ajungă și în apele portului românesc în
frățit cu Turku, Constanța. Delegații ale celor două 
municipii au făcut vizite reciproce în ultimii ani, 
iar la castelul din Turku, în sălile unuia dintre cele 
mai impresionante muzee din țările nordice, a fost 
găzduită nu demult o expoziție românească.

împreună cu însoțitorii noștri, tinerii universi
tari Stig Blomquist și Jorma Tommola, am străbătut 
străzile care urcă și coboară «cele șapte coline» 
ale orașului. Am văzut casele bătrîne de lemn și 
monumentele de arhitectură modernă — între 
acestea eleganta «Turun Yliopistd», Universitatea 
finlandeză clădită de Aarne Ervi (există și o univer
sitate suedeză, Âbo Akademi). Am ascultat orga 
catedralei înălțate în 1290 și am stat de vorbă, pe 
îndelete, în drum spre parcul natural din Insula 
Ruissalo, despre taxele studențești și despre pro
blemele dificile ale migrației rurale către centrele 
industriale. De asemeni am citit, săpate pe o placă 
memorială, cuvintele care amintesc de trecerea 
lui Lenin prin orașul Turku, în iarna întunecată a 
anului 1907, după înfrîngerea primei revoluții.

Istoria locurilor și cultura profundă a Finlandei 
ne-au apărut mai apropiate după întîlnirea cu dr. 
Cari Gardberg, eruditul director al Muzeului Cas
telului — care ne-a vorbit de asemenea despre 
prețuirea sa pentru arta românească și despre 
dorința de a contribui la organizarea unei noi 
expoziții închinate țării noastre.

La Turku multe imagini și apropieri de idei ni se 
par sugestive, pline de colorit. Dar cea mai atră
gătoare întîlnire rămîne aceea de la Teatrul Muni
cipal, în plină repetiție cu o piesă iugoslavă. Pentru 
că aici, în foaierul animat de un «Dans răsăritean» 
al sculptoriței Eila Hiltunen, ne-au întîmpinat zîm- 
betul unei admirabile artiste — directoarea teatru
lui, Kaija Siikala — și mica ei înțepătură amicală:«Ei, 
dar o piesă din România ne-ați adus pentru reper
toriul nostru?»

Consacrare a voinței populare exprimate la ale- k 
erile prezidențiale din 4 septembrie — iată cum r 
preciază observatorii politici desemnarea lui 
alvador Allende — candidatul frontului «Uni- 
ății Populare» — de către membrii celor două 
Camere ale Congresului chilian reunite într-o 
esiune extraordinară (din cei 195 deputați ți 
enatori prezenți, 153 și-au dat votul senatorului 
dlende). Născut la 26 iulie 1908 la Valparaiso, 
alvador Allende Grossens a intrat în viața poli- 
ică în 1937, cînd a fost ales deputat. în 1943 înte

meiază Partidul Socialist Chilian, devenindu-i 
acretar general. în 1945 este ales senator ți în 
oiembrie 196b președinte al Senatului — a doua 
incție politică în Chile după cea a șefului statului.

Un tlnăr american, 
de 26 de ani. 
Tom Michael Dunphy, 
îmbrăcat cu o originală uniformă, 
după ce a străbătut 
Statele Unite ți Anglia 
a ajuns în R.F.G.
(în fotografie, la Hanovra) 
unde și-a continuat campania 
împotriva războiului 
dus de S.U.A. în Vietnam.



șapte zile pe pammt

Belgradul văzut dinspre Novi Beograd.
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De la trimisul nostru special
la Belgrad
Mihai MÎRZA

Bivalenta Belgradului contemporan ar putea tine de me
tafora dacă, privinau-i de la maițimea străvechilor ziduri ale 
Kalemegdanului ori de pe terasa unui modern bloc-turn 
ridicat dincolo de Sava, călătorul n-ar avea revelația unei 
splendide duplicități urbanistice, materializată în contras
tul neparadoxai armonios dintre orașul vechi și cel nou 
Novi Beograd nu este și nici nu a fost conceput ca o replică 
a capitalei de început: tînăra așezare în orizontale și verti
cale din beton și sticlă vine să întregească prin mijloace 
moderne de expresie arhitectonică tabloul viu al orașului" 
în care pulsează, mai puternic ca oriunde, inima Iugoslaviei 
vecine și prietene.

Unii, neavizați, dar mai ales cuceriți de ritmul proliferării 
noilor construcții pe spațiul cuprins între zona de confluen
ță a Savei cu Dunărea și orășelul Zemun, sînt înclinați șă 
vadă în Novi Beograd viitoarea capitală a Iugoslaviei. în 
realitate. Belgradul vechi, încărcat de virtuțile unui trecut 
deseori tragic, dar întotdeauna exemplar prin îndîriitele 
sale redresări, nu renunță la atributul său capital — acela 
de a fi primul oraș al țării.

Planul general urbanistic, adoptat în 1950, a definit clar 
căile extinderii perimetrului capitalei în raport direct cu 
creșterea impetuoasă a populației de la 250 000 de locuitori 
la peste un milion, cu perspectiva unei dezvoltări demo
grafice și mai dinamice.

Acei dintre autorii marelui proiect, care au întrevăzut 
încă de la început perspectiva extinderii Belgradului pînă 
la unirea lui cu Zemunul,au fost se pare mai inspirați decît 
cei ce vedeau în coborîrea de pe colinele Belgradului și 
trecerea Savei semnul unei renunțări la zidurile greu încer 
cate ale bătrînei cetăți.

Dubla ipostază a Belgradului se concretizează astăzi îr 
țesătura citadină veche, deci ca atare mai greoaie și poli 
cromă, ca și în decorul nou, pastelat, al cartierelor de con 
strucții moderne în plină expansiune (în cîțiva ani Nov 
Beograd va avea 250 000' de locuitori). Prospețimea ș 
lumina zidurilor înălțate pe malul sting al Savei vin parc: 
să confirme denumirea Beograd, care înseamnă «orașuNovi Beograd văzut dinspre Belgrad.



Silviu BRUCAN

Jocul inegalității
Inegalitatea dintre națiuni și dezvoltarea lor inegală se fac atît de puternic 

simțite în politica internațională încît se manifestă în toate formele de relații 
dintre state — de la constringere-intimidare si pînă la cele mai obișnuite schim
buri și chiar integrare.

Piața comună, descrisă inițial ca o soluție ideală în care contradicțiile dintre 
state dispar peste noapte, este, și în prezent, după zece ani de mariaj fericit 
«în șase», terenul unor ciocniri permanente de interese. în Franța se aud voci 
din ce în ce mai alarmate de puterea industriei vest-germane și a mărcii în cazul 
unei integrări totale; la Bonn se ridică obiecții împotriva fondurilor comune 
pentru agricultură din care partea leului* revine Franței; partenerii mai mici 
de la Haga și Bruxelles ar dori intrarea Angliei, ca să evite dominația franco- 
vest-germană. Un vechi principiu al echilibrului de forțe spune că țările mici 
o duc mai bine, dacă numărul marilor puteri rivale depășește cifra doi.

«Relațiile speciale ang/o-americane», care în ultimii ani au devenit unul 
dintre subiectele cele mai grase ale umorului britanic, sînt din nou supuse 
unei «tragice reevaluări», după celebra formulă a lui John Foster Dulles. Zia
ristul american George Lesser a dezvăluit recent că în cadrul administrației 
entuziasmul binecunoscut pentru intrarea Angliei în Piața comună face loc 
treptat unei examinări «la rece» a problemei. Se știe că, de unde la început crearea 
Pieței comune era celebrată la Washington ca o «realizare grandioasă» care 
avea să ducă la comunitatea atlantică visată de fostul președinte Kennedy, 
primele restricții vamale împotriva importurilor agricole americane au generat 
expresii mai puțin idilice, ca «războiul puilor». Ulterior, focul a fost concentrat 
în direcția introducerii Angliei în Comunitatea Economică Europeană, socotita 
de generalul De Gaulle ca o tactică a «calului troian» care trebuia bineînțeles 
dejucată. Acum, ne spune Lesser, persoane sus-puse ale Administrației ameri
cane văd în lărgirea Pieței comune cu Anglia și celelalte țări candidate «una 
dintre cele mai grave amenințări potențiale care au planat deasupra Americii 
în acest secol» și taxează sprijinul acordat Angliei în acest sens drept «sinu
cidere».

Controversa pe această temă nu este rezolvată, deoarece sprijinitorii ideii 
lărgirii Pieței comune au contraargumente serioase; ei susțin că expansiunea 
economică a «celor șase» a favorizat enorm investițiile de capital american și că 
intrarea Angliei va opera in același sens. Faptul că exporturile agricole americane 
pe piața engleză se vor lovi de prețurile mai ridicate ale Comunității — argu
mentează aceștia — va fi contrabalansat de poziția mai avantajoasă pe care o 
vor cuceri exportatorii americani în raport cu concurența canadieni și austra
lieni lipsiți de «tariful imperial preferențial».

Ceea ce pare să neliniștească cel mai mult este perspectiva unificării mo
netare vest-europene, facilitată de aderarea britanică. Crearea progresivă a 
unei monede comune a C.E.E. ar Urnita considerabil operațiunile americane, 
bazate pe privilegiile de care se bucură dolarul în sistemul actual Gold Exchange 
Standard. La ultima ședință a Fondului Monetar Internațional de la Copenhaga 
— subliniază Lesser — «cei șase» au declarat război rolului predominant al 
dolarului în afacerile monetare internaționale. într-un document al Comisiei 
C.E.E. de la Bruxelles se arată că «investițiile americane în Europa sînt în prin
cipal finanțate de europeni» și că «o firmă ca General Motors n-a trebuit să 
exporte nici măcar un singur dolar pentru a realiza investițiile sale străine în 
ultimii douăzeci de ani».

De altfel și în Anglia argumentele pro și contra aderării la Piața comună 
se ciocnesc în aceste zile mai abitir ca oricînd. Atracția pe care o prezintă piața 
«celor șase» pentru industria britanică și premisa că Anglia va ocupa o poziție 
dominantă în Comunitate sînt examinate în raport cu pierderile rezultate din 
integrarea agrară și efectul acestor pierderi asupra bugetului și asupra nivelului 
de trai.

Piața comună nu numai că nu rezolvă contradicțiile izvorîte din inegali
tate, dar — așa cum constata recent, la New York, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
— «ridică bariere în calea unor schimburi multilaterale între state. Noi consi
derăm că trebuie să se desființeze, să se înlăture orice bariere din calea unor 
colaborări economice, tehnico-științifice, culturale largi, intre toate statele».

■ețea orașului nu se dez- 
î. La Novi Beograd și pe 
antiere, tineri muncitori, 
nți și elevi sînt în prime- 
iduri ale bătăliei pentru 
formarea Beogradului 
> capitală modernă.

de zidurile ei albe și masive încît au denumit acest loc 
Reograd. Dacă fortăreața Kalemegdan nu strălucește in 
albul său de odinioară, de vină nu este scurgerea implaca
bilă a timpului, in decursul celor două milenii de existență, 
«orașul alb» a cunoscut vitregia unui destin unic prin 
tragismul său. Și dacă există în lume un oraș care a fost 
cotropit și ruinat de 40 de ori, apoi acela se cheamă Beo
grad. In 1941, bombele lansate de «Stukas»-urile hitleriste 
au incendiat și distrus în bună parte orașul. Era a 39-a 
încercare prin care trecea acesta. Ultima — cea de-a 40-a — 
purta pecetea celor 11 bombardamente barbare săvîrșite 
de cotropitorii fasciști în 1944, ca un disperat act de răz
bunare.

La 20 octombrie 1944, în ziua cea mare a eliberării sale. 
Belgradul avea rănile deschise; 40% din clădirile orașului 
erau avariate sau prefăcute în scrum. La ora de început a 
redresării, chemarea comuniștilor polariza energii și spe
ranțe, ridica masele la acțiune. Belgradul trebuia să renască 
din propria ruină, pentru a 40-a oară, pentru ultima oară, 
intr-o odă închinată «Capitalei eterne» poetul Ivan Lalic 
dădea glas convingerii și speranței: «Vei începe acolo unde se 
stinge vîlvătaia, iar începutul tău va fi fără sfîrșit». Ideea flăcă
rii nestinse, a «începutului fără sfîrșit» a fost și a rămas 
stimulentul vital al reconstrucției și dezvoltării.

încerc să cuprind în cîteva date și cifre efortul de trans
formare a Belgradului într-o capitală modernă. Aș putea să 
vorbesc despre cele peste 100 000 de apartamente noi, 
despre microraioanele cu cîte 6 000 de locuitori, despre 

munca însuflețită a oamenilor muncii din întreprinderi și 
fabrici, despre expansiunea industriei, care numai la Novi 
Beograd ocupă o suprafață de peste 1 000 de hectare, 
despre realizările puternicului complex industrial de mo
toare și tractoare, despre cele două porturi ale Belgradului, 
la Sava și la Dunăre sau despre șantierele navale. Mi se 
pare însă că, mai presus de orice, semnul distinctiv al renaș
terii «orașului alb» îl constituie tinerețea lui; aproape 
jumătate din populația Belgradului este formată din oameni 
sub 30 de ani, iar fiecare al patrulea locuitor al orașului este 
elev sau student.

Distrus de 40 de ori în decurs de 20 de secole. Belgradul 
este văduvit de multe din vestigiile trecutului său milenar, 
dar biruințele noului sînt atît de pregnante astăzi, încît 
dubla ipostază a «orașului alb» oferă imaginea unitară și 
tonică a unor împliniri de care au toate motivele să se mîn- 
drească deopotrivă belgrădenii dintr-o parte și de alta a 
Savei și popoarele înfrățite ale R.S.F. Iugoslavia.

■■■■ cronica de trei secunde ■■■

Romanii l-foi leton

(Urmare din nr. trecut)

Mă simt dator să anunț cum s-a terminat 
procesul acelui «agresor al femeilor singure» 
— despre care am scris în numărul trecut. 
E bine ca în informare să ducem întotdea
una lucrurile pînă la capăt. Mai ales cînd 
e vorba de un proces, e de datoria noastră 
să spunem cum a fost: albă sau neagră.

Ei bine, s-a cerut pedeapsa cu moartea 
Acest Buffet era un asasin și acuzarea a 
cerut pedeapsa capitală. Mai mult: asasinul 
insuși, din boxa sa, a cerut să fie condamnat 
la moarte.

— «Fiți generoși — a spus el, foarte palid 
— fiți generoși: acordați-mi pedeapsa cu 
moartea!»

Ziarele au comentat:... «e greu de crezut 
că într-un asemenea moment tragic al vieții 
unui om, ultima sa declarație să fie o min
ciună». Ca de obicei, ziarele l-au amestecat 
aici și pe Dostoievski: «Buffet a fost victima 
propriului său personaj care încerca să se 
autodistrugă și pe care un Dostoievski l-ar 
fi înțeles !...»

II
Ei bine, Buffet n-a fost condamnat la 

moarte. Ca de obicei, nu literatura, nu marii 
scriitori au clarificat lucrurile, nu ei au 
adus salvarea omului. în cazul nostru — 
după părerea specialiștilor — salvarea a 
venit de la nevasta criminalului. Depoziția 
ei a cutremurat auditoriul:

Președintele: «Știați că soțul d-voastră 
avea amante. Vă neglija...

D-na Buffet: Niciodată nu mi-a făcut 
vreun rău. M-a apărat întotdeauna. A fost 
grijuliu cu mine.

Avocatul general: Nu se ocupa de 
d-voastră!

D-na Buffet: Ba da.
Avocatul general: Nu!
«Atunci — scrie cronicarul judiciar, în 

dulcele stil clasic al romanului-foileton — 
atunci nenorocita femeie a avut această ex
presie zguduitoare, țîșnită dintr-o existență 
mizeră, plină de privațiuni: «Niciodată nu 
m-a lăsat flămîndă»...

La care avocatul general, în sala cutremu
rată de emoție, declară imediat că acordă 
circumstanțe atenuante criminalului «avînd 
în vedere că Buffet a dovedit întotdeauna 
atașament față de soția sa»...

III
Și astfel Buffet, «agresorul femeilor sin

gure», scăpă cu viață, fiind condamnat la 
închisoare perpetuă, pînă va muri. Dar noi, 
— noi, neagresorii de femei singure? Noi, 
neagresorii, sîntem și vom fi condamnați 
perpetuu, pînă la moarte, să ne emoționăm 
de strigătele sfîșietoare ale femeilor nevi
novate? Probabil... E destinul nostru tragi
comic de personaje virtuoase ale aceluiași 
roman-foileton, populat la matineu și seara 
de îngeri complecși și bestii complexe care 
sfîrșesc sistematic cu «va urma»...

Radu COSAȘ U



BIJUTERIA

va 
sporește 

farmecul!

va 
subliniază 

personalitate^ 
S5X

Femeia modernă, 
care își alege 
cu grijă 
podoabele 
pentru împrejurări 
sărbătorești, 
apreciază 
nota de distincție 
și sobrietate 
pe care o realizează 
grație unei elegante 
garnituri 
formate dintr-un 
colier din cristale negre, 
strasuri albe 
și clipsuri pandante.



iiiuincniu
Prezentat de.

Traian STOICA (carte) 
Vlad MUȘATESCU (disc , 
Cornel BOZBICI (plastica)

Sanda FAUR(teatrv)
Magda MIHĂILESCU (cinema)
E. DASCĂLU (muzică șl televiziune)

CE PĂRERE AVEȚI?
Potrivit unui obicei statornicit în anii din urmă, revista noastră 

vrea să vă afle părerea:
— Care sînt cei mai buni actori români și străini ai anului?
— Care sînt cele mai bune filme pe care le-ați văzut în 1970?
Răspunsurile — care vor fi trimise pe adresa redacției pînă la 

data de 1 decembrie 1970, cu mențiunea pe plic: Pentru ancheta 
«Flăcării» — trebuie să cuprindă opiniile dv. cu privire la:

1) Cel mai bun actor român de film văzut în 1970.
2) Cea mai bună actriță româncă de film văzută în 1970.
3) Cel mai bun actor străin de film văzut în 1970.
4) Cea mai bună actriță străină de film văzută în 1970.
5) Cel mai bun film românesc văzut în 1970.
6) Cel mai bun film străin văzut în 1970.
7) Cel mai bun actor român de teatru văzut în 1970.
8) Cea mai bună actriță româncă de teatru văzută în 1970.
9) Cel mai bun cîntăreț român de muzică ușoară ascul

tat în 1970.
10) Cea mai bună interpretă româncă de muzică ușoară 

ascultată în 1970.
11) Cel mai bun serial de televiziune văzut în 1970.
12) Cel mai bun actor (actriță) sau prezentator (prezen

tatoare) văzuți la televiziune în 1970.

teatru

Lucia Mureșan

• Cercul morții (Teatrul «C.I. 
Nottara»): toată recuzita si toate 
rețetele — si bune si rele — ale 
pieselor polițiste, stâpînite cu fi
resc profesionalism de Stefan Ber- 
ciu, care joacă tare pe teren pro
priu (si deocamdată, fără adver
sari): împușcături cu nemiluita, 
suspense-uri, efecte tari, personaje 
care se dau de trei ori peste cap, 
schimbîndu-și de tot atîtea ori 
identitatea, si— vorbe, uneori mai 
multe vorbe decît suportă genul. 
Spectacol (regia, Mircea Avram), 
cumințel si cumsecade, poate prea 
cumsecade pentru un «policier». 
Interpreta principală, o actriță sen
sibilă si cu o frumusețe de o rară 
distincție — Lucia Muresan. Un 
joc colorat cameleonic — Ion 
Siminie.
• Creatorul în spectacolul mo

dern și problemele formării lui in 
școala națională de teatru, film 
și televiziune, iată tema colocviului 
științific care a avut loc, zilele 
trecute, in organizarea de înaltă 
competență a Institutului de artă 
teatrală si cinematografică. Comu
nicările susținute de cadrele didac
tice ale institutului si aplicațiile 
practice demonstrate pc scena 
«Cassandrei» cu ajutorul claselor 
de studenți, au oferit un moment de 
sinteză teoretică a studiului scenic 
din țara noastră și de stăruitoare 
analiză a diverselor fenomene tea
trale.
• Fețe, fețe la revistă (Teatrul 

de estradă din Deva) încearcă să 
depășească succesul de turneu si 
casă (dar nu si de prea mare 
prestigiu) al acelui «Apollo la 
Deva», care mai circulă si la 
ora aceasta prin țară. Pe libretul 
lui Sandu Darian si muzica lui 
N. Kirculescu și Stefan Răduț, 
noul spectacol — aflat în pregătire 
la Deva — se străduie, fără îndoială 
să ridice ștacheta calității artistice 
a montărilor acestei harnice si 
bineintenționate trupe din pro
vincie.

muzică
• La o săptămină doar după 

«Recviem» de Verdi, Orchestra 

simfonică si Corul RTV atacă o 
altă capodoperă a marii literatul; 
vocal-simfonice universale — ora 
toriul «Creațiunea» de Joseph 
Haydn. Personalități interpretative 
marcante lasă să se întrevadă o 
realizare artistică de calitate: diri
jorul Igor Markevitch, soliștii vo
cali Emilia Petrescu, Valentin Teo- 
dorian și Helge Bomches, dirijorul 
corului — Aurel Grigoraș (5 noiem ■ 
brie. Studioul de concerte al RTV.)
• Violonistul sovietic Semen 

Snitkovski la București, într-un 
recital Bach, Prokofiev, Szyma- 
nowsky, Sostakovici, Ravel. La 
pian Leonora losiovici (1 noiembrie 
sala mică a Palatului).

• Jazzul — autentic, nu surogat 
— râmîne încă o rara avis în 
contextul vieții muzicale bucures- 
tene. Cu atît mai mult ne bucură 
dubla surpriză rezervată pentru 
aceasta săptămină de A.R.I.A. 
Două formații americane, aflate 
la loc de cinste printre marii inter- 
preți de jazz, în două concerte 
extraordinare la sala Palatului: 
Bill Evans Trio S.U.A. (pian, bas, 
baterie) la 2 noiembrie, ora 17 00 si 
ora 20 00, si Dave Brubeck Trio 
S.U.A. (pian, contrabas, baterie) 
cu saxofonistul bariton Gerry Mul
ligan la 6 noiembrie.ora 17 00 și 

ora 20 00.
• Orchestra simfonică orădea 

nă concertează la Ateneu. La 6 
noiembrie, sub conducerea dirijo
rului Envin Acel, vom asculta 
«Divertismentul pentru orchestră 
de coarde» de Sigismund Toduță, 
Concertul pentru violoncel și or
chestră de Haydn — solist Va
lentin Arcu și «Eroica» lui Beetho
ven.

• La 7 noiembrie, dirijează Mi
ron Rațiu iar solistul concertului 
este pianistul Gabriel Amiraș: 
«Dansuri din Bihor» de C. Sil
vestri, Concertul nr. 1 pentru 
pian si orchestră de Beethoven 
și Simfonia a V-a de Ceaikovski.

carte
• Avem în fața noastră — edi

tate de Editura Academiei — două 
tomuri deosebit de utile, rod al 
unor laborioase cercetări ale Ca
tedrei de sociologie a Universității- 
București. Unul urmărește pro
cesul de urbanizare în zona Slatina- 
Olt, celălalt în zona Brașov. Stu
diile incluse în sumarele celor două 
volume dau seama, bazate științific 
pe cercetarea terenului, de com
plexa problematică (economică, 
industrială, morală, culturală, de 
relații sociale etc.) ce survine în 
urma procesului de urbanizare, 
atît de caracteristic epocii noastre. 
Cărțile nu se adresează numai so
ciologilor, ci și altor categorii de 
profesiuni și cititori pentru că așa 
cum precizează Miron Constan- 
tinescu în paginile sale introduc
tive «procesul de urbanizare este 
un proces de restructurare socia
lă, iar urbanizarea este în esență 

o problemă de structură dinamică».
• Gheorghe Astaloș: Șodron. în 

contextul unei — să-i spunem ■— 
poezii, în care facticele predomină 
tot mai rebarbativ, sinceritatea și 
lipsa oricărei urme de contrafacere 
ale liricii lui Gheorghe Astaloș 
capătă caracter de excepție. Si, 
totodată, ne pun în fața unui poet 
de autentică vocație (chiar de la 
debut) pe care-1 vrem, și pe mai 
departe, necontaminat de poncifele 
unei anumite «creații» lirice. Car
tea e deschisă de cîteva sintetice 
rînduri semnate de regretatul Eu
gen Schileru (Editura Emmescu).

• Editura Univers ne prezintă 
în excelente condiții celebra carte 
prin substanța ei — a lui Marcel 
Raymond: De la Baudelaire la 
suprarealism. Identificăm aceste 
condiții prin transpunerea foarte 
congruentă a textului semnată de 
poetul Leonid Dimov și prin am
plul studiu liminar al tînăruiui 
critic Mircea Martin, care urmă
rește — formulînd fericit — con
cepția critică a lui Marcel Ray
mond.
• La Editura științifică a apă

rut ediția a Il-a a cărții lui Kaszoni 
Zoltan: Acvaristica.
• Tot la aceeași editură sem

nalăm apariția cărții: Probleme 
de sintaxă a propoziției de Aurel 
Nicolescu.
• Ina Otilia Ghiulea este autoa

rea unui spumos «musical» în 
trei părți: Cu chitara și paharul 
(Editura Litera).

• în colecția Biblioteca pentru' 
toți a apărut în două volume. 
Sonetul italian; în evul mediu și 
Renaștere. Traducere și note de C. 
D. Zeletin.

• Prin intermediul Editurii Me
ridiane Neagu Rădulescu ne oferă 
un elegant și reprezentativ album 
Matisse. Bine executate, reprodu
cerile color și alb-negru; antologia 
imaginilor e precedată de un sub
stanțial studiu introductiv, care 
reconstituie în linii clare etapele 
vieții și artei marelui artist plastic 
francez.

plastică

• Cu toată referința lor concretă 
(Praga, domurile din Erfurt, Mag
deburg etc.),compozițiile lui Deme- 
trescu Duval Virgiliu (n. 1930) nu 
narează nici nu descriu morfologii 
ale peisajului, ci sînt mai degrabă 
echivalențele unor stări de spirit. 
Pictorul se lasă subjugat de se
ducția arhitecturilor și le inte
grează într-un vis cromatic, pen
tru că toate aceste orașe și monu
mente nu sînt decît reverii în gal
ben, albastru, verde etc. și ca atare 
ceea ce cucerește privitorul e a- 
ceastă metaforă a culorilor («Ori
zont», bd. Bălcescu 23).
• Slavu Leonard (n. 1925) este 

un narativ furat de multe ori de 
tentațiile descrierii, ceea ce e foarte 
evident nu numai în peisajele sale, 
dar și în portrete. Există însă în 
expoziție un peisaj — «Canton 
C.F.R.» — care demonstrează 
structuri plastice expresive, deci 
posibilități de depășire a unui 
pitoresc desuet («Amfora», Mihai 
Vodă, 2).
• Prima expoziție a lui Șerban 

Crețoiu este suma experiențelor 
și acumulărilor unui sculptor tî- 
năr. O evoluție fără drame și con
torsionări, de la exerciții de rutină, 
ca «Tors» (care a figurat si în 
bienala din 1966), mereu în cău
tarea unei interpretări expresive 
a materialului și totdeauna în ca
drul unui figurativ distinct, pînă 
la crearea acelor structuri simbo
lice («Castel», «Moara»), mai ab
stracte, dar cu care sculptorul își 
face intrarea în imperiile metafo
rei («Simeza», bd. Magheru 20).
• Nina Stuparu știe să privească 

natura. Peisajele sale — în care 
onctuozitatea pastei trădează pa
siunea — au acea autonomie față 
de motiv impusă de o sensibilitate 
care filtrează cu atenție detaliile 
pentru a reține elementele adec
vate și frumusețea formelor ei 
fundamentale (Clubul sindicatelor 
din învățămînt).

• In ultima sa expoziție de la 
începutul acestui an,C, Baciu ex
punea cîteva desene dintr-o serie 
de ilustrații pe teme hogașiene. 
Apărute acum integral într-o e- 
d i ție bibliofilă a operelor lui Hogaș, 
desenele ne dau măsura sensibili
tății — și acel inefabil — cu care 
Baciu recreează în imagini opera 
naratorului moldovean.

cinema
• Ultimul mohican. Fenimore 

Cooper povestit de Sergiu Nico- 
laescu și Jean Dreville. O coproduc
ție Franco-London Film — ORTF 

Deropa, cu participarea studiou
lui București. în distribuție — 
Helmut Lange, Pierre Massimi, 
Luminița lacobescu, Sybil Maas, 
Otto Ambros, Alexandru David.

• Pentru cei care iubesc filmul 
de animație, Cinemateca le-a ofe
rit cîteva dintre creațiile virtuosu
lui Jiri Trnka. Acest pios omagiu a 
inclus filmele Anul ceh, Privighe
toarea împăratului, Povestea vi
teazului Baiaia.
• Mari actori pe ecranele noas

tre: Charlton Heston, Rex Harri
son, («Agonie și extaz»), Julie 
Christie, Peter Finch, Alan Bates, 
Terence Stamp («Departe de lu
mea dezlănțuită»). Rod Steiger, 
Sidney Poitier («în arșița nopții»).
• încă un critic francez s-a lăsat 

molipsit de ambiția de a fi regizor: 
este vorba de Michel Mardore 
care și-a ales pentru debut un 
subiect inspirat din istoria con
temporană^ Franței. Titlul: «Sal
vatorul». în rolul principal — 
Horst Biicholz.

disc
• Zaharia Stâncii citește din ver

surile sale, noua apariție a colec
ției «Antologie poetică», vine să 
întregească, într-un chip aparte, 
profilul acestei prestigioase serii. 
Printre poemele lecturate de autor, 
întîlnim și antologicele «Patria», 
«Cîntec pe zăpadă», «Iarba fia
relor», «Anii de fum», «Landoul 
roșu» (EXE-10146).

• Simfonia nr. 2 in Re major 
op. 73 ne înfățișează un Brahms 
îndrăgostit pătimaș de natură, de 
splendorile alpine. Dirijorul Emil 
Simon (la pupitrul Orchestrei sim
fonice a Filarmonicii din Cluj) 
izbutește să impună ansamblul pe 
care-1 conduce, ca pe una din cele 
mai bune formații simfonice de la 
noi (ECE-0465).
• Prin brianta interpretare a 

Cantatelor lui Dietrich Buxtehude, 
recent imprimate la «Electrecord», 
pe baza unei benzi înregistrate la 
Kassel (R.F.G.), soprana Emilia 
Petrescu, cunoscută cîntăreață de 
lieduri, urcă alte trepte în pre
țuirea iubitorilor de frumos (ECE- 
0460).

televiziune
FILM. Deși nu-i programat de 

Telecinematecă, filmul «Adevărul, 
numai adevărul» cu Irene Dunne 
și Cary Grant întrunește țoale 
calitățile acestei categorii selective 
(duminică). Dick Bogarde și Jean 
Simmons în «Misterul camerei nr

Marcel Anghelescu

Annie Girardot

19» — un «polițist» reușit. De da
ta asta la Telecinematecă (miercuri). 
Filmul sovietic «Prin foc nu se 
trece» — încă o pagină închinată 
eroismului revoluționar (vineri) 
Debutul unei emisiuni seriale de 
educație cinematografică: «Istoria 
filmului» cu capitolul «Filmul 
o artă?» de D.I. Suchianu (joi).

TEATRU. Cine a văzut partea 
1, va vedea negreșit și continu
area emisiunii «Teatru foileton» 
cu «Războiul celor două roze» 
(luni). în reluare: «Tragedia op
timistă» de Vsevolod Vișnevski. 
Amintim cîteva nume din distri
buție: Marcela Rusu, Florin Pier
sic, Marcel Anghelescu, Toma Di- 
mitriu (marți). «Teatru scurt» re- 
programează «Autostop» de Io
sif Naghiu cu Mircea Albulescu 
și Virgil Ogășanu (sîmbătă).

MUZICĂ. «Amfiteatru muzi
cal» — o rubrică de educație muzi
cală destinată cu osebire tinere
tului, programează un recital Vla
dimir Horovitz (duminică). Tot 
duminică «Stagiunea lirică TV» 
cu fragmente înregistrate din ope
ra «Faust» de Gounod, prezenta
tă în cadrul Festivalului «Enescu 
’70» (miercuri).

LITERATURĂ. «Creanga de 
aur»—o emisiune omagială, prile
juită de aniversarea a 90 de ani de la 
nașterea ilustrului nostru prozator 
Mihail Sadoveanu (vineri). Ace
luiași eveniment, rubrica «Mult e 
dulce...» îi închină un capitol al 
sumarului (joi). La emisiunea de 
versuri «Luceafărul» — Ion Brad 
citește din versurile sale (sîmbătă).

ȘTIINȚĂ. Despre Marte, Venus 
și mai ales despre Lună, discutăm 
acum altcumva decît cu cîțiva 
ani înainte. Aceasta este și tema 
emisiunii de largă popularitate 
«Mai aveți o întrebare?» (vineri).

SPORT. O cantitate impresio
nantă de fotbal (duminică — un 
meci, miercuri un adevărat fluviu 
fotbalistic). Finalele campionatu
lui național de box (joi).

DIVERTISMENT. Studioul 
«N» își face cunoscută reapariția 
cu un sumar tentant din care e 
suficient să cităm numele actriței 
Annie Girardot într-un interviu 
acordat în exclusivitate TVR (du
minică). Din emisiunile de muzică 
ușoară menționăm: Gianni Mo
randi (duminică), formațiile «Mon
dial» și «Venus» (sîmbătă). O 
emisiune folclorică pe care v-o 
recomandăm: Rapsodia română 
(duminică).

pronosport
Pronosticul antrenorului TITUS 
OZON pentru concursul Prono
sport nr. 44 din 1 noiembrie 1970

I. F.C. Argeș—Farul 1
II. C.F.R. Cluj —Polit. x

III. S.C. Bacău—«U»Cluj 1
IV. C.F.R. Tim. — Rapid 2
V. Steagul roșu—Jiul 1

VI. Progresul — Petrolul x
VIL Brescia — Atalanta x

VIII. Catanzaro—Palermo 1
IX. Livorno — Perugia 1
X. Mantova—Reggina x

XI. Massese—Pisa x
XII. Modena — Novara x

XIII. Monza — Taranto 1



FLACĂRA-ALBUM
Cunoscutul actor american PAUI 
NEWMAN, unul dintre rei mai str* 
luciți reprezentanți ai școlii Actor i 
Studio, a dovedit în ultima vreme ți < 
reali înzestrare pentru meseria d< 
regizor. Filmul său Rachel. Rachel i 
întrunit aprecieri elogioase


